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Vážení	členové	Solární	asociace,

rok	2020	jsme	na	jeho	počátku	vnímali	jako	přelomový.	Doufali	

jsme,	že	po	desetiletí	stagnace	solárního	sektoru	vystoupí	

fotovoltaika	ve	dvacátých	letech	jednadvacátého	století	opět	

na	výsluní	a stane	se	 jedním	z pilířů	moderní	bezuhlíkové	

energetiky.	Na	svůj	rozjezd	se	tehdy	připravoval	Modernizační	

fond	s příslibem	nasměrovat	desítky	miliard	z výnosů	z prodeje	

emisních	 povolenek	 na	 rozvoj	 čistých	 zdrojů	 elektřiny	

a energetické	úspory.	Tím	by	se	po	letech	stagnace	otevřela	

nová	éra	pro	velké	solární	instalace.

Zároveň	však	bylo	čím	dál	jasnější,	že	se	vláda	a Ministerstvo	

průmyslu	 a  obchodu	 populisticky	 pokouší	 prosadit	 další	

snížení	 podpory	 současným	 solárním	 elektrárnám	 bez	

ohledu	na	názory	předních	odborníků,	ostatních	ministerstev,	

profesních	organizací	a hlavně	bez	ohledu	na	problémy,	jež	

tím	způsobí	obyčejným	podnikatelům,	kteří	se	před	deseti	

lety	odvážně	pustili	do	výstavby	elektráren	využívajících	tehdy	

novou	technologii.

Novela	zákona	o podporovaných	zdrojích	energie	a související	

kontroly	překompenzace	elektráren	z roku	2010	se	tak	nakonec	

staly	hlavní	náplní	naší	práce	v minulém	roce.	Zvýšená	agenda	

spojená	 s  připomínkováním	 novely,	 zpracováním	 studií,	

právními	analýzami,	mediální	prací	 i  poradenstvím,	které	

bezplatně	nabízíme	při	vyplňování	 tabulek	v sektorovém	

šetření,	přinesla	i zvýšené	provozní	náklady.	Děkuji	proto	všem	

členům	asociace,	kteří	zareagovali	na	naši	výzvu	a poskytli	nám	

mimořádný	příspěvek	na	pokrytí	těchto	výdajů.

Jakkoliv	jsme	však	mnoho	z výše	uvedeného	mohli	předvídat,	

jarní	nástup	pandemie	covidu-19	na	začátku	loňského	roku	

netušil	nikdo.	Uzavření	ekonomiky	a omezení	pohybu	osob	nám	

při	běžícím	legislativním	procesu	zkomplikovalo	každodenní	

práci	a omezilo	možnosti	schůzek	s úředníky,	zákonodárci	

i našimi	členy.	Přesun	do	online	prostředí	jsme	nakonec	zvládli	

na	jedničku,	na	naše	webináře	se	připojuje	více	členů	než	dříve	

a letní	uvolnění	opatření	nám	dovolilo	uspořádat	i oblíbené	Dny	

otevřených	dveří	slunečních	elektráren	a několik	exkurzí.	Chtěla	

bych	také	vyzdvihnout	mimořádnou	vlnu	solidarity	mezi	našimi	

členy;	podařilo	se	nám	úspěšně	zrealizovat	sbírku,	která	hned	

v začátcích	pandemie	dokázala	pomoci	na	mnoha	kritických	

místech –	i o tom	se	dočtete	dále	v této	výroční	zprávě.	Všem	

přispěvatelům	tímto	ještě	jednou	ze	srdce	děkuji.

A poděkování	patří	v neposlední	řadě	i členům	týmu	Solární	

asociace	a jejich	rodinám,	neboť	v tomto	mimořádném	roce	

pracovali	s mimořádným	nasazením.

Věřím,	že	optimismus,	se	kterým	jsme	vstupovali	do	roku	

předchozího,	se	přelije	i do	roku	2021 –	hlas	Solární	asociace	je	

nepochybně	ještě	silnější	než	kdykoliv	předtím!

Veronika Šilhová
Výkonná ředitelka Solární asociace

ÚVODNÍ SLOVO
VÝKONNÉ ŘEDITELKY
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Vážení	členové	Solární	asociace,	příznivci	fotovoltaiky	a moderní	energetiky,

loňský	rok	byl	pro	náš	obor	nový	zejména	ze	dvou	důvodů.	Kromě	

covidu	se	solární	sektor	opět	po	nějaké	době	dostal	do	hledáčku	

vládních	politiků.	Tento	neblahý	zájem	ze	strany	státu	měl	

upřímně	na	chod	Solární	asociace	a dalších	spřátelených	asociací	

mnohem	větší	vliv	než	právě	omezení	způsobená	pandemií.

V dubnu	loňského	roku	přišla	Vláda	ČR	nečekaně	se	snížením	

maximální	přípustné	míry	výnosnosti	solárních	elektráren.	

Resort	průmyslu	se	navíc	bohužel	neomezil	„pouze“	na	boj	proti	

výši	podpory	stávajících	zdrojů,	ale	blokuje	i další	modernizaci	

energetiky,	ať	už	např. neodůvodněným	vyloučením	fotovoltaiky	

z aukcí	nových	OZE,	či	 již	čtyři	roky	trvající	cílenou	blokací	

akumulace	v energetickém	zákoně.

Solární	 asociace	 celý	 rok	velmi	 aktivně	vystupovala	 proti	

jakýmkoliv	zkresleným	či	nepravdivým	výrokům	a argumentům	

politických	představitelů.	Otevřeně	jsme	naše	otázky	komunikovali	

s ministry	a jejich	náměstky,	s poslanci	i s představiteli	klíčových	

státních	institucí	a byznysových	svazů.	Na	českém	mediálním	poli	

snad	již	není	ani	jediné	významné	médium,	které	by	v loňském	

roce	nevydalo	článek	o diskriminaci	fotovoltaiky	nebo	akumulace.

Když	se	v únoru	tohoto	roku	na	Hospodářském	výboru	sněmovny	

projednával,	AKU	-BATem	iniciovaný	pozměňovací	návrh	poslance	

Mariana	Jurečky	a skupiny	poslanců	šesti	politických	stran	právě	

k akumulaci,	diskuzi	zcela	ovládly	mýty,	demagogie	a nepravdy.	

Pod	vlivem	emotivních	výstupů	pak	většina	poslanců	své	podpisy	

stáhla	s odůvodněním,	že	se	bojí,	aby	nebyli	spojování	s novým	

„baterkovým	boomem”,	podobným,	jako	byl	ten	solární.	Stávající	

znění	pozměňovacího	návrhu	bylo	dopracováno	ve	spolupráci	

s MPO,	tak	uvidíme,	jestli	uspějeme	ve	druhém	čtení.

Aktivně	 jsme	 se	 podíleli	 na	vzniku	 jednoho	 z  největších	

podpůrných	mechanismů	pro	OZE,	Modernizačního	fondu,	

který	přispěje	k dekarbonizaci	české	energetiky,	mj. i výraznou	

podporou	fotovoltaiky.	Zejména	zde	se	ukázala	skvěle	fungující	

spolupráce	tria	organizací:	Solární	asociace,	AKU	-BATu	a Svazu	

moderní	energetiky.	Další	obrovské	možnosti	může	skýtat	Národní	

plán	obnovy	a doufejme	i Fond	pro	spravedlivou	transformaci.

Úspěšně	jsme	se	vypořádali	i se	zákazem	konání	hromadných	

akcí.	Drtivá	většina	z nich	se	přesunula	do	on	-line	prostoru,	

některé	se	však	ještě	na	počátku	podzimu	uskutečnily,	a to	i s naší	

účastí,	zejména	významné	akce	EGÚ	Brno	a IEC	v Ostravě.	Jediné,	

co	nás	opravdu	mrzí,	je	fakt,	že	jsme	ani	po	opakovaném	přesunu	

nemohli	doposud	uspořádat	naši	prestižní	konferenci	Solární	

energie	a akumulace,	ale	čelíme	stejnému	osudu	jako	všichni	

ostatní	organizátoři,	a tak	se	na	další	termín	této	konference	ve	

vlastní	režii	můžeme	těšit	někdy	v lepších	časech.

Závěrem	bych	nám	všem	rád	popřál	pevné	zdraví	a také	nervy	

k překonání	všech	překážek,	 jak	běžných,	tak	zejména	těch	

politických.	Za	Solární	asociaci	mohu	slíbit,	že	uděláme	maximum	

pro	to,	aby	z toho	náš	obor	vyšel	pokud	možno	co	nejlépe.

Jan Fousek
Předseda dozorčí rady Solární asociace

ÚVODNÍ SLOVO
PŘEDSEDY DOZORČÍ RADY
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Vážení	příznivci	čisté	energie	ze	slunce,

psaní	úvodního	slova	do	výroční	zprávy	je	samo	o sobě	těžké,	

ovšem	shrnout	loňský	rok,	který	obrátil	svět	vzhůru	nohama,	

je ještě	složitější.

V solárním	průmyslu	byl	rok	2020	mimořádný	nejen	kvůli	

všudypřítomné	pandemii.	Vypadalo	to,	jako	by	si	česká	vláda	

řekla,	že	covid-19	a uzavřená	ekonomika	je	pro	solární	sektor	

ještě	málo	a připravila	další	hrozbu.	V době,	kdy	jsme	si	v asociaci	

zvykali	na	home	office	a domácí	výuku	dětí,	a navíc	rozjížděli	

velkou	charitativní	akci,	nám	vláda	„darovala“	snížení	přípustné	

výnosnosti	pro	solární	elektrárny	na	6,3 %.	Už	i tak	náročná	doba	

se	koncem	dubna	po	zasedání	vlády	stala	nepředstavitelně	

hektickou.	Počet	telefonátů	s majiteli	elektráren	obávajícími	se	

o svou	budoucnost	byl	loni	obrovský.	Znamenalo	to	ale	také,	že	

jsem	mnoho	z vás	prostřednictvím	dlouhých	hovorů	opravdu	

poznal,	slyšel	vaše	příběhy	a pochopil	vaše	starosti.	Jsem	za	to	

rád,	přestože	bych	si	přál	mluvit	s vámi	za	lepších	okolností.

Většina	loňského	roku	se	tedy	nesla	ve	znamení	boje	s hrozbou,	

kterou	v sobě	skrývá	novela	zákona	o podporovaných	zdrojích	

energie.	Nikdo	z předkladatelů	plánu	na	další	osekání	podpory	

FVE	však	nečekal	obrovskou	vlnu	nesouhlasu	z nejrůznějších	

míst,	jako	jsou	například	Svaz	průmyslu	a dopravy,	Svaz	měst	

a obcí	nebo	Hospodářská	komora.	A přesně	to	je	výsledkem	

dlouhodobé	práce	Solární	asociace.	K té	vloni	patřilo	velké	

množství	schůzek	s novináři,	se	zástupci	sektoru,	různých	

organizací	a s politiky,	včetně	premiéra	Andreje	Babiše.

Z mnoha	aktivit,	které	jsme	loni	podnikli,	bych	na	tomto	místě	

chtěl	zmínit	pouze	dvě	naprosto	klíčové,	jež	bychom	nedokázali	

uskutečnit	bez	členů	Solární	asociace.	První	 jsou	mediální	

příběhy	solárníků,	kteří	se	nebáli	představit	sebe	a své	podnikání	

v místních	i celostátních	médiích.	Jejich	portréty	měly	velký	

dopad	na	to,	jak	je	dnes	solární	sektor	vnímán.	Druhou	aktivitou	

je	výzva	podnikatelů	a firem	ministru	průmyslu	Karlu	Havlíčkovi.	

I zde	bylo	centrální	myšlenkou	zbořit	mýtus	o solárních	baronech	

a ukázat	majitele	elektráren	jako	běžné	podnikatele	a inovátory.

V roce	2020	 jsme	také	byli	svědky	toho,	že	Česko	začíná	

s fotovoltaikou	do	budoucna	opět	počítat	ve	velkém.	Stát	

nastavil	základní	pravidla	Modernizačního	fondu,	především	

možnost	podpory	výstavby	solárních	elektráren	na	volné	

ploše.	A  to	 poté,	 co	 u  nás	 mnoho	 let	vznikaly	 elektrárny	

pouze	 na	 střechách.	 I  v  loňském	 roce	 opět	 stoupl	 počet	

zprovozněných	instalací	o sto	procent.

Doufám,	že	příští	rok	budu	na	tomto	místě	vypočítávat,	kolik	

velkých	elektráren	se	v Česku	bude	stavět,	a jen	se	ohlédnu	

za	vyhranou	bitvou	na	poli	překompenzací.	A také	věřím,	že	

se	v roce	2021	budeme	již	opět	setkávat	osobně:	na	našich	

seminářích,	 na	 konferencích	 a  na	 valných	 hromadách.	

Nesmírně	se	na	to	těším.

Jan Krčmář
Předseda představenstva Solární asociace

ÚVODNÍ SLOVO
PŘEDSEDY PŘEDSTAVENSTVA
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Během	první	vlny	pandemie	koronaviru,	která	celou	společnost	nečekaně	

zastihla,	jsme	díky	našim	štědrým	členům	zajistili	pomoc	tam,	kde	byla	nejvíce	

potřeba.	Nakoupili	 jsme	desítky	tisíc	nedostatkových	respirátorů	a roušek	

a podpořili	několik	sbírek,	díky	kterým	se	podařilo	zajistit	další	nezbytné	

ochranné	pomůcky	jako	jsou	obleky,	dezinfekce,	rukavice,	ochranné	štíty apod.	

Velmi	pečlivě	 jsme	vybírali	 a sami	objížděli	 místa,	kde	chyběla	 jakákoliv	

pomoc –	ať	šlo	o menší	nemocnice,	domovy	seniorů,	charity	nebo	terénní	

pracovníky	po	celé	České	republice.

SOLÁRNÍ ASOCIACE 
POMÁHÁ

Celková sbírka členů Solární asociace: 2,6 mil. Kč

Domovů důchodců

15

Pečovatelských 
služeb

8

Obcí a měst

6

Nemocnic

14

Charit, azylových 
domů a hospiců

11

Přehled 
podpořených míst:

bio čaje a bio káva 
Sonnentor v hodnotě 

20 tis. Kč

42 000 ks roušek 
a 20 000 ks respirátorů 

v hodnotě 

1,8 mil. Kč

ochranné pomůcky 
pro domovy seniorů 

v hodnotě 

500 tis. Kč

obědy pro IZS 
v hodnotě 

300 tis. Kč
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BANKA

Solární	 asociace	 je	 největší	 české	 sdružení	 jednotlivců,	

firem	 a  institucí	 působících	ve	 fotovoltaice.	 Prosazujeme	

a  propagujeme	výrobu	 elektřiny	 ze	 slunce	 jako	 jednoho	

z  nejčistších	 zdrojů	 energie.	 Snažíme	 se	 o  to,	 aby	 měla	

fotovoltaika	rovné	šance	s ostatními	obnovitelnými	zdroji	

a aby	solární	elektrárny	přinášely	užitek	svým	majitelům	i celé	

společnosti.

Sdružujeme	půltisícovku	členů,	mezi	kterými	jsou	v největší	

míře	zastoupeni	samotní	výrobci	elektřiny,	dále	pak	obchodní,	

instalační	a servisní	firmy,	dodavatelé	elektřiny,	univerzity	či	

banky	a investiční	fondy.	Hájíme	zájmy	podnikatelů	v solární	

energetice	 a  chráníme	 jejich	 investice.	 Monitorujeme	

dění	ve	 světě,	 Evropě	 i  v  české	 legislativě	 a  exekutivě,	

zprostředkováváme	svým	členům	pravidelný	informační	servis	

a pomáháme	jim	v odborném	růstu.

Sami	jsme	součástí	dalších	organizací,	na	národní	úrovni	to	

jsou	například	Svaz	průmyslu	a dopravy,	Hospodářská	komora,	

Svaz	moderní	energetiky,	asociace	pro	akumulaci	energie	

AKU	-BAT	CZ	či	Unie	zaměstnavatelských	svazů.	V kooperaci	

s těmito	partnery	se	podílíme	na	tvorbě	energetické	koncepce	

ČR	a prosazování	legislativních	a ekonomických	podmínek	pro	

zdravé	fungování	sektoru	obnovitelných	zdrojů.	Na	mezinárodní	

úrovni	 jsme	 dlouholetým	 členem	 evropské	 zastřešující	

fotovoltaické	asociace	SolarPower	Europe.

Spolupracujeme	 i  se	 vzdělávacími	 institucemi	 a  naši	

členové	se	významnou	měrou	podílí	na	vývoji	a výzkumu	

nových	 technologií	 na	 poli	 fotovoltaiky	 a  akumulace.	

Zprostředkováváme	oboustranný	kontakt	mezi	univerzitními	

výzkumnými	pracovišti	a naší	členskou	základnou.	U žáků	

a studentů	se	snažíme	vzbuzovat	zájem	o moderní	energetiku,	

čistou	 výrobu	 elektřiny	 a  energetickou	 soběstačnost	

a seznamujeme	je	s možnostmi	uplatnění,	které	dynamický	

sektor	fotovoltaiky	bude	v době	jejich	dospělosti	nabízet.

O NÁS
KDO JSME
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SOLÁRNÍ ENERGETIKA V ČÍSLECH
Česká republika a solární energetika v roce 2020

+ 51,4 MW
výkon nově připojených 

solárních elektráren

41 634 FVE
počet FVE v ČR

2 226,8 MWp
celkový výkon

2270 GWh
výroba elektřiny

22,0 %
podíl OZE

Stav k 31. 12. 2020

Srovnání výkonu nových solárních elektráren České republiky s Evropou (MWp)

+ 6293
počet nových solárních 

elektráren

104%
nárůst oproti roku 2019

+ 1447 MWp
celkový výkon nově 

připojených komerčních 
střešních elektráren

+ 4846
počet nově připojených 

domácích střešních 
elektráren

+ 22,6 MWp
celkový výkon nově 

připojených domácích 
střešních elektráren

+ 28,8 MWp
celkový výkon nově 

připojených komerčních 
střešních elektráren
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Experti	Solární	asociace	poskytují	bezplatný	servis	a poradenství	

všem	provozovatelům	FVE	při	kontrolách	přiměřenosti	podpory	

a výpočtu	tzv. vnitřního	výnosového	procenta	solárních	projektů.

Pracovní	skupina	pro	kontroly	překompenzace	vznikla	začátkem	

roku	2018	v reakci	na	zahájení	tzv. sektorového	šetření	Ministerstva	

průmyslu	a obchodu	u solárních	elektráren	zprovozněných	v letech	

2006-2008.	O rok	později	MPO	zveřejnilo	oficiální	výsledek	této	

první	vlny –	kontrola	přiměřenosti	podpory	výroben	spuštěných	

v letech	2006-2008	neshledala	rozpor	s podmínkami	podpory.

Vyhodnocení	 sektorového	 šetření	 fotovoltaických	 elektráren	

spuštěných	v roce	2009,	které	proběhlo	v roce	2019,	doposud	

zveřejněno	nebylo.

V roce	2020	zahájila	Solární	asociace	konzultace	stovkám	majitelů	

solárních	elektráren	z roku	2010	v rámci	přípravy	na	sektorové	

šetření,	které	bylo	nakonec	zahájeno	v únoru	2021.

Expertní	 skupina	 Solární	 asociace	 od	 svého	vzniku	 pomohla	

majitelům	elektráren	s	vyplněním	více	než	tisíce	tabulek.

PRACOVNÍ SKUPINY

Expertní pracovní skupina pro kontroly překompenzace

Vedoucí pracovní skupiny: Jan Krčmář



Pracovní	 skupina	 pro	 malé	 zdroje	 a  akumulaci	 je	 určena	 zejména	

instalačním	firmám,	výrobcům	panelů	a baterií.	Cílem	je	podporovat	rozvoj	

solární	energetiky	a zlepšovat	veřejné	mínění	a povědomí	o pozitivních	

příkladech	využití	solární	energie	a baterií	za	tímto	účelem.

Priority pracovní skupiny v roce 2020:

	 	Vytvoření	legislativního	rámce	pro	akumulaci

	 	Monitoring	novely	Energetického	zákona

	 	Návrat	k součtovému	měření

	 		Monitoring	všech	dotačních	programů	pro	oblast	fotovoltaiky	

a akumulace

	 		Vytvoření	nové	tarifní	struktury	zaměřené	na	podporu	FVE 

a využití	akumulace

	 	Bezpečnost	FVE	a ES	systémů

	 	Nová	Pravidla	pro	provozování	distribuční	soustavy	(PPDS)	pro	rok	2020

	 	Edukace	a vzdělávací	projekty

Cílem	pracovní	skupiny	na	ochranu	investic	je	stabilizace	legislativního	

prostředí	a ochrana	stávajících	projektů	před	možnými	retroaktivními	

zásahy,	které	by	výrazně	ovlivnily	jejich	návratnost.

Priority pracovní skupiny v roce 2020:

	 Eliminace	rizika	snížení	podpory	solárním	elektrárnám

	 Podpora	při	kontrolách	překompenzace	a sektorovém	šetření	FVE

	 	Monitoring	schvalování	novely	zákona	o podporovaných 

zdrojích	energie

	 	Zařazení	fotovoltaiky	do	podpory	formou	aukcí

	 	Nastavení	podmínek	Modernizačního	fondu

	 	Monitoring	schvalování	novely	Energetického	zákona

	 	Pozitivní	mediální	obraz	podnikatelů	v solární	energetice

Pracovní skupiny pro malé zdroje a akumulaci

Vedoucí pracovní skupiny: Pavel Hrzina

Pracovní skupina na ochranu investic

Vedoucí pracovní skupiny: Dušan Horčička

PRACOVNÍ	SKUPINY | 2120 | PRACOVNÍ	SKUPINY
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Solární 	 asociace	 v  červnu	 2020	 podala	 jménem	

podnikatelů	v  solární	 energetice	výzvu	 adresovanou	

předsedovi	vlády	Andreji	Babišovi,	místopředsedovi	vlády	

a ministrovi	průmyslu	Karlu	Havlíčkovi	a místopředsedkyni	

vlády	a ministryni	financí	Aleně	Schillerové,	a to	v reakci	

na	 nečekané	 snížení	vnitřního	výnosového	 procenta	

(tzv. IRR)	v připravované	novele	zákona	o podporovaných	

obnovitelných	zdrojích	energie.	Tzv.  IRR	má	sloužit	pro	

posuzování	„přiměřené“	ziskovosti	projektů	a v případě	

následného	snížení	podpory	by	mohlo	v mnoha	případech	

vést	 až	 k  neschopnosti	 provozovatelů	 splácet	 úvěry	

a možnému	krachu	projektů.	Výzva	při	tom	poukazovala	na	

to,	že	stát	se	tímto	způsobem	snaží	napravit	vlastní	selhání	

při	počátečním	nastavení	celého	mechanismu	podpory	

solární	energetiky.

K  výzvě	 se	 připojilo	 přes	 sto	 padesát	 významných	

podnikatelů	z energetiky	(firem	i fyzických	osob)	a podpořily	

ji	i mnohé	veřejné	instituce –	školy,	univerzity	či	obce.

HLAVNÍ AKTIVITY 
SOLÁRNÍ ASOCIACE

VÝZVA PODNIKATELŮ V SOLÁRNÍ 
ENERGETICE VLÁDĚ ČR

 
  

 

V Praze dne 9.6.2020 
 
 
Věc: Výzva podnikatelů v solární energetice 
 
Vážený pane předsedo vlády, 
Vážený pane místopředsedo vlády a ministře průmyslu, 
Vážená paní místopředsedkyně vlády a ministryně financí, 
 
obracíme se na Vás jako zástupci malých a středních českých podnikatelů a domácností ve věci novely 
zákona o podporovaných zdrojích energie, kterou má po schválení Vaší vládou projednat Poslanecká 
sněmovna. Dovolujeme si Vás upozornit na závažné důsledky v novele navrhovaných změn, které – 
pokud by vstoupily v platnost – dopadnou na tisíce domácností, podnikatelů, ale také na města a obce.  
 
Před deseti a více lety jsme v dobré víře a na základě pobídky státu investovali peníze půjčené od bank 
a investorů do výstavby solárních elektráren. Stát díky nám splnil své závazky vůči Evropské unii a Česká 
republika tak díky těmto projektům modernizovala svou energetiku, která je nyní šetrnější k životnímu 
prostředí. Byli jsme to my, kteří na sebe vzali riziko drahých úvěrů a tehdy nové technologie a zadlužili 
jsme sebe, naše podniky a rodiny.  
 
Za fakt, že do oboru solární energetiky vstoupily tisíce podnikatelů nemůžeme my, ale chybějící pravidla 
na straně státu, který měl předem stanovit, kolik a jakých zdrojů pro naplnění cílů chce realizovat. Minulé 
vlády však na nás přenesly vlastní selhání a začaly nás za své chyby trestat. Nejdříve přišla solární daň, 
zrušení daňových prázdnin a zrychlených odpisů, poté další solární daň, recyklační poplatky a další 
retroaktivní změny. Po každém takovém kroku jsme museli naše projekty refinancovat, protože ten měl 
vždy negativní dopad na splácení úvěrů. Kdybychom tehdy věděli, co nás v budoucích deseti letech 
čeká, nikdy bychom do podobného projektu neinvestovali. 
 
V dubnu 2020 byla v rámci projednávání zmíněné novely přímo vládou snížena povolená výnosnost 
solárních elektráren prostřednictvím zavedení zcela nového parametru, limitu vnitřního výnosového 
procenta (tzv. IRR) z původně navržených 8,4 % na 6,3 %. V důsledku toho hrozí, že naše projekty 
solárních elektráren realizované před 10 lety přijdou o podporu, a to dokonce i zpětně. 
 
Jedná se přitom o retroaktivní změnu pravidel provozu pro solární elektrárny. Podpora byla vždy určena 
pouze garantovanou výkupní cenou nastavenou na 20 let. Tato pravidla vycházela ze zákona č. 
180/2005, doprovodných vyhlášek a cenových rozhodnutí Energetického regulačního úřadu. Žádné 
limity ve formě vnitřních výnosových procent nikdy nebyly v pravidlech podpory obsaženy. 
Zavedení limitu IRR 6,3 % by v důsledku znamenalo snížení podpory (výkupních cen) solárním 
elektrárnám o 50 až 100 %. Způsob stanovení limitů IRR (výnosnosti) je navíc jasně diskriminační vůči 
provozovatelům solárních elektráren. Zatímco pro všechny ostatní druhy obnovitelných zdrojů byly 
zvoleny maximální hodnoty IRR indikované v notifikačním rozhodnutí, pouze pro fotovoltaiku byla 
zvolena hodnota minimální. Výše IRR 6,3 % je však pro solární projekty tak nízká, že nepokryje ani 
splátky úroků z úvěrů, které platí provozovatelé bankám. Tisíce firem a domácností tak nebudou 
schopny splácet úvěry a přijdou o svůj osobní majetek. Krachující projekty budou mít sekundární 
dopad na naše původní podnikání a budeme muset propouštět zaměstnance v našich firmách. 
 
Věříme ve Vaše vysoce kvalifikované schopnosti rozpoznat závažnost možných hrozeb pro českou 
ekonomiku, na které Vás upozorňujeme výše. Současně si znovu dovolujeme upozornit na fakt, že 
vysoké náklady na podporu výroby elektřiny ze slunečního záření (celkem cca 29 mld. Kč ročně) nejsou 
dány tím, že provozovatelé těchto výroben realizují nepřiměřený zisk, ale částka podpory vyplývá z 
velkého objemu instalací a vysokých pořizovacích nákladů na nákup technologie, zejména solárních 
panelů, které musí jejich provozovatelé stále splácet. Chápeme Vaši snahu o vyřešení problému, který 
způsobily předchozí vlády absencí promyšlené regulace rozvoje obnovitelných zdrojů. Ovšem nelze tak 
činit řešením, které bude mít diskriminační a likvidační charakter a přinese krach tisíců projektů. Solární 

 
  

 

elektrárny vznikly na základě státních pobídek a garancí. Žádáme Vás společným hlasem našich firem 
o věcnou diskusi s předními reprezentanty oboru solárních energetiky v Česku. Věříme, že naši žádost 
neodmítnete. 
 
Společně Vás tedy vyzýváme: neopakujte chyby předešlých vlád, nejsme solární baroni, ale obyčejní 
podnikatelé, kteří stále ještě věří v právní základy našeho státu.  
 
S pozdravem,  
 
Níže uvedené společnosti: 
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Konference Solární energie a akumulace v ČR 2020

Z důvodu	vládních	omezení	v souvislosti	se	šířením	covid-19	v České	republice	se	v loňském	roce	nemohla	

uskutečnit	naše	prestižní	konference	Solární	energie	a akumulace	2020.

Účastníci	však	nezůstali	ochuzeni	o hlavní	témata	konference	a aktuální	informace	ze	solárního	sektoru,	neboť	

jsme	v původně	plánovaném	termínu	uspořádali	online	webinář	s hlavními	přednášejícími.

13. 10. 2020
Webinář: Současná a budoucí podpora fotovoltaiky v České republice

Online	seminář	byl	věnován	aktuálně	projednávané	novele	zákona	o podporovaných	zdrojích	energie,	která	

bude	zásadně	ovlivňovat	podmínky	podpory	pro	solární	energetiku	v České	republice.	Odborní	přednášející	

a zástupci	ministerstev	diskutovali	v živě	vysílaném	přenosu	parametry	tzv. kontrol	překompenzace	a nové	

možnosti	financování	fotovoltaických	elektráren.

Témata a přednášející:

Budoucí	podpora	pro	FVE,	zákon	o podporovaných	zdrojích	energie	a kontroly	překompenzace 

René Neděla, náměstek Sekce energetiky, MPO ČR

Nástroje	na	financování	fotovoltaiky	a obnovitelných	zdrojů	v budoucnu 

Jan Tůma, vedoucí oddělení obchodování s emisemi, MŽP ČR

Regulace,	kontrola	a cenové	aspekty	solární	energetiky 

Petr Kusý, člen Rady ERÚ

Kolik	reálně	stojí	podpora	fotovoltaiky? 

Blahoslav Němeček, partner, EY Česká republika

Jak	co	nejvíce	využít	potenciál	FVE	v ČR 

Jan Krčmář, předseda představenstva, Solární asociace

HLAVNÍ AKTIVITY 
SOLÁRNÍ ASOCIACE

NAŠE KONFERENCE

185 účastníků
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15. 6. 2020 
Velkokapacitní baterie společnosti C ‑Energy Planá

Místo:	Teplárna	Planá	nad	Lužnicí

Prohlídka:	Šest	plynových	motorgenerátorů	Rolls	Royce	se	

spalinovými	kotli	v kombinaci	s velkokapacitním	bateriovým	

úložištěm	 o  výkonu	 4	MW	 a  kapacitě	 2,5	 MWh.	Teplárna	

prošla	náročnou	komplexní	rekonstrukcí	a ekologizací,	v rámci	

níž	byl	v roce	2019	za	podpory	Fondu	soudržnosti	Evropské	

unie	 a  Operačního	 programu	 Životní	 prostředí	 dokončen	

projekt	certifikovaného	velkokapacitního	bateriového	úložiště	

posyktujícího	služby	výkonové	rovnováhy.	Zdroj	C	-Energy	Planá	

je	jedním	z mála	v ČR,	který	umí	nastartovat	provoz	v případě	

tzv. black	-outu,	tedy	kompletního	výpadku	elektrické	sítě.

30. 7. 2020
Vodní elektrárna Orlík

Místo:	Orlík	nad	Vltavou

Prohlídka: Interiér	a exteriér	vodní	elektrárny	včetně	hráze	

a Kaplanovy	turbíny.

10. 8. 2020
Testovací jízdy automobilů DS

Místo:	Zámek	Loučeň

Jízdy:	Plně	elektrický	DS	3	Crossback	E	-Tense	a plug	-in	hybrid	

DS	7	Crossback	E	-Tense.

22. 9. 2020
Střešní elektrárna FVE Southpoint

Místo:	Všechromy

Prohlídka:	 Solární	 elektrárna	 na	 střeše	 průmyslového	

objektu,	 jež	byla	v době	svého	vzniku	v roce	2010	 jednou	

z největších	střešních	instalací	ve	střední	Evropě.	Návštěvníci	

si	mohli	z plošiny	prohlédnout	62	tisíc	solárních	panelů	a 1400	

rozvaděčů	na	vlastní	patentované	nosné	konstrukci.

24. 9. 2020
Solární elektrárna a bateriové úložiště 

Autokomplex Menčík

Místo: Benátky	nad	Jizerou

Prohlídka:	 Ostrovní	 systém	Autokomplexu	 Menčík,  a.  s.	

využívá	aktivně	přebytky	z FVE	(peak	shifting)	a koordinuje	

výkonnostní	špičky	(peak	shaving).	Celkový	instalovaný	výkon	

o velikosti	19,8 kWp	je	produkován	šedesáti	solárními	panely	

na	krystalické	bázi	o  jednotkovém	výkonu	330	Wp.	Řešení	

doplňuje	 bateriové	 úložiště	 o  jmenovitém	výkonu	 30	kW	

a kapacitě	50	kWh.

HLAVNÍ AKTIVITY 
SOLÁRNÍ ASOCIACE

ODBORNÉ EXKURZE
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	 	Studie	EY:	Analýza	výdajů	veřejných	rozpočtů 

na	podporu	fotovoltaiky	a příjmů	spojených 

s provozem	fotovoltaických	zdrojů

	 	Doucha	Šikola	advokáti:	Výměna	komponent	FVE	jako	

modernizace	a rekonstrukce	FVE,	či	oprava	a údržba	dle	

§	12	odst. 1	písm. b)	zák.	č. 165/2012	Sb.,	a s tím	související	

dopady	do poskytování	podpory	výroby	elektřiny	z OZE

	 	Doucha	Šikola	advokáti:	Aktualizace	manuálu	kontroly	

výroben	elektrické	energie	prováděné	Energetickým	

regulačním	úřadem

	 	Solární	asociace:	Informace	k platbě	za	rezervovanou	

kapacitu	a zařazení	výrobny	do	první	kategorie	výrobce

	 	Solární	asociace:	Rozbor	forem	podpory	pro	FVE

	 	Solární	asociace:	Manuál	ke	změně	podpory

	 	Solární	asociace:	Dotace	na	opatření	zahrnující	instalaci	

FVE	či akumulaci

HLAVNÍ AKTIVITY 
SOLÁRNÍ ASOCIACE

STANOVISKA A ODBORNÉ STUDIE

 

 

 
  
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Aktualizace manuálu kontroly výroben elektrické energie 
prováděné Energetickým regulačním úřadem   
   
   
   
   
   
   
   
   
   
Klient:    
   

Solární asociace, spolek   

Datum:   24.4.2020  
 
 
 
  

  

 

 

  

Analýza výdajů 
veřejných rozpočtů      
na podporu fotovoltaiky 
a příjmů spojených        
s provozem 
fotovoltaických zdrojů 

Solární asociace 
 
Květen 2020 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
Právní stanovisko 

 
 
 
 
Klient:  Solární asociace, spolek 
Věc: Výměna komponent FVE jako modernizace a rekonstrukce 

FVE, či oprava a údržba dle § 12 odst. 1 písm. b) zák. č. 
165/2012 Sb., a s tím související dopady do poskytování 
podpory výroby elektřiny z OZE  

Zpracovali: Mgr. Pavel Doucha, advokát, Mgr. Eva Nouzová, advokátka 
Dne: 22. 6. 2020 

 
 

 

 

 

 
 
 

1) Přihlásit se do systému OTE kvalifikovaným certifikátem 
 

2) Zvolit záložku POZE 
 

3) Vybrat podsekci Nárok na podporu/registrace zdroje - elektřina 

 
4)  V sekci „Stávající registrace“ kliknout na tlačítkoHLEDAT 

 
Zobrazí se řádek s oranžově označeným registrovaným výrobním zdrojem/zdroji  
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Informace k platbě za rezervovanou kapacitu a zařazení výrobny do první 
kategorie výrobce  

 

Solární asociace upozorňuje své členy z řad výrobců na povinnost sdělit svému provozovateli distribuční 

soustavy (dále jen „PDS“) zařazení do první kategorie výrobce, a to nejpozději do 31. 1. 2020 na základě 

údajů z měření výroby a dodávky v kalendářním roce 2019. Pouze na základě tohoto sdělení bude moci být 

výrobce zařazen do první kategorie pro období od 1. 4. 2020 do 31. 3. 2021 a nehradit platbu za rezervovanou 

kapacitu. V případě, že výrobce v termínu nenahlásí zařazení do první kategorie, bude pro výše uvedené 

období zařazen automaticky (!) do druhé kategorie. Definice a způsob zjištění kategorie výrobce je uveden 

dále v textu. 

 

Definice kategorií výrobce: 

Výrobcem první kategorie je ten, jehož výrobna je připojena do přenosové nebo distribuční soustavy, a který 

alespoň 80% ročního množství elektřiny vyrobené v jím provozované výrobně elektřiny, sníženého o 

technologickou vlastní spotřebu elektřiny, dodává do přenosové nebo distribuční soustavy. Ostatní výrobci 

jsou výrobci druhé kategorie. Požadavek je uveden § 53, resp. 54 vyhlášky č. 408/2015 Sb. o Pravidlech trhu 

s elektřinou, kde je taktéž výrobce první a druhé kategorie definován.  

 

Způsob zjištění kategorie výrobce: 

Nejjednodušší způsob, jak zjistit, do které kategorie výrobce spadá, je přes portál OTE > záložka POZE > 

Souhrnná dodávka do sítě > zvolit datum rozsah od 1. 1. 2019 do 31. 12. 2019 a po stisknutí tlačítka hledat 

zkontrolovat údaje v zobrazené tabulce. Hodnota údaje GCR_RATIO 80% a více znamená první kategorii 

výrobce, méně než 80% druhou kategorii výrobce. 

 

Povinnost výrobce druhé kategorie: 

Rozdíl v povinnostech mezi oběma kategoriemi je ten, že výrobce první kategorie připojený na hladině 

VN/VVN nesjednává rezervovanou kapacitu pro odběr z DS a nehradí platbu za rezervovanou kapacitu, 

zatímco výrobce druhé kategorie rezervovanou kapacitu sjednává a platby hradí. Výrobce první kategorie 

připojený na hladině NN nehradí platbu za příkon (za jistič). Výjimka: Výrobce druhé kategorie na jakékoli 

napěťové hladině nesjednává rezervovanou kapacitu a nehradí platbu za rezervovanou kapacitu pro 

předávací místa určená k odběru elektřiny pouze pro technologickou vlastní spotřebu elektřiny. 

 

Pozn. Oznámení o kategorii výrobce je relevantní jak pro výrobny připojené na hladině VN a VVN, tak pro 

výrobny připojené na hladině NN. 
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Solární elektrárny urazily za 
uplynulé desetiletí velký kus 
cesty, během kterého se staly 
nejlevnějším zdrojem energie. 
Navíc díky energii Slunce de 
facto nevyčerpatelným. Investi-
ce do nových solárních elektrá-
ren doporučují experti z  reno-
mované Mezinárodní energe-
tické agentury jako jedno ze 
základních opatření do stimu-
lačních balíčků pro restart eko-
nomiky po pandemii koronavi-
ru. Také v Česku může fotovol-
taika přinést nová pracovní 
místa a potřebné investice.

„Obnovitelné zdroje, jako 
jsou větrná a  solární energie, 
tvoří klíčový pilíř přechodu 
k  čisté energii. Ukázaly, jak 
mohou nové nízkouhlíkové 
technologie za správných pod-
mínek rychle růst a stát se dy-
namickou a inovativní součástí 
perspektivních ekonomik. Při 
navrhování stimulačních balíč-
ků by vlády měly mít na paměti 
strukturální výhody, které mo-
hou obnovitelné zdroje přinést, 
pokud jde o  hospodářský roz-
voj a  tvorbu pracovních míst,“ 
stojí ve společné výzvě inicio-
vané Mezinárodní energetic-
kou agenturou, ke které se při-
daly vlády Dánska, Francie, 
Velké Británie, Itálie, Německa 
nebo Indie. Dalším státům v ní 

doporučují soustředit se právě 
na podporu obnovitelných 
zdrojů energie.

Nedávno prezentovaná ana-
lýza agentury BloombergNEF 
(BNEF) pak potvrdila, že nej-
levnějším novým zdrojem elek-
třiny pro více než dvě třetiny 
světové populace jsou solární 
a  větrné elektrárny. Jejich roz-
voji pomáhá také významný 
pokles nákladů u  ukládání 
elektřiny do baterií.

Přes 30 tisíc 
pracovních míst

V Česku iniciovaly podobné 
zamyšlení Solární asociace, 
Aliance pro energetickou 
soběstačnost a  Svaz moderní 
energetiky. Opírají se o propo-
čty konzultační společnosti De-
loitte, kteří loni spočítali, že do 
roku 2030 lze ekonomicky 
smysluplně zvýšit instalovaný 
výkon solárních elektráren na 
čtyřnásobek dnešního stavu ze-
jména novými projekty na stře-
chách budov nebo v průmyslo-
vě znečištěných lokalitách. 
Rozvoj obnovitelných zdrojů 
může přinést investic ve výši 
400 miliard korun, pro které by 
stačila státní podpora ve výši 
10 až 14 miliard korun ročně 
do roku 2030.

Zmíněná studie propočítává 
zvýšení podílu obnovitelných 
ze současných zhruba 15 % na 
23 % do roku 2030 a to na zá-
kladě ekonomického posouze-
ní výhodnosti investic. Jako 
nejvhodnější řešení se jeví prá-
vě solární elektrárny. Zvýšení 
podílu obnovitelných zdrojů 
energie by podle této studie 
mělo pozitivní efekt pro za-
městnanost a růst HPD: vytvo-
řily by až 33 tisíc pracovních 
příležitostí a  zvýšily HDP až 
o 7  procent.

Nové solární elektrárny by 
mohly růst na střechách obyt-
ných budov nebo průmyslových 
podniků. Čistá energie by tak 
vznikala v místě spotřeby. Dal-
ší větší fotovoltaické elektrárny 
lze umístit do průmyslově zne-

čištěných lokalit, které nelze 
využít pro zemědělskou pro-
dukci nebo rekreaci. Typicky 
jde například o bývalé skládky 
nebo území zasažená důlní čin-
ností. „Pro to, aby mohly 
v Česku vznikat nové projekty 
solárních elektráren, je třeba 
stabilní prostředí. Jen tak bu-
dou nové projekty levné jako 
u  našich sousedů v  Německu 
nebo Polsko,“ upozorňuje Jan 
Krčmář, předseda představen-
stva Solární asociace.

Raketový zájem 
o solární energetiku

Slunečné počasí přeje solární 
energetice. To se odráží na ra-
ketově rychlém vyčerpání pod-
pory pro fi remní instalace 

i růstu zájmu o Novou zelenou 
úsporám pro domácnosti.

České podniky jen za první 
čtvrtletí připravily projekty no-
vých solárních elektráren za více 
než 800 milionů korun. Minis-
terstvo průmyslu zatím alokova-
lo prostředky na projekty za prv-
ních 500 milionů. Pokud by však 
vláda našla prostředky na další 
nové instalace, podpoří výrobu 
čisté energie na střechách ma-
lých a středních podniků, vznik-
nou tisícovky nových projektů.

Další tisícovky nových solár-
ních střech vzniknou letos na 
střechách rodinných domů. Ta-
ké program Nová zelená úspo-
rám totiž eviduje rekordní zá-
jem uživatelů o pořízení solární 
elektrárny na střechu svého do-
mu. Pokud by se podařilo udr-
žet nastavené tempo, došlo by 

během letošního roku opět ke 
zdvojnásobení zájmu o energe-
tickou soběstačnost domácnos-
tí. „Solární instalace jsou ideál-
ní příkladem trojnásobného 
přínosu v  jednom kroku: sníží 
fi rmám a domácnostem výdaje 
za energii, vytváří pracovní 
místa v  regionálních fi rmách, 
a navíc redukují spotřebu fosil-
ních paliv a tím čistí vzduch ve 
městech a  obcích. Stát by měl 
usilovat o stabilní růst sektoru, 
podpoří tak oživení ekonomiky 
zastavené pandemií koronavi-
ru,“ dodává k výhodám rozvoje 
decentralizované energetiky 
Martin Sedlák ze Svazu mo-
derní energetiky.

Solární elektrárny – po deseti letech nejlevnější zdroj 
energie, který pomůže oživit ekonomiku

Vláda koncem dubna na 
svém jednání na poslední chvíli 
změnila novelu zákona o  pod-
porovaných zdrojích. Změny 
mají nejtvrdší dopad na solární 
elektrárny, pro které by jejich 
přijetí znamenalo bankrot 
v  přímém přenosu. Ty tam by 
byly sliby minulých vlád na 
podporu produkce čisté elektři-
ny, díky které jen fotovoltaika 
pomohla ušetřit 2,5 milionu tun 
hnědého uhlí a vylepšit tak na-
še životní prostředí. Zisk není 
pro každého…

Vláda Andreje Babiše navrh-
la, aby se podpora u  solárních 
elektráren snížila podle vnitř-
ního výnosového procenta (zis-
kovost projektu). To by ale mě-
lo být nově pouhých 6,3 pro-
centa, což je významně méně 
než obvyklý úrok bankovních 
úvěrů. Návod, jak by takový 
zásah mohly fi rmy přežít, už 
Andrej Babiš ani Karel Havlí-
ček k navrhované změně nepři-
dali.

Vládě však nedochází, že 
většina provozovatelů má foto-
voltaiku jako svůj druhý byz-
nys. Majitelé středních i větších 
FVE jsou ve většině případů 
současně také zemědělci, maji-
telé pekáren, strojaři a další po-
dobné profese. Jejich základní 
podnikání ve většině případů 
ohrozila virová epidemie. 
A  teď přichází stát s  hrozbou, 
 která je může defi nitivně dora-
zit. V  této zoufalé situaci, kdy 
by jim přestalo fungovat veške-
ré podnikání, by nebyli schopni 
dostát svým závazkům vůči za-
městnancům, subdodavatelům 
i bankám.

…vyvolení však
zisk mají

Zcela jiný přístup má vláda 
Andreje Babiše k bioplynovým 
stanicím. Právě těm dovolila 
výnosnost projektů na téměř 
dvojnásobné úrovni oproti so-
lárním elektrárnám. Zde se ta-
ké hodí připomenout, že něko-
lik bioplynových stanic vlastní 
skupina Agrofert. Luxusní 
podmínky pro bioplynky při-
tom často nedávají smysl. Ku-

kuřice, kterou se „krmí“ vysu-
šuje půdu a přispívá k její erozi.

Podnikatelé investovali do 
fotovoltaiky na základě objed-
návky státu. Neměli žádné ne-
veřejné informace, postupovali 
v  souladu se státními instruk-
cemi, dodrželi všechna pravi-
dla. Celých deset let jsou ter-
čem nechutných politických 
a  mediálních ataků, které 
z  nich udělaly solární barony 
a  jejich podnikání dostalo ná-
lepku tunelu. Přitom dělají jen 

to, co si stát objednal: vyrábí 
čistou elektřinu, která pomáhá 
šetřit naše zdraví a krajinu, ve 
které žijeme.

Bezpochyby zde bylo něko-
lik solárních parků, které měly 
pochybné pozadí. Jde však 
o jednotky případů z celkových 
28 tis licencí a je úkolem poli-
cie a  soudů, aby tyto případy 
prošetřily a  případně odsoudi-
ly. Kriminalizovat a postihovat 
celý sektor však nedává smysl. 
Taky přece neodsoudíme 

všechny cukráře, pokud potra-
vinářská inspekce odhalí, že 
někdo šidí své koblihy.

Chyby v regulaci rozvoje ob-
novitelných zdrojů udělal stát, 
to koneckonců přiznává i mini-
str Havlíček. Politici měli tehdy 
dát jasná pravidla, kolik má 
v daných letech vzniknout no-
vých elektráren. Pokud ale chce 
stát dnes měnit pravidla hry 
a  rušit garantované podmínky, 
za kterých projekty vznikly, 
měl by dát podnikatelům šanci, 

aby ze solární energetiky vy-
stoupili, zachránili si tak svou 
pověst a často i střechu nad hla-
vou. Babišem navržená změna 
totiž může znamenat, že jim 
banky kvůli osobnímu ručení 
za dosud nesplacené úvěry se-
berou vše, co mají, nebo že se 
stanou pouhými otroky státu.

Výprodej solární 
energetiky

Pokud Andrej Babiš a  Karel 
Havlíček nezapomněli své zku-
šenosti z normálního podnikání, 
měli by rozumět hrozbám, jakým 
kvůli jejich rozhodnutí solární 
sektor bude čelit, a měli by pro-
vozovatelům nabídnout, že si stát 
jejich solární elektrárny koupí za 
férovou cenu a následně si je bu-
de provozovat sám. Podobně jako 
to chtějí garantovat ČEZu v pří-
padě plánované dostavby nového 
bloku v Dukovanech. Jinak bude 
mít devastace podnikatelského 
prostředí, kterou by tento návrh 
způsobil nejen v  oboru obnovi-
telných zdrojů, nepochybně ma-
sivní soudní dohru. Tuzemské 
i arbitrážní žaloby na stát nepo-
chybně přijdou, signály jsou jas-
né. Česko se ještě může vyhnout 
poškození pověsti u  zahranič-
ních investorů. Řada z  nich již 
kroky české vlády narušující ga-
rantovanou podporu zaznamena-
la a začínají mít oprávněnou oba-
vu o další investice v Česku. Což 
je stav, kterým může Babišova 
vláda potopit oživení ekonomiky 
po drtivém propadu během pan-
demie koronaviru.

(Autorem článku je
Ing. Miloslav Palata, jednatel 

společnosti ENERGI BB)

Ing. Miloslav Palata, jednatel společnosti ENERGI BB,   s.r.o., která provozuje solární elektrárnu a udělal pouze jednou chybu: 
důvěřoval českému státu, že bude dodržovat vlastní zákony.
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Pohled ze solárního průmyslu: vláda má 
geniální plán: podnikejte bez zisku

•  Běžná domácnost může dosáhnout úsporu až 12 tisíc korun 
ročně na výdajích za energie, pokud si pořídí solární panely 
na střechu svého domu.

•  Návratnost investice záleží na celkové spotřebě v  dané do-
mácnosti a typech zdrojů energie, které by pomohly solární 
panely nahradit. V průměru však začíná na 7–8 letech.

•  Solární panely od kvalitních výrobců mají garanci výkonu až 
na 25  let. Jejich životnost je však významně delší. Čistou 
energii budou vyrábět až 40 let. Po splacení investice de facto 
zadarmo.

FAKTA O DOMÁCÍ SOLÁRNÍ ENERGETICE

Stranu připravil
Jiří Tichý

MEDIÁLNÍ	A OSVĚTOVÉ	AKTIVITY | 3130 | MEDIÁLNÍ	A OSVĚTOVÉ	AKTIVITY

„Snížení	vnitřního	výnosového	procenta“	 je	sousloví,	které	

laikovi	nic	neřekne,	pro	tisíce	podnikatelů	v solárním	sektoru	

však	znamená	výrazné	ohrožení	 jejich	projektu	a splácení	

úvěrů.	Právě	proto,	abychom	široké	veřejnosti	a politické	

reprezentaci	vysvětlili	dopady	připravované	novely	zákona	

o podporovaných	zdrojích	energie,	představili	 jsme	v rámci	

naší	kampaně	příběhy	solárních	podnikatelů,	kteří	zareagovali	

na	pobídku	státu	a investovali	svou	energii	a často	i celoživotní	

úspory	do	fotovoltaiky.	Retroaktivní	kroky	státu	je	však	přivedly	

do	nemalých	problémů	a pro	některé	z nich	může	být	ten	další	

připravovaný	zcela	likvidační.	Tiskové	výstupy	a videoreportáže	

z této	kampaně	byly	uveřejněny	jak	v celostátním	tisku,	tak	na	

sociálních	sítích	Solární	asociace.

MEDIÁLNÍ 
A OSVĚTOVÉ AKTIVITY

SOLÁRNÍ PŘÍBĚHY
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Partnery 
stránky jsou

Miloš Doležal vlastní hotel 
Racek v Úštěku. Při jeho provo-
zu využívá také solární energii, 
kterou vyrábějí solární panely 
přímo na střeše budovy. Neda-
leko svého hotelu má pak také 
menší fotovoltaický park, do 
kterého zve rád školy na exkur-
zi. Jako bývalý učitel je rád za 
možnost představit školákům 
zkušenosti z provozu obnovitel-
ného zdroje energie.

n Můžete nám představit, 
jaké obnovitelné zdroje vyu-
žíváte a jaký mají výkon?

Máme solární elektrárnu o vý-
konu necelé jedné megawatty.

n Co bylo vaší motivací pro 
vstup právě do solární ener-
getiky?

Fenomén slunce a  jeho vyu-
žití pro výrobu energie. A hlav-
ně objednávka českého státu.

n Současně provozujete ho-
tel v Úštěku na Litoměřicku, 
jak vám pomáhá solární elek-
třina s jeho provozem?

Moje dvě podnikání hotelié-
ra a provozovatele solární elek-
trárny jsou jako spojená nádo-
ba. Jsou to formálně dvě nezá-
vislé firmy, ale v  případě 
problémů jednoho nebo druhé-
ho provozu si musí vzájemně 
vypomoci. Fotovoltaika je zatí-
žena patnáctiletým úvěrem 
a  není možno dopustit, aby se 
nesplácelo přesně podle kalen-
dáře. Naopak, když po splátce 
zbydou volné prostředky, 
všechny je investuji do hotelu.

n Reagují vaši hosté na to, 
že využíváte čistou elektřinu 
z obnovitelných zdrojů?

Málokdo si toho všimne, byť 
přímo na střeše hotelu máme 
fotovoltaické panely.

Občas lidi řeknou, ty to máš 
lehký, pouštíš si elektřinu pří-
mo do hotelu.

n V minulosti jste také ná-
vštěvníkům vašeho hotelu  – 
například školám  – nabízel 
exkurze na solární elektrár-
nu. Jaké byly reakce tříd 
a učitelů?

Byla to bezvadná aktivita, 
která mě naplňovala, neboť 
jsem původním povoláním uči-
tel. Úžasný byl velký zájem 
o  informace ze škol. Myslím, 
že moje přednášky byly hodně 
pozitivně vnímané. Za tři roky 
k nám přijelo skoro sto tříd žá-
ku základních, středních i  vy-
sokých škol. Ale nezůstalo 
pouze u  škol. Dokonce jsme 
přivítali poslance z  afrických 
zemí.

n Myslíte si, že právě pro 
mladou generaci dává rozvoj 
obnovitelných zdrojů energie 
smysl?

Absolutně. A  jsem rád, že 
prostřednictvím mé malé 
edukace jsem mohl přispět 
k  popularizaci obnovitelných 
zdrojů, toho nejčistšího zdro-
je – energie ze slunce. Na mých 
nezávislých přednáškách se 
mladá generace na vlastní oči 
mohla přesvědčit o funkčnosti, 

efektivitě a  využití solární 
energie.

n Vláda se rozhodla zasáh-
nout do garantované podpory 
obnovitelných zdrojů. V polo-
vině období, po které jim slí-
bil stát podporu, ji chce ome-

zit. Co říkáte na tuto změnu 
pravidel hry?

Změna pravidel hry je těžký 
faul, je to podpásovka. V hos-
podském slangu: Kdybych 
zdražil pivo v průběhu večera, 
asi by se na mě hosté příště vy-

kašlali. Stát chce zasáhnout do 
svébytnosti mého podnikání. 
Jasně jsem si nastavil byznys 
plán před 12 lety. Mé podniká-
ní je jako každé jiné. Mé úmys-
ly před 12 lety byly čisté. Nikdo 
nevěděl, jak to bude fungovat. 
Šel jsem do absolutního rizika. 
Strašně jsem se zadlužil. V le-
tech 2005 – 2007, kdy probíha-
ly 2 roky přípravy, jsem měl 2 
zaměstnání. Pracoval jsem 
denně 16  hodin. Rozpadlo se 
mi manželství. Žil jsem na dluh 
s nejasným koncem. To byla asi 
největší daň  – nezaplatitelná. 
Kdo to nezažil, nepochopí. Ano 
dneska vše funguje, jak jsem si 
naplánoval. Jsem ekonomicky 
nezávislý. Ale je to ta draze vy-
koupená třešnička na dortu. 
A  teď za mnou mají, kvůli li-
kvidačnímu rozhodnutí kohosi, 
zůstat obrovské dluhy?

n Nejde přitom o  první 
změnu. Již minulé vlády za-
sáhly do podpory zavedením 
solárního odvodu. Jak tato 
opatření dopadla na vaše 
podnikání? Byl například 
problém s  bankovním finan-
cováním?

Myslíte solární daň, která 
nám během prvních tří let pro-
vozu vzala 26 procent z původ-
ně garantovaných příjmů? Tak 
to bylo hodně za hranou. Nikdo 
nám přitom nikdy nevysvětlil, 
kde se srážka více než čtvrtiny 
ze zákonem garantované vý-
kupní ceny vzala. Nejsem žád-

ný ekonom, ale selské počty mi 
celkem jdou. Ano, v  té době 
2010 jsem velmi znejistěl 
a  i  banka měla vážné pochyb-
nosti, jestli vše zvládnu, co se 
týká splátek. Dluhů neubývalo, 
bezesných nocí přibývalo. Po 
krušných třech letech místo sli-
bovaného konce solární daně 
přišlo její prodloužení ve výši 
10 procent. Tuto daň jsem ale 
vzal za svou jako přijatelnou 
součást svého podnikání.

n Po roce 2010 se však ob-
jevil pojem solární baron. Co 
na toto označení podnikatelů 
ve fotovoltaice říkáte?

Směju se tomu. Vzhledem 
k  mnohamilionovým doposud 
nesplaceným úvěrům se jako 
baron rozhodně necítím. 
I  když: snažím se chovat jako 
baron s dobrým srdcem a pod-
poruji dobré věci. Rozjíždím 
neúnavně další a další byznysy 
a charitativní projekty. Zaměst-
návám v  našem regionu velké 
množství firem. Jinými slovy: 
co vydělám, to investuji a vra-
cím do společnosti.

n Co podle vás stojí za sna-
hou poškodit investory do so-
lární energetiky v očích české 
veřejnosti?

To opravdu netuším, ale ta 
kampaň je systematická od sa-
mého začátku a  vždy se najde 
někdo, kdo se na ní snaží přiži-
vit. Je to jen zoufalá snaha těch, 
kteří nemají žádné jiné nápady, 
jak na sebe upozornit.

MAJITEL HOTELU A FOTOVOLTAICKÉHO PARKU MILOŠ DOLEŽAL:

Co vydělám, to investuji a vracím do společnosti

Ceny technologií pro výrobu 
elektřiny z obnovitelných zdro-
jů v posledním desetiletí prud-
ce poklesly. Sektor moderní 
energetiky posiluje dynamický 
nástup levných řešení. K  efek-
tivnímu vzniku nových projek-
tů přispívá také masová pro-
dukce a raketově rostoucí zku-
šenosti velkých i malých firem 
na trhu. Od roku 2010 klesly 
ceny solární elektráren o  neu-
věřitelných 82 procent. To udě-
lalo z fotovoltaiky běžný zdroj 
energie, kterou si mohou poří-
dit firmy i domácnosti a pokrýt 
si tak část své spotřeby.

Výhody levné solární energie 
využívá řada evropských států. 
V oblasti elektroenergetiky sází 
na výstavbu fotovoltaických 
elektráren Polsko, které bylo ješ-
tě nedávno jen synonymem pro 
čistě fosilní energetiku. Během 

roku 2019 však Poláci ztrojnáso-
bili instalovaný výkon solárních 
panelů a  v  září  2019 překročili 
magickou hranici instalovaného 
výkonu jednoho gigawattu.

Česko mimo 
moderní proud

Český podíl „zelené“ elektři-
ny podle dat Energetického re-
gulačního úřadu stagnuje již ně-
kolik let na 13 procentech. Česko 
je také posledním státem Vise-
grádské čtyřky, který neotevřel 
výstavbu nových solárních elek-
tráren na základě tržní soutěže, 
kdy jednotliví zájemci soutěží 
o podporu v aukcích a vyhrávají 
ji ti s nejvýhodnější nabídkou.

„Masivní nasazení levné so-
lární a  větrné energie je hlav-
ním pilířem přechodu na mo-
derní, decentralizovanou a fle-

xibilní ekonomiku. Také 
v  Česku může růst obnovitel-
ných zdrojů v produkci elektři-
ny podpořit ekonomiku ve výši 
sedm procent HDP a  přinést 
více než 30 tisíc pracovních 
míst,“ doplňuje domácí kontext 
Martin Sedlák, programový ře-
ditel Svazu moderní energeti-
ky, s využitím dat z loňské stu-
die Deloitte zpracované právě 
pro tento svaz.

Přitom právě v  rozvoji mo-
derní energetiky vidí Evropa 
příležitosti pro oživení ekono-
miky zasažené koronavirem. 
Evropská komise představila 
v červnu podrobnosti masivní-
ho programu na podporu ožive-
ní. Klíčové jsou impulzy pro 
podporu výstavby obnovitel-
ných zdrojů, renovaci budov 
nebo rozvoj čisté mobility. Ev-
ropa právě do nich chce inves-

tovat balík 750 miliard eur. 
Státy se k  prostředkům dosta-
nou, pokud nabídnou projekty, 
které budou v souladu s priori-
tami EU a  doporučeními pro 
jednotlivé členské státy.

Komise očekává, že evrop-
ský balíček pro oživení ekono-
miky otevře prostor pro potřeb-
né soukromé investice. Klíčové 
však podle Komise je udržení 
dlouhodobé jistoty a předvída-
telnosti. To zdůrazňuje význam 
klimatického zákona a  připra-
vovaných návrhů na ambicióz-
nější cíle v  oblasti snižování 
emisí do roku 2030. Právě ne-
stabilita prostředí je kamenem 
úrazu rozvoje moderní energe-
tiky v Česku.

Úspěch století: levné solární panely

Stranu připravil 
Jiří Tichý
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Do poloviny století může zís-
kat Evropa 100% zelené dodáv-
ky elektřiny. Každá druhá kilo-
watthodina dodaná do sítě by 
mohla být ze solárních elektrá-
ren. Jejich provoz a instalace by 
daly práci čtyřem milionům 
Evropanů. To jsou hlavní zjiš-
tění nedávné studie, kterou pro 
zastřešující evropskou solární 
asociaci SolarPower Europe 
vypracovali experti z  finské 
Lappeenranta-Lahti University 
of Technology.

Transformace energetiky 
směrem k  obnovitelným zdro-
jům by se vyplatila i  ekono-
micky. Autoři zpracovali tři 

scénáře možného rozvoje ener-
getiky. Nejpokrokovější počítá 
s  dosažením 100% obnovitel-
nosti energetiky již v  roce 
2040, střední ve 2050 a  kon-
zervativní pouze s  62% podí-
lem obnovitelných zdrojů v po-
lovině století. Dva nejzelenější 
scénáře přitom nabídnou cenu 
elektřiny (LCOE) v roce 2050 
na úrovni 47 € / MWh, což je 
asi o 5 € levnější než konzerva-
tivní výsledek a než byly ceny 
elektřiny na burze před pande-
mií koronaviru.

Christian Breyer, profesor 
solární ekonomiky na LUT 
University a  hlavní autor při 

představení studie uvedl: 
„100%  obnovitelná Evropa je 
z technického hlediska absolut-
ně možná. Je to také nejdostup-
nější a  nejbezpečnější cesta 
k dosažení klimatické neutrali-
ty v  Evropě do roku 2050. 
Technologie pro její dosažení 
již máme, nyní je třeba vypra-
covat správné impulsy pro je-
jich rozšíření. Pokud budeme 
jednat nyní, můžeme omezit 
změnu klimatu a  poskytnout 
příští generaci jasnější budouc-
nost.“

Aktuální situace v  Česku 
však naznačuje, že nás může 
evropský směr moderní energe-

tiky minout. Vláda totiž chystá 
novelu, která ohrožuje dosa-
vadní úspěchy českého rozvoje 
obnovitelných zdrojů.

„Průlomová studie přichází 
v  potřebné době. Česká vláda 
dlouhodobě zaostává v  potřeb-
ným impulzech, které by u nás 
pomohly restartovat rozvoj ob-
novitelných zdrojů. Namísto po-
třebných investic do naší čisté 
budoucnosti se vláda opakovaně 
vrací do minulosti a hrozí likvi-
dací projektů solárních elektrá-
ren realizovaných před 10 a více 
lety,“ přidává český kontext Jan 
Krčmář, předseda představen-
stva Solární asociace.

Přichází zelená vlna oživení. Česko nesmí minout

CHOMUTOVSKO | Region

Na poslední chvíli v divadle
čtvrtek 24. září

Scéna
M+stského
divadla v
Chomutově

ve čtvrtek 24. září od 19
hodin uvede hru Na
poslední chvíli. Ta je o
tom, že londýnský ta-
xikář John Brown si
dvacet let tajně užívá
života se dvěmaman-
želkami. Povedený ta-

tínekmá s jednou syna
a s druhou dceru. Ti
dvamladí se seznámí
na internetu a chtějí se
osobně poznat. Jejich
otec se jim v tom snaží
zabránit. Výsledkem je
veletok neuvěřitelných
typicky cooneyovských
zmatků a improvizací v
duchu nejlepších tradic
anglické komedie.

Za redakci
Deníku
Edvard D.
Beneš
doporučuje
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Jirkov zakázal alkohol
na území celéhoměsta
Pokračování ze strany 1
Rozšíření protialkoholní

vyhlášky na celéměsto za-
stupitelé podpořili takřka
beze zbytku. Pochybnosti
měl zastupitel za ODS Jan
Vaclík. „Úplně s tím ne-
souzním. Určovat, kde se
člověk smí napít a kde ne,
považuji za zásah do osob-
ních svobod. Myslím, že se to
dá vyřešit i jinak,“ namítl
Vaclík.
Různé názory zaznívají i z

ulice. Lidé, kteří žijí v blíz-
kosti večerek, se těší na klid a

pořádek. Naopak někteří z
rodičů, kteří posedávají s ra-
tolestmi u hřišť, by uvítali
větší volnost. „Jsem tam s
klukem hlavně jako dohled,

takže luštím křížovky a ří-
kám si, jak by bylo fajn
osvěžit se pivem,“ zmínil
Stanislav Š. z Jirkova. „Určitě
si ho ale nebudu dávat do
sportovní lahve nebo to jinak
kamuflovat, takže si radši
nechám zajít chuť,“ dodal
smířeně.
Vyhláška nabyde účinnosti

patnáct dnů po dni vyhláše-
ní, tedy začátkem října. Zá-
kaz se týká všech nápojů,
které obsahují více než půl
procenta ethanolu, čili i bur-
čáku nebo cideru.

Ilustr. foto: Roman Nešetřil

Krátce z okresu – www.chomutovsky.denik..cz
Mladík ve Vejprtech rozbil dlažební
kostkou dveře obchodního domu
Vejprty –Minulý týden při-
jali vejprtští policisté večerní
oznámení, že neznámý pa-
chatel rozbil dlažební kost-
kou vstupní dveře do ob-
chodního domu ve Vejpr-
tech. Šetřením namístě a v
okolí místa činu policisté
zjistili, kdo byměl za rozbi-
tím dveří být. Už hodinu před
půlnocí zadrželi podezřelého

25letéhomuže a umístili ho
do cely. Zadržený se k jedná-
ní doznal a policisté mu sdě-
lili podezření z trestného či-
nu poškození cizí věci. Za je-
ho spáchání může v případě
prokázání viny soud uložit
trest odnětí svobody až na
jeden rok. Škoda

svobody
Škoda
svobody

na dveřích
byla vyčíslena na zhruba 23
tisíc korun. (edb)

Kadaň hledá
referenta dopravy
Kadaň –Na obsazení volné-
homísta pracovníka odboru
dopravy, registru řidičů a
zkušebního komisaře hledá
zájemceměsto Kadaň a na-
bízí pracovní poměr na dobu
neurčitou s nástupem od 2.
listopadu. Lhůta na podání
přihlášek je do 9. října do
12.00 hodin. Podmínky jsou
na webuměsta. (edb)

Těšil se na výnosy z panelů,
stát ale jejich podporu snížil
Soláry měly zařídit spo-
kojený důchod, stát jejich
podporu snížil

KAMILAMINAŘÍKOVÁ

Ústecký kraj – Jiří Zima z
ústeckého Střekova se celý
život zajímal o obnovitelné
zdroje a dlouhá léta provo-
zoval malou vodní elektrár-
nu. V roce 2009 začal podni-
kat i ve fotovoltaice, na svém
domě si zřídil solární elek-
trárnu. Vzal si půjčku, kterou
splácí dodnes. Že

půjčku,
Že
půjčku,
semu in-

vestice vrátí, ale nepochybo-
val. „Jako důchodce jsem se
těšil, že mi budou výnosy z
výroby zelené elektřiny roz-
počet navyšovat,“ říká Jiří
Zima. To se ale podle něho
nakonec nestane.
Fotovoltaika, jejíž boom

před deseti letymohutně
podporovala tehdejší vláda,
přestala tu současnou bavit a
snížila dříve slíbenou pod-
poru. Jiří Zima a stovky dal-
ších lidí, které energetika
zlákala, o vysněné příjmy
přijdou a na důchod jim

možná zbudou jen dluhy.
Podporu solárním elek-

trárnám garantuje stát po
dobu 20 let, během kterých
by semajitelůmměly vrátit
investice. Podle Solární aso-
ciace, která je největším čes-
kým sdružením solárních
energetiků, v současné době
státní podporu čerpá více než
25 tisíc domácností, drob-
ných a středních podnikate-
lů, města a obcí. „Vminulosti
investovali dohromady přes
200miliard korun do rozvoje
solární energetiky na základě
vládní objednávky a garan-
tované podpory,“ vypočítává
předseda představenstva
Solární asociace Jan Krčmář.
Jiří Zima investoval do fo-

tovoltaiky 300 tisíc korun.
„Z toho vlastní solární elek-
trárna stála 280 tisíc. Myslím,

že dnes by se takováto elek-
trárna bez baterií dala po-
stavit asi za 120 tisíc,“ dodává
Zima. „Od roku 2009 jsem
pomocí elektrárny vyrobil
27,7 MWh. Domamám vše na
elektřinu – vytápění, teplou
vodu i kuchyni, a moje roční
spotřeba se pohybuje přes 10
MWh ročně,“ doplňuje.

VE STÍNU PODVODŮ
Mrzí ho proto, že vláda v
dubnu schválila snížení
podpory pro všechny druhy
zdrojů obnovitelné energie
naminimální úroveň, kterou
stanovila Evropská komise.
Vnitřní výnosové procento
(IRR) bude pro solární ener-
getiku 6,3 procenta namísto
8,4 procenta, jako tomu bylo
dosud. Nejvyšší možná pod-
pora je 10,6 procenta. Podle

ministra průmyslu a obcho-
du Karla Havlíčka (ANO) byla
dosavadní podpora příliš vy-
soká, ročně se na fotovoltai-
ku vyplatilo 29miliard ko-
run. Ministr také připomněl
podvody, které se vminulosti
s fotovoltaikou pojily. „Foto-
voltaický boom z roku 2009
a 2010 byl jeden z největších
tunelů v České

byl
České
byl jeden
České
jeden

republice.
V jednu chvíli se až zdeseti-
násobily výkupní ceny,“
uvedl ministr Havlíček.

MILIARDOVÉ ZISKY
Podle zástupců Solární aso-
ciace aleministerstvo už ne-
uvádí, že ze solární energeti-
ky získává stát nazpět neza-
nedbatelný příjem, což do-
kládají analýzy energetic-
kých expertů. Výdaje státu
jsou pak téměř poloviční.
„Výsledky této analýzy uka-
zují, že stát získává ročně ze
solární energetiky 14,1 mili-
ardy korun. Mezi největší
položky na straně příjmu
státu patří solární odvod a
daně právnických osob,“ při-
pomíná Krčmář.
Že peníze od státu putova-

ly vminulých letech do ka-
pes pouze velkýmmolochům
a tunelářům, asociace odmí-
tá. „Mnoho domácností a fi-
rem se před deseti a více lety
zadlužilo, aby postavilo za
drahé peníze fotovoltaické
elektrárny. Stát pak na ně
hodil vlastní chybu za ne-
zvládnutou regulaci,“ uzavírá
Jan Krčmář.

JIŘÍ ZIMA vystavěl foto-
voltaickou elektrárnu na
střeše svého domu na
Střekově. Foto: archiv Jiřího Zimy
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Filipa Martinovského.
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Mezinárodní den znakových jazyků 
se snaží zvýšit povědomí o životě 
neslyšících. V Amazonu jim pomáhá 
s komunikací tlumočník

23. září patří již třetím 
rokem Mezinárodnímu dni 
znakových jazyků. O vylep-
šování pracovních podmínek 
pro neslyšící a nedoslýcha-
vé osoby se dlouhodobě 
snaží i společnost Amazon 
ve svém distribučním centru 
v Dobrovízi. Komunikač-
ní bariéry mezi slyšícími 
a neslyšícími zaměstnanci 
pomáhá odstranit například 
tlumočník nebo speciální 
aplikace Tichá linka. 

První neslyšící zaměstnanec 
nastoupil do českého Amazo-
nu v roce 2016. Dnes společ-
nost zaměstnává více než 
40 neslyšících, kteří pracují 
na oddělení balení společně 
se slyšícími zaměstnanci. 
„Neslyšící zaměstnanci jsou 
vybaveni bílou bezpečnostní 
vestou, na které je speciální 
logo, které si sami pracovníci 
navrhli,“ říká Miroslava Jozová, 
PR manažerka společnosti 
Amazon a dodává: „Ostatní za-
městnanci tak ihned vědí, že 
musí vzájemnou komunikaci 
přizpůsobit, případně zavolat 
tlumočníka.“ Díky tomu se při 
řešení pracovních záležitostí 
snáze dorozumí.

Jednou ze zaměstnankyň 
Amazonu, která přišla o sluch 
ve čtyřech letech, je i Jana 
Horáková. Ve společnosti 
působí od roku 2016, aktuálně 
v oddělení balení zásilek. Spo-
lečnost Amazon si podle svých 
slov vybrala zejména díky 
dobré dopravní dostupnosti. 

Amazon totiž zaměstnancům 
poskytuje autobusový svoz 
zdarma na 26 linkách a jedné 
vlakové. Celkově jimi pokrývá 
60 měst a obcí. Třiapadesáti-
letá Jana Horáková se svými 
kolegy komunikuje hlavně 
pomocí znakové řeči a odezí-
rání z úst. „To však současná 
situace, kdy je potřeba mít při 
výkonu práce v distribučním 
centru ústa zakrytá rouškou, 
neumožňuje,“ říká. 

Vyřešit případné komu-
nikační nesrovnalosti proto 
pomáhá i v tomto období 
firemní tlumočník, kterého 
mají zaměstnanci k dispozici. 
„Neslyšícím zaměstnancům 
jsem k dispozici pro vyří-
zení veškerých záležitostí, 
u kterých by mohli narazit 
na komunikační bariéry,“ 
vysvětluje Vendula Chyská, 
tlumočnice českého znako-
vého jazyka ve společnosti 
Amazon. S tlumočením pro-
vozních informací také běžně 

vypomáhají nedoslýchaví ko-
legové. „Každý manažer, který 
pracuje s neslyšícími, má 
možnost nominovat pomoc-
níka z řad nedoslýchavých, 
který pomáhá s tlumočením 
a za tuto pomoc dostává 
na měsíční bázi zvláštní od-
měnu,“ vysvětluje Jakub Šíma, 
pracovník v oblasti lidských 
zdrojů společnosti.  

Komunikaci mezi slyšícími 
a neslyšícími zaměstnanci 
dlouhodobě zprostředkovává 
organizace Tichý svět. Ta také 
pomáhá s náborem neslyšících 
zaměstnanců nebo provozuje 
speciální službu Tichá linka, 
kterou je možné použít přes 
tablet nebo počítač a propojit 
se tak s tlumočníkem kdykoliv 
online. Aplikace umožňuje 
také přepis mluveného slova 
do psané podoby.

Za svůj přístup k neslyšícím 
zaměstnancům získal Amazon 
před čtyřmi lety ocenění Tichá 
firma roku. ADVERTORIAL

ADVERTORIAL
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Solární asociace Praha

V
ětšina českých solárních
elektráren vznikla před de-
seti a více lety. V dobré víře
a na základě pobídky státu
do nich investovali peníze

půjčené od bank a investorů jak
podnikatelé a domácnosti, tak
i města a obce. Důvěru zajistila zá-
konná garance návratnosti. Pobíd-
ku státu vyslyšel i Josef Zoubek ze
Senomat na Rakovnicku: „Vlastnili
jsme vhodný pozemek pro výstav-
bu, a tak jsme o tom začali uvažo-
vat. Přesvědčil jsem rodinu, že se
není čeho bát, že vše je ošetřeno
a zaručeno zákonem, a začali jsme
s přípravou stavby.“ Stát díky vkla-
du podnikatelů splnil své závazky
v navyšování podílu obnovitelných
zdrojů, a Česká republika tak díky
těmto projektům modernizovala
svou energetiku směrem k šetrnější-
mu životnímu prostředí.

Stát ukázal, že neumí držet
slovo
V době vzniku zákona, který určil
podmínky podpory obnovitelných
zdrojů, a v době velké výstavby so-
lárních elektráren v letech 2009
a 2010, nebyla omezena výnosnost
projektů. Výše podpory byla vždy
určena garantovanou výkupní ce-
nou nastavenou na 20 let. Tato pra-
vidla vycházela ze zákona na podpo-
ru obnovitelných zdrojů, doprovod-
ných vyhlášek a cenových rozhod-
nutí Energetického regulačního úřa-
du. Žádné limity ve formě vnitřních
výnosových procent – tedy omezení
výnosnosti – nikdy nebyly v pravi-
dlech podpory obsaženy.
Vládní politici často využívají v ar-

gumentaci proti podpoře solárních

elektráren objempodpory, který in-
vestoři získávají. Vytratil se však
fakt, že minulé vlády řešily možnou
překompenzaci prostřednictvím
nejdříve 26% solárního odvodu,
jenž platil v letech 2011–2013 a snížil
podporu fotovoltaických elektrá-
ren o 18miliard korun. Dopady této
daně pocítil i Jaroslav Šefc, který si
vybudoval malou solární elektrár-
nu na rodném Broumovsku: „První
dva roky po tom, co na nás byla uva-
lena 26% solární daň, velmi dobře
svítilo slunce a my tak bez problé-
mů spláceli úvěr bance. Třetí rok
jsme takové štěstí na slunce nemě-
li, a tak jsme museli dát do firmy
další dodatečné vlastní zdroje.“
Následně byl tento solární odvod

prodloužen ve výši 10 % po celou
dobu životnosti pro solární elektrár-
ny z roku 2010. Během 17 let jeho
platnosti tak stát sníží podporu o té-
měř 40miliard korun. Přitom právě
při prosazení prodlouženého odvo-
du ministerstvo průmyslu a obcho-
du jasně uvedlo, že jde o opatření,
které má definitivně řešit údajnou
nepřiměřenou podporu. Toto stano-
visko následně potvrdila Evropská
komise během procesu notifikace
české podpory obnovitelných zdro-
jů. Otevírá se tedy otázka, v čem lze
státu důvěřovat, pokud zneužívá
své pozice a mění názory podle
toho, jak se té které vládě hodí.
Do ekonomiky, a tedy i do návrat-

nosti solárních investic zasáhlo za-
vedení nesmyslných recyklačních
poplatků, zrušení slíbených daňo-
vých prázdnin, zrychleného odepi-
sovaní, podpory decentrální výro-
by a povinnost dodatečné instalace
dispečerského řízení.

Přitom právě investice do foto-
voltaiky by mohly dnes těžce zkou-
šené ekonomice pomoci zmírnit do-
pady pandemie koronaviru. Ostat-
ně by to nebylo poprvé. Často se to-
tiž zapomíná, že solární energetika
pomáhala zvednout ekonomiku po

světovém hospodářském propadu
v roce 2008. Právě v Česku vlna vý-
stavby solárních parků v letech
2009 a 2010 zachránila mnohá pra-
covní místa ve stavebnictví. Pokra-
čování rozvoje solární energetiky
by opět podpořilo regionální firmy

a přineslo domácnostem levnou
elektřinu ze slunce.

Kolik nás reálně stojí soláry
V této souvislosti je třeba zmínit ješ-
tě jeden mýtus o fotovoltaice, který
lze ve veřejné debatě často zaslech-

nout. Jeden z hlavních argumentů
české vlády pro další snižování po-
moci fotovoltaickému sektoru je vy-
soký objem podpory, kterou inves-
toři získávají. Poradenská společ-
nost EY však v letošním roce zpraco-
vala studii, která představila reálné
výdaje českého státu na solární
energetiku. Studie potvrzuje, že
tyto výdaje jsou poloviční oproti čís-
lům, která jsou prezentována vlá-
dou. „Například za rok 2018 uvádějí
oficiální statistiky celkovou vyplace-
nou podporu na fotovoltaiku ve
výši 29,2miliardy korun, přitom stu-
die ukazuje, že více než 14 miliard
korun se státu vrátilo zpátky,“ ko-
mentuje překvapivé závěry Jan Krč-
mář, předseda představenstva So-
lární asociace.
Přesto chce vláda chce omezit vý-

nosnost solárních elektráren pro-
střednictvím stanovení vnitřního vý-
nosového procenta (IRR) ve výši
6,3 %. Tato hranice však nepokryje
ani úroky většiny úvěrů financují-
cích bank. Úroky z těchto úvěrů
byly v době realizace většiny solár-
ních projektů stanoveny zpravidla
v rozpětí 6–9 %. Takové rozhodnutí
by tedy mohlo spoustě investorů
způsobit velké problémy. Jak říká
David Svoboda, jeden z podnikate-
lů, na které by případná novela tvr-
dě dolehla: „Navrhovaná výše vý-
nosnosti 6,3 % by pro nás byla totál-
ně likvidační.“
Pro srovnání, v roce 2009 se dese-

tileté státní dluhopisy úročily na
úrovni 6 %. Solární energetika byla
v letech 2009 a 2010 novou, nevy-
zkoušenou technologií, a tedy rizi-
kovou investicí. Pokud by investoři
věděli o limitu výnosnosti dle IRR
6,3 %, do fotovoltaiky by rozhodně
neinvestovali.
Ministerstvo průmyslu a obchodu

zdůvodňuje, že takto nízkou hodno-
tu IRR pro solární elektrárny navrh-
lo do zákona na základě požadavku
Evropské komise. Jenže toto tvrzení
má velké slabiny. Pouze u fotovoltai-
ky zvolilo ministerstvo minimální
úroveň výnosnosti. U jiných typů
obnovitelných zdrojů to je naopak
maximální horní hranice (až 10,6 %
IRR pro bioplynové stanice).
Uvedené argumenty tak odhalují,

že vláda hledá spíše ideologické ces-
ty, kterými chce zasáhnout proti so-
lární energetice, než že by měla své
kroky nějak promyšlené. Česku tak
hrozí nejen to, že nebude na rozdíl
od většiny sousedů schopno plnit zá-
vazky, ke kterým se zavázalo v Ev-
ropské unii, ale že stagnace moderní
energetiky bude nadále pokračovat.

Jaroslav Šefc, sluneční elektrárna v Broumově.

David Svoboda, sluneční elektrárna v Opavě.

Fotovoltaika v Česku má sice krátkou, ale o to
zajímavější historii. Na jejím vzniku a rozšíření
se podíleli dva zásadní aktéři – stát, který
z vlastní vůle vytvořil pobídku, a podnikatelé,
kteří ji přijali. Stát si svou pobídku v průběhu
času několikrát rozmyslel a všelijak pozměnil,
což celý vztah zásadně poznamenalo a investo-
rům značně ztížilo život i podnikání. Přesto to
jsou právě oni, kdo jsou ve veřejné debatě
označováni za ty špatné. Vláda navíc nyní chys-
tá novelu zákona o podporovaných zdrojích,
která by měla snížit výnosnost solárních projek-
tů na minimální možnou úroveň a značně tak
ztížit život solárním podnikatelům.

Komerční prezentace Solární asociace

13. RÍJNA 2020 | PRAHA

Největší událost roku zasvěcená
solární energetice a akumulaci.

Pátý ročník prestižní konference

www.solarnikonference.cz

Česká fotovoltaika bojuje o přežití
O její budoucnosti se rozhodne v nejbližších týdnech
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Sluneční elektrárny se otevírají
veřejnosti ve dvanácti krajích

Od těch největších o velikosti několika fotbalových hřišť až po kozí farmu

Ostrava-Plesná. Autokomplex Menčík.

Otevřená zahrada Brno.
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Myštěves.

V tomto týdnu až do soboty 
26.  září je široké veřejnosti 
zpřístupněno více než dvacet 
solárních elektráren po celé 
České republice. V  rámci Dnů 
otevřených dveří slunečních 
elektráren mohou jednotliví zá-
jemci, ale i  celé třídy základ-
ních a  středních škol navštívit 
fotovoltaické stanice ve dva-
nácti krajích. Cílem je podpořit 
rozvoj udržitelné ekonomiky, 
představit fungování solárních 
elektráren a  ukázat možnosti 
využití energie ze slunce.

Letošní ročník otevírá nejen 
velké distribuující fotovoltaické 
elektrárny, ale také soběstačné 
fi remní budovy, farmy nebo ro-
dinné domy, které jsou podpo-
rovány menšími solárními sys-
témy.

Pestrost otevřených 
solárních elektráren

V rámci dnů otevřených dve-
ří mohou všichni zájemci o fo-
tovoltaiku navštívit například 
sluneční elektrárnu v  Bušano-
vicích, která se nachází v  již-
ních Čechách a  má výkon 

2 MW. V  roce 2006, kdy 
vznikla, platila za naprostý 
unikát, co do technologie i ve-
likosti. Jejího malého souro-
zence, energeticky šetrný ro-

dinný dům o výkon 0,004 MW, 
mohou lidé navštívit v Rychno-
vě nad Kněžnou v Královéhra-
deckém kraji.

Mezi další otevřená místa 

patří sluneční elektrárna Bohu-
ňovice, mezi jejímiž panely se 
volně pohybují a  pasou ovce. 
V  Ostravě mohou zájemci na-
vštívit soběstačnou dřevostav-

bu se solárním ohřevem vody 
a  nabíjecí stanicí pro elektro-
mobily. V Benátkách nad Jize-
rou pak Autokomplex Menčík, 
který kombinuje technologie 
fotovoltaické elektrárny, nabí-
jecí stanice a bateriového úloži-
ště. Protože se v autokomplexu 
prodávají vozy Škoda, nebude 
chybět ani testovací Citigo iV, 
hybridní Superb a  představení 
nového elektromobilu Škoda 
Enyaq.

Další zajímavostí bude i  ně-
kolik desítek otáčivých zařízení 
(tzv. trackerů) se zrcadly u solá-
rních elektráren Myštěves a Ře-
hoty v Královéhradeckém kraji. 
Za návštěvu určitě stojí také 
kozí farma v Pěnčíně v Liberec-
kém kraji, která kromě toho, že 
produkuje výborné kozí a  ovčí 
biovýrobky, také získává ener-
gii ze slunce. Elektrárna je pro-
vedena jako střešní instalace na 
objektech bývalého velkokapa-
citního teletníku a část energie 
využívají pro spotřebu provozu 
sýrárny a farmy.

Krásné prostředí 
a inovativní 
technologie

Vedle solárních elektráren se 
v  letošním roce zpřístupní 
i další místa, jako je např. první 
velkokapacitní skladovací bate-
riový systém v Česku, který je 
připojen do distribuční sousta-
vy. V  Brně zase budou moci 
zájemci navštívit solární elek-
trárnu Otevřená zahrada, která 
se nachází v  prostoru plném 
všelijakých druhů zeleně upro-
střed městské památkové zóny 
a  nabídne bohatý program pro 
děti i dospělé.

Ostatní sluneční elektrárny 
mohou zájemci vidět v  Kunči-
ně, Opavě, Hostětíně, Železné 
Rudě a  na dalších místech po 
celé republice. Přehled všech 
lokací včetně kontaktů a oteví-
rací doby jsou k  nalezení na 
webu Solární asociace v  sekci 
Pro veřejnost nebo na portálu 
Kudyznudy.cz.

Stranu připravil Jiří Tichý
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U příležitosti Evropského týd-
ne udržitelného rozvoje se v týd-
nu od 20.  září zpřístupní veřej-
nosti na dvě desítky solárních 
elektráren po celé České republi-
ce. Akce Dny otevřených dveří 
slunečních elektráren se u  nás 
koná již pátým rokem s  cílem 
podpořit rozvoj udržitelné eko-
nomiky, představit fungování 
solárních elektráren a ukázat vy-
užití energie ze slunce. Událost, 
kterou pořádá Solární asociace, 
se uskuteční pod záštitou Minis-
terstva životního prostředí.

Evropský týden udržitelného 
rozvoje se letos pořádá od neděle 
20. září do soboty 26. 9. Jedná se 
o celoevropský projekt, jehož cí-
lem je šířit myšlenku udržitel-
nosti, podpořit iniciativy, které 
k  ní přispívají a  dát najevo, že 
nám záleží na budoucnosti světa, 
ve kterém žijeme. Napříč celou 
Evropou se pořádají tisíce akcí, 
od konferencí, výstav, worksho-
pů, seminářů, filmových promí-

tání, až po komunitní setkání 
a dny otevřených dveří.

Česká republika se do akce 
zapojí už pátým rokem pod zá-
štitou Ministerstva životního 
prostředí. U této příležitosti jsou 
Solární asociací organizovány 
Dny otevřených dveří slunečních 
elektráren. Hlavním cílem je 
podpořit její v  tuzemsku, před-
stavit fungování solárních elek-
tráren široké veřejnosti spolu 
s  ukázkou možností, jak využít 
energie ze slunce a dát tak naje-
vo, že je možné žít ve společnos-
ti, která přispívá k udržitelnému 
rozvoji.

Do letošního ročníku Dnů 
otevřených dveří se zapojí na dvě 
desítky solárních projektů z celé 
České republiky. Své brány ote-
vřou jak menší střešní instalace 
na rodinných domech, středně 
velké fotovoltaiky, tak i velké so-
lární parky. Otevřena bude pro 
veřejnost dokonce jedna z  nej-
větších fotovoltaických elektrá-

ren ve střední Evropě – FVE 
Vepřek v  Nové Vsi s  výkonem 
35 MW.

O  tom, jak lze využít energii 
ze slunce, se návštěvníci dozví 
také v  Prakšicích ve Zlínském 
kraji. Tamní úložiště energie je 
prvním velkokapacitním sklado-
vacím bateriovým systémem 
v  Česku, které je připojeno do 
distribuční soustavy. K  dalším 
ze zapojených projektů patří na-
příklad sluneční elektrárna Bu-
šanovice, soběstačná ostravská 
dřevostavba se solárním ohře-
vem vody a  nabíjecí stanicí pro 
elektromobily. Další zajímavostí 
bude několik desítek trackerů se 
zrcadly u FVE Myštěves a FVE 
Řehoty v  Královéhradeckém 
kraji.

Přehlednou mapu společně 
s  aktuálním seznamem otevře-
ných slunečních elektráren včet-
ně možných termínů návštěvy 
lze najít na webových stránkách 
Solární asociace.

Konec září bude patřit solární energii.  
Své brány otevřou sluneční elektrárny po celé republice

Partnery 
stránky jsou

Jaroslav Šefc je rodák 
z Broumovska na severu Čech, 
který  dlouho  hledal  cestu,  jak 
pomoci svému okolí a zároveň 
dělat  něco,  co  by  mu  dávalo 
smysl. Řešení našel  v  investi-
cích  do  obnovitelných  zdrojů, 
konkrétně do solární energeti-
ky a dnes vlastní na Broumov-
sku malou fotovoltaickou elek-
trárnu.

n Solární energetika je pro 
běžného člověka vcelku vzdá-
leným odvětvím. Jak jste se 
k ní dostal vy?

Já jsem byl už od mládí vel-
mi podnikavý člověk. Nebavilo 
mě řešit problémy stejným způ-
sobem jako všichni ostatní, 
snažil jsem se hledat si vlastní 
cesty. Po škole jsem přemýšlel, 
co budu dělat dál. Vždycky mě 
lákalo pracovat v  cizině, tak 
jsem strávil deset let prací po 
celém světě, kde jsem si vydělal 
slušné peníze. Najednou mi 
však bylo téměř čtyřicet a  já 
postupně začal hledat cestu, jak 
se vrátit zpátky do České re-
publiky a  uživit svou rodinu. 
S  partnerkou jsme v  té době 

měli malé miminko a chtěli se 
usadit.

Cestu jsem našel právě v in-
vesticích do fotovoltaiky. Můj 
tchán provozoval dvě malé 
vodní elektrárny už od devade-
sátých let – vyráběl čistou zele-
nou elektřinu z vody a částečně 
tím živil svoji rodinu. Velmi se 
mi tento přístup líbil a dával mi 
smysl, proto jsem se v  roce 
2008 rozhodl vybudovat solár-
ní elektrárnu s podporou státu.

n Vrátil jste se tedy zpátky 
do Čech?

Ne hned, zpočátku jsem na-
dále pracoval v  zahraničí. Zá-
roveň jsem začal vyřizovat sta-
vební povolení, nákup pozem-
ku, úvěr a  jiné nezbytné věci. 

S novým společníkem, dnes už 
kamarádem Karlem Franzem, 
jsme naši společnost jsme na-
zvali B2B. To znamená Back to 
Broumov neboli Zpátky do 
Broumova.

n Jaké byly vaše podnika-
telské začátky? Šlo všechno 
podle vašich představ?

Vůbec ne, bylo to extrémně 
náročné. Hned během vyjedná-
vání s bankou jsme totiž zjistili, 
že nemáme dost peněz pro za-
čátek našeho podnikání. Vlast-
nili jsem s partnerkou jeden byt 
v  Brně. I  když to bylo velmi 
obtížné rozhodnutí, nakonec 
jsme ho prodali. Byla to pro nás 
jediná možnost, díky které 
jsme měli dost prostředků na 
výstavbu menší solární elek-
trárny o výkonu 426 kilowattů.

Největší stres ale přišel tepr-
ve těsně před spuštěním elek-
trárny. Při podpisu úvěrové 
smlouvy jsme museli podepsat 
bance bianco směnku. To zna-

mená, že náš veškerý majetek 
byl v ohrožení. Připojili jsme se 
23.  prosince  2009, sedm dní 
před finálním termínem bez ja-
kýchkoliv známostí či nekalých 
praktik. Byl to běh proti zdi 
a slušný adrenalin podle hesla: 
„Co tě nezabije, to tě posílí“. 
Ale zvládli jsme to.

n V  Česku nemají solární 
podnikatelé u lidí úplně dob-
ré jméno. Zaznamenal jste 
nějaké útoky na vaši osobu?

Řeknu vám to takto. Když 
jsme elektrárnu dostavěli, byl 
jsem opravdu pyšný. Pak jsem 
však začal v médiích zjišťovat, 
že jsem „solární baron“ a skoro 
to vypadalo, jako bych někoho 
okradl. Dodnes si ale neumím 
odpovědět na otázku, co jsem 
vlastně udělal špatně. Vydělal 
jsem peníze a stát mě poprosil, 
abych je vložil do zelené ener-
getiky. A  když jsem to udělal 
a  zastavil kvůli tomu veškerý 
svůj majetek, tak to najednou 

vypadá, že bych se za to měl 
skoro až stydět. Nejsem žádný 
solární baron, naopak jsem úpl-
ně normální člověk.

n Vyplatila se vám ta inves-
tice alespoň finančně?

Částečně ano. První dva ro-
ky po spuštění velmi dobře sví-
tilo slunce, a tak jsme bez pro-
blémů spláceli úvěr bance, byť 
na nás byla uvalena dodatečná 
26% daň. Třetí rok jsme takové 
štěstí na slunce neměli a  tak 
jsme museli dát do firmy další 
dodatečné vlastní zdroje. Při-
znávám, že dnes je naše malá 
fotovoltaická elektrárna víta-
ným přivýdělkem do rodinného 
rozpočtu. Kdyby k  tomu ještě 
byla jistota investorského pro-
středí, neměl bych si na co stě-
žovat.

n Jak vidíte roky, co při-
jdou? Svítá solárům na lepší 
časy?

Právě naopak. Ani po deseti 
letech provozování totiž nevím, 

jak, kdy a  kolik nám vlastně 
stát zaplatí za elektřinu o  kte-
rou nás prosil, abychom ji vyrá-
běli. A  k  tomu teď přichází 
vládní novela zákona o podpo-
rovaných zdrojích, která zase 
mění pravidla jako už tolikrát 
v  minulosti. Novela určuje 
vnitřní výnosové procento na 
6,3 procenta, což je minimum 
stanovené Evropskou komisí. 
Obzvlášť nepochopitelně to pů-
sobí ve srovnání s  dalšími 
zdroji obnovitelné energie, je-
jichž výnosové procento má 
leckdy i  skoro dvojnásobné 
hodnoty.

Podnikání mě sice neskuteč-
ně baví, ale mrzí mě, že se ne-
můžu spolehnout na protistra-
nu, tedy na stát, v tom, že dodr-
ží, co slíbila. Je to jako byste 
nastoupili do práce a dohodli se 
na podmínkách  – mzda, pra-
covní oděv, délka dovolené atd. 
A pak, během toho, jak chodíte 
do práce a děláte vše dle doho-
dy, vám sníží mzdu, občas vám 
řeknou, že jste zloděj a pracov-
ní oděv si kupujete sami. Prostě 
nic příjemného.

n Z vašich slov jde poznat, 
že jste ušel dlouhou a nároč-
nou cestu. Nelitujete zpětně 
svého rozhodnutí investovat 
do solární energetiky?

To ne, rozhodnutí podnikat 
jsem ale nikdy nelitoval a lito-
vat nebudu. Vždycky jsem vě-
děl, že to bude náročné a  ris-
kantní. Naučil jsem se přitom 
spoustu nových věcí a  nabral 
nepřeberné množství zkuše-
ností. A  navíc, v  osobě mého 
nového společníka Karla Fran-
ze, jsem získal skvělého kama-
ráda. Jediné, co teď chci je, aby 
mi stát přestal házet další klac-
ky pod nohy. Tak uvidíme.

MAJITEL MALÉ FOTOVOLTAICKÉ ELEKTRÁRNY NA BROUMOVSKU JAROSLAV ŠEFC:

Stát nesplnil, co před lety slíbil,
ale ten špatný jsem nyní já

A k tomu teď přichází 
vládní novela zákona 
o podporovaných 
zdrojích, která zase 
mění pravidla jako  
už tolikrát v minulosti

Stranu připravil  
Jiří Tichý
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Liberecký

PĚNČÍNHospodaří od konce deva-
desátých let. Chovají stovky ovcí a
koz a jsou největší farmou tohoto
druhu v Česku. Sýry či jogurty z je-
jich produkce získaly řadu ocenění
a pořádají tady osvětové exkurze.
Teď však hrozí, že se Kozí farma
Pěnčín na Jablonecku dostane do
vážných existenčních problémů a
její zaměstnanci přijdou o práci.
Část farmy totiž využívá energii z

fotovoltaických elektráren. Vláda
však schválila novelu zákona o pod-
porovaných zdrojích energie. Ta
už prošla prvním čtením v parla-
mentu a aktuálně ji projednává
jeho hospodářský výbor. Novela
upravuje takzvané vnitřní výnoso-
vé procento mimo jiné právě u so-
lárních elektráren.
Zjednodušeně řečeno jde o maxi-

mální výnosnost z tohoto druhu ob-
novitelného zdroje energie. Ta má
být nově 6,3 procenta. Podle maji-
tele farmy Josefa Pulíčka je to ale
méně, než za co jim banky daly
úvěry na elektrárnu.
Pulíček se obává, že pokud nove-

la projde zákonodárným proce-
sem, může zničit jeho podnikání a
budemuset propouštět. „Smanžel-
kou a synem hospodaříme na far-
mě o velikosti asi dvě stě hektarů. S
chodem nám nyní pomáhá jede-
náct zaměstnanců, které bych si už
nemohl dovolit. Znamenalo by to
jejich propouštění, ohrožení provo-
zu a celkovou likvidaci farmy. Ne-
zvládli bychom doplácet úvěry z
výnosů zemědělské činnosti. Po
všech retroaktivních opatřeních,
včetně dvaceti šesti procentní so-
lární daně, jsme rádi, že jsme vů-
bec schopni včas splácet úvěry.
Kdybych na začátku věděl, jaké bu-
dou podmínky, dvakrát bych si roz-
myslel, jestli budu investovat do so-
lárních elektráren,“ sdělil MF
DNES Josef Pulíček.
Doplnil také, že solární elektrár-

ny drží v této nelehké době chod
celé farmy nad vodou. „Kromě
toho na nás už tvrdě dopadla opat-
ření hlavně z první vlny pandemie.

V rámci exkurzí a prohlídek naši
farmu ročně navštíví na dvacet ti-
síc návštěvníků. V květnu a červnu
jsmeměli na každý den nasmlouva-
né školy, ale nikdo k nám nepřijel.
A zlepšení je zatím v nedohlednu.“
Do fotovoltaiky Pulíčkovi investo-

vali v letech 2008 až 2009. Na stře-
chách bývalého teletníku a dalších
budov v areálu zřídili dvě instalace
o celkovém výkonu 200 ki-
lowatt-peak.
„První elektrárna o výkonu 66 ki-

lowattů je v režimu zeleného bonu-
su a slouží nám na provoz farmy a
výrobny sýrů, jogurtů a dalších
mléčných bio výrobků z kozího a
ovčího mléka. Ročně tak uspoříme

okolo dvou set tisíc korun. Druhá
elektrárna o výkonu 130 kilowattů
je v režimu přímé dodávky do sítě.
Na konci minulého desetiletí byla
pořizovací cena technologie na jed-
nu instalovanou kilowatt jednotku
přes sto dvacet tisíc. Na realizaci
elektrárny jsme si sjednali u banky
úvěr na patnáct let s tehdy obvyk-
lým úrokem mezi šesti až sedmi
procenty za rok, s poslední splát-
kou v roce 2024,“ vysvětlil Pulíček.
Ten ve fotovoltaice viděl pokrok

a proto se pro ni rozhodl. „Řekli
jsme si s manželkou, že po patnácti
letech, až se úvěr doplatí, zbyde
něco na nové stroje a zařízení na
modernizaci farmy. Do celé výstav-

by fotovoltaiky a všech úvěrů jsme
šli s jistotou a garancí státu na dva-
cet let. Do budoucna jsme chtěli
také začít skladovat vyrobenou
energii v bateriích, abychom zvýši-
li naši soběstačnost a zajistili pro-
voz farmy v zimě a v noci. Pokud
dojde ke krácení výnosů z foto-
voltaiky na úroveň zaplacených
úroků bance, všechny naše plány
padnou,“ upozornilmajitel pěnčín-
ské farmy.
Podle něj by si stát měl uvědo-

mit, za jakých podmínek podnika-
telé investice dělali a co jim tehdy
slíbil. „Všechny obnovitelné zdroje
měly od začátku stejné podmínky
podpory a najednou se mezi nimi
dělají rozdíly, přičemž fotovoltaika
je vždycky nejvíc bita. To nastave-
ní povoleného výnosu v současné
verzi novely je zcela diskriminační,
to by se určitě mělo srovnat, aby
všechny obnovitelné zdroje ener-
gie měly stejnou úroveň a alespoň
takovou, aby to dávalo ekonomic-
ky smysl. Za současných podmí-
nek se nikomunebude chtít své pe-
níze do nových zdrojů vkládat. Ani
já bych do toho znovu nešel. Nove-
la byměla podlemě sjednotit výno-
sové procento na 10,6 procenta
pro všechny typy obnovitelných
zdrojů, jak je nyní navržené u bio-
plynek,“ zamyslel se Josef Pulíček.
Ministr průmyslu a obchodu Ka-

rel Havlíček (za ANO) očekává, že
změna podpory pro obnovitelné
zdroje povede k roční úspoře na
podpoře mezi sedmi až deseti mili-
ardami korun a ta se rozdělí mezi
pokles výdajů státního rozpočtu a
snížení ceny elektřiny pro spotřebi-
tele.
Celkem stát ročně vyplatí na pod-

poře přes 40 miliard. U solární
energetiky rozhodla vláda o mini-
mální možné podpoře, u ostatních
zdrojů se držímeziminimální ama-
ximální hodnotou stanovenou Ev-
ropskou komisí. „Důvodem je, že
fotovoltaický boom z roku 2009 a
2010 byl jeden z největších tunelů
v České republice. V jednu chvíli se
až zdesetinásobily výkupní ceny,“
uvedl Havlíček pro ČTK s tím, že
podpora solárních elektráren je ne-
úměrně vysoká tomu, nakolik se
podílejí na výrobě elektřiny.

Martin Trdla
redaktor MF DNES

Počasí v kraji více informací
pocasi.idnes.cz

LIBEREC V Libereckém kraji za
úterý přibylo 746 nových laborator-
ně potvrzených případů koronavi-
ru, o 114 méně než před týdnem.
Celkově se od prvního zjištěného
případu loni v březnu nakazilo v
kraji skoro 65 500 lidí, což je téměř
15 procent obyvatel. Očkováno
bylo zatím necelých šest procent
obyvatel kraje. Vyplývá to z dat na
webu ministerstva zdravotnictví.
I když nově potvrzených případů

koronaviru je v posledních dnech
méně než před týdnem, dál zůstává
vážná situace v nemocnicích, které
jsou na hraně kapacit. Ve čtyřech
páteřních nemocnicích v kraji bylo
v úterý ráno rekordních 480 pacien-
tů s koronavirem. Intenzivní péči
potřebovalo 120 z nich, volných lů-
žek pro intenzivní péči zbývalo 25 a
pro akutní 107. Celkovou kapacitu
se podařilo zvýšit na 644 lůžek, vol-
ná je tak asi čtvrtina kapacit.
Nová lůžka se daří přidávat jen

přeměnou jiných oddělení. Nemoc-

nicím ale chybí personál, který by
se o nemocné postaral. I proto týmy
v nemocnicích od včerejška posílilo
na žádost kraje 15 hasičů, pracovat
budou zpravidla ve dvanáctihodino-
vých směnách. „Budou v nemocni-
cích pomáhat nejen při fyzicky ná-
ročných činnostech spojených s

péčí o pacienty, ale i s dalšími ne-
zbytnými činnostmi,“ uvedl krajský
mluvčí hasičů Jakub Sucharda.
Kvůli nedostatku vakcín očkování

v kraji postupuje pomalu. S očková-
ním začal Liberecký kraj 4. ledna,
vakcínu zatím do včerejška dostalo
26 119 lidí, z toho 8 301 i druhou dáv-
ku. V kraji žije přes 443 tisíc lidí.
Více než polovina očkovaných jsou
senioři starší 70 let. V kraji se očku-

je v sedmi velkokapacitních cen-
trech v Liberci, Jablonci nad Nisou,
České Lípě, Semilech, Jilemnici,
Turnově a Frýdlantu a v ordinacích
145 praktických lékařů. V tomto týd-
nu by mělo být očkováno až 9 000
lidí, za pondělí a úterý lékaři vakcí-
nu aplikovali zhruba třetině z nich.
Takzvaně aktivních případů,

mezi něž patří i pozitivně testovaní
na koronavirus bez příznaků, je v
kraji přes 9 000 a v přepočtu na
100 000 obyvatel je 2 077 aktivních
nakažených. Nejhorší je situace na
Jablonecku, kde v přepočtu na 100
000 obyvatel za posledních sedm
dnů přibylo 920 nakažených. Nejlé-
pe je na tom sousední Liberecko se
749 případy za poslední týden po-
dle přepočtu na 100 000 obyvatel.
Od začátku epidemie se v kraji vylé-
čilo přes 55 300 lidí, což je skoro 85
procent ze všech pozitivně testova-
ných. Naopak v souvislosti s koro-
navirem zemřelo 930 lidí, z toho 25
od začátku tohoto týdne. (ČTK)

LIBERECKÝ KRAJ Ministr vnitra
JanHamáček (ČSSD) neudělil výjim-
ku pro města Jablonec nad Nisou a
Liberec, která žádala, aby mohli
všichni jejich obyvatelé mezi obě-
maměsty cestovat. Včera to uvedla
mluvčí ministerstva vnitra Klára
Dlubalová.
Dříve udělená výjimka pro obyva-

tele ze čtvrtí Liberec-Vratislavice
nadNisou a Jablonec nad Nisou-Pro-
seč nad Nisou zůstává podle mluvčí
v platnosti.
Liberec od Jablonce prakticky od-

dělují jen cedule značící hranici
měst, jinak jde o propojené území.
Jablonecký primátor Jiří Čeřovský

(ODS) už dříve uvedl, že by mělo
být na obě geograficky, ekonomic-
ky i sociálně propojená města při
opatřeních nahlíženo jako na jedno
území, přestože je rozděleno do
dvou okresů. Podobně se nedávno

vyjádřil i liberecký primátor Jaro-
slav Zámečník (Starostové pro Libe-
recký kraj).
Podle ministra Hamáčka ale obě

města nabízejí svým občanům do-
statečnémožnosti pro naplnění zá-
kladních potřeb, jako jsou nákupy
či zajištění služeb, a není tak dů-
vod, aby jejich obyvatelé při těch-
to cestách překračovali hranice
okresu.
Pro nutné případy, jako je napří-

klad návštěva lékaře či cesta do prá-
ce, mohou obyvatelé za splnění
podmínek využít stávající výjimky
pro cestování mezi okresy.
V platnosti nadále zůstává výjim-

ka pro obyvatele dvou městských
částí, přes něž vede meziměstská
tramvajová trať. Tramvaj na trase
přes Vratislavice a Proseč sedmkrát
„přejede“ mezi katastry obou
měst.

Vláda kvůli koronavirové pande-
mii od začátku března, zatím na tři
týdny, výrazně omezila pohyb
osob. Pro cesty do zaměstnání
mimo okres je potřeba potvrzení
zaměstnavatele, pro cesty k lékaři
či na úřadymimo okres pak čestné
prohlášení nebo formulář s mís-
tem, časem a cílem cesty. Ještě
více omezené jsou vycházky či
běh, možné jsou jen na území
obce.
Hamáček už v minulosti několik

výjimek ze zákazu cestování mezi
okresy udělil. Získal ji například
Turnov pro obce, jež sice patří pod
jeho správu, náleží ale do jiných
okresů. V tom je Turnov v územ-
ním správním členění státu anomá-
lií, neboť pod něj patří 36 obcí z
okresů Liberec, Jablonec a Semily.
Hamáček také už dříve vyhověl Plz-
ni a Brnu. (ČTK)

procent obyvatel Liberec-
kého kraje se nakazilo
od začátku epidemie. Je
to celkem 65 500 lidí.
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Majitel Josef Pulíček se obává o budoucnost své farmy vPěnčíně, která je díky chovu stovek koz a ovcí největší svého druhu vČesku. 2x foto: archiv J. Pulíčka
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Konec úspěšné farmy?
Majitel se bojí o existenci

Konec úspěšné Kozí
farmy v Pěnčíně? Její
majitel Josef Pulíček
se v současnosti bojí o
existenci. Na vině je
novela zákona o pod-
porovaných zdrojích
energie.

Nemocnicím pomáhají i hasičiVýjimku ze zákazu pro Liberec
a Jablonec ministr neudělil
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I přes	některá	přetrvávající	vládní	opatření	se	nám	v odloženém	termínu	podařilo	uskutečnit	

oblíbené	Dny	otevřených	dveří	slunečních	elektráren.	Akce	proběhla	v týdnu	od	20.	do	

26. září	v rámci	Evropského	týdne	udržitelného	rozvoje	pod	záštitou	Ministerstva	životního	

prostředí,	partnerem	byly	kolektivní	systém	REsolar	a portál	Kudy	z Nudy.	Do	pátého	ročníku	

této	akce	se	zapojily	desítky	různorodých	a zajímavých	projektů	členů	Solární	asociace.	Pro	

spolupráci	jsme	letos	získali	další	zajímavé	instalace:	jednu	z největších	střešních	elektráren	

ve	středoevropském	regionu –	FVE	Southpoint	D1	ve	Strančicích,	soběstačnou	ekologickou	

Farmu	Pěnčín	nebo	progresivní	Autokomplex	Menčík,	kde	kombinují	fotovoltaiku	s bateriemi	

a dobíjecí	stanicí	pro	elektromobily.	Návštěvníci	mohli	nahlédnout	i do	solární	budoucnosti	

v Univerzitním	centru	energeticky	efektivních	budov	v Buštěhradu,	kde	se	špičkoví	vědci	

zabývají	výzkumem	a aplikacemi	fotovoltaiky.

Do	otevřených	solárních	elektráren	zavítalo	rekordní	množství	návštěvníků	z řad	veřejnosti,	

žáků	a studentů	škol,	zástupců	místních	samospráv	a akce	zaznamenala	velký	ohlas	

v regionálních	médiích.

MEDIÁLNÍ 
A OSVĚTOVÉ AKTIVITY

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ SLUNEČNÍCH ELEKTRÁREN

Zapojilo se:

468
návštěvníků

23
FVE

14 
středních škol

MEDIÁLNÍ VÝSTUPY
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Obnovitelné	zdroje	vnímáme	jako	jeden	z hlavních	nástrojů	

v  boji	 proti	 změnám	 klimatu.	 S  principy	 a  výhodami	

fotovoltaiky	seznamujeme	zábavnou	formou	i nejmladší	

generaci	studentů	a žáků.	Dlouhodobě	klademe	důraz	

na	 spolupráci	 s  technickými	 univerzitami,	 středními	

a základními	školami	s cílem	vychovávat	novou	generaci	

energetiků.

7. 8. 2020
FEL Camp – průzkumná mise

Budoucí	a současní	studenti	Fakulty	elektrotechnické	

ČVUT	se	v létě	u Orlické	přehrady	kromě	mnoha	dalších	

dovedností	potřebných	pro	přežití	v táboře	naučili,	 jak	

zajistit	zásobování	odlehlého	tábořiště	elektrickou	energií.	

Pod	vedením	Pavla	Hrziny	(vedoucího	pracovní	skupiny	

malé	zdroje	a akumulace	Solární	asociace)	zprovoznili	

plovoucí	fotovoltaickou	elektrárnu.

Organizátorem	akce	byla	Fakulta	elektrotechnická	ČVUT	

v Praze	https://camp.fel.cvut.cz/.

V  rámci	 Dnů	 otevřených	 dveří	 slunečních	 elektráren	

navštívili	vybrané	zajímavé	exkurze	také	žáci	a pedagogové	

středních	škol	z daného	regionu.	V době	zpřísněných	

pravidel	 byly	 návštěvy	 fotovoltaických	 elektráren	 na	

čerstvém	vzduchu	vítaným	oživením	výuky.

22. 9. 2020
FVE Habřina – Úštěk

Fotovoltaická	elektrárna	 instalovaná	na	 zelené	louce	

nedaleko	středověkého	města	Úštěk	o celkovém	výkonu	

0,5	MW.	Žáci	středních	odborných	škol	si	zde	prohlédli	

zblízka	polykrystalické	panely	a dostalo	se	jim	i zajímavé	

přednášky	nejen	o samotné	technologii,	ale	hlavně	o tom,	

co	znamená	vymyslet	a zrealizovat	podobný	inovativní	

projekt.

23. 9. 2020
FVE Myštěves a Řehoty

Své	brány	otevřela	studentům	středních	technických	škol	

i sluneční	elektrárna,	která	 je	umístěna	u obce	Králíky	

v Královéhradeckém	kraji.	Solární	panely	o výkonu	1	MWp	

jsou	umístěny	na	statických	konstrukcích	a trackerech	

(polohovacích	zařízeních).

Studenti	se	následně	přemístili	do	větší	sluneční	elektrárny	

o celkovém	výkonu	1,8	MW	ve	vedlejší	Myštěvsi.	Na	zelené	

louce,	kterou	průběžně	spásají	ovce,	se	nachází	padesát	

trackerů,	jež	solární	panely	během	dne	nastavují	do	ideální	

polohy	vůči	slunci.	Na	trackerech	jsou	zároveň	umístěny	

solární	koncentrátory	(zrcadla)	směřující	do	panelů	ještě	

více	slunečního	svitu.	Zajímavostí	jsou	také	solární	panely	

nainstalované	na	dřevěných	konstrukcích	vlastní	výroby.
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23. 9. 2020
FVE Ostrava – Plesná

Studenti	 středních	 stavebních	 škol	 zde	 navštívili	

moderní	domácnost,	která	je	do	velké	míry	energeticky	

soběstačná.	Součástí	systému	jsou	 i solární	panely	

o výkonu	3,6	kW	a nabíjecí	stanice	pro	elektromobil.	

Stavba	byla	oceněna	jako	vítěz	soutěže	Obnovitelné	

desetiletí	v kategorii	Domácnost.

9. 12. 2020
Vzdělávací pořad Wifina na ČT Déčko

Pavel	 Hrzina	 (vedoucí	 pracovní	 skupiny	 malé	

zdroje	a akumulace)	v dětském	magazínu	Wifina	

na	ČT	Déčko	vysvětlil,	co	je	solární	energie,	 jak	

funguje,	co	potřebujeme	na	její	výrobu	a z čeho	

je	složený	fotovoltaický	panel.	Vyložil	dětem,	jaké	

výhody	má	solární	energie	a proč	je	dobré	nahradit	

uhelné	elektrárny.

24. 9. 2020
FVE Farma Pěnčín

Žáci	střední	průmyslové	školy	si	prohlédli	biofarmu	

v Pěnčíně	v Libereckém	kraji,	která	produkuje	výborné	

ovčí	a kozí	biovýrobky.	Elektřinu	pro	svůj	provoz	získává	

farma	 ze	 slunce.	 Solární	 elektrárna	 je	 umístěna	 na	

střechách	objektů	bývalého	velkokapacitního	teletníku.

MEDIÁLNÍ 
A OSVĚTOVÉ AKTIVITY
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30. ledna 2020, Praha
Kam kráčí česká fotovoltaika? Solární barometr 2019

Témata:

	 	Vývoj	fotovoltaiky	v roce	2019:	Kolik	bylo	v ČR	loni	postaveno	

solárních	elektráren?

	 	Kde	a jak	se	v ČR	solární	elektrárny	stavějí?

	 	Kolik	se	loni	postavilo	v rámci	programů 

Nová	Zelená	Úsporám	a OP	PIK?

	 	Národní	klimaplán:	Jak	dosáhnout	českých	cílů	do	roku	2030?

Přednášející:

	 	Jan	Krčmář,	předseda	představenstva	Solární	asociace

	 	Jan	Fousek,	výkonný	ředitel	AKU	-BAT

	 	Petr	Valdman,	ředitel	Státního	fondu	životního	prostředí	ČR

	 	Ondřej	Tomšej,	vedoucí	oddělení	implementace	OPPI	a PO3	

OPPIK,	Ministerstvo	průmyslu	a obchodu

MEDIÁLNÍ 
A OSVĚTOVÉ AKTIVITY

TISKOVÉ KONFERENCE

KDY: 
30. ledna, 9:00-11:30

KDE:
v netradičních prostorách lodi  

Kayak beach bar, Náplavka, Praha 2

 
KDO: 

Jan Krčmář, předseda představenstva Solární asociace
Jan Fousek, výkonný ředitel AKU BAT

Petr Valdman, ředitel Státní fond životního prostředí ČR
Ondřej Tomšej, vedoucí oddělení implementace OPPI a PO3 OPPIK,  

Ministerstvo průmyslu a obchodu 

CO: 
• Vývoj fotovoltaiky v roce 2019:  

Kolik bylo v ČR loni postaveno solárních elektráren?
• Kde a jak se v ČR solární elektrárny stavějí?

• Kolik se loni postavilo v rámci programů Nová zelená úsporám a OP PIK?
 • Národní klimaplán:  

Jak dosáhnout českých cílů do roku 2030?

Pozvánka na novoroční brunch s hosty Solární asociace:
„Kam kráčí česká fotovoltaika?

Solární barometr 2019“ 

Svou účast, prosím, potvrďte 
telefonicky na tel.: 774 695 620  

nebo na email: petra.piskova@solarniasociace.cz

MEDIÁLNÍ VÝSTUPY

Česká fotovoltaika se v roce 2019 zvedla ze dna, 

i tak výrazně zaostává za okolními státy

ČR se loni na rozvoji fotovoltaiky v Evropě podílela z 0,14 %
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24. červen 2020, Praha

Kolik nás reálně stojí solární elektrárny a jaké hrozby 

přináší nová legislativa

Přednášející:

	 	Jan	Krčmář,	předseda	představenstva	Solární	asociace

	 	Martin	Sedlák,	programový	ředitel	Svazu	moderní	energetiky

	 	Blahoslav	Němeček,	partner	EY

	 	Pavel	Doucha,	partner Doucha	Šikola	advokáti

	 	Jan	Palaščák,	podnikatel	v energetice

	 	Miloš	Doležal,	majitel	Hotelu	Racek	v Úštěku

MEDIÁLNÍ 
A OSVĚTOVÉ AKTIVITY

TISKOVÉ KONFERENCE

MEDIÁLNÍ VÝSTUPY 

Státu se z podpory fotovoltaiky polovina vrací, 

brání se „osekání“ dotací solárníci.

Státu se podle analýzy vrací polovina roční podpory 

solárním zdrojům
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Rok	2020	byl	z pohledu	mediálního	pokrytí	Solární	asociace	jedním	z nejúspěšnějších –	v rámci	našich	tiskových	zpráv,	komentářů,	

rozhovorů	a živých	vstupů	jsme	dosáhli	více	než	600	výstupů	ve	všech	hlavních	i vedlejších	médiích	s cílem	oslovit	s našimi	tématy	

nejen	odbornou,	ale	i širokou	veřejnost.

V roce	2020	jsme	se	také	velmi	intenzivně	začali	zabývat	komunikací	na	sociálních	sítích	a rozšířili	jsme	naše	firemní	profily	na	

Facebooku	a Instragramu	o LinkedIn	a Twitter.

MEDIÁLNÍ 
A OSVĚTOVÉ AKTIVITY

MEDIÁLNÍ VÝSTUPY SOLÁRNÍ ASOCIACE V ROCE 2020

Přehled mediálních výstupů za rok 2020

73
výstupů 

na	sociálních	sítích

23
výstupů 

v TV

436
výstupů 

na	internetu

66
výstupů 
v tisku
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TELEVIZE

30. 9. 2020

NÁRŮST STŘEŠNÍCH 

SOLÁRNÍCH ELEKTRÁREN

ČESKÁ TELEVIZE – UDÁLOSTI V REGIONECH

Komentář	předsedy	Solární	asociace	Jana	Krčmáře	

k rostoucímu	počtu	nových	solárních	instalací	na	

rodinných	domech	v časech	17:14	a 18:20

29. 4. 2020

DEN V EKONOMICE – VLÁDA CHCE 

SNÍŽIT DOTACE NA FOTOVOLTAIKU

SEZNAM ZPRÁVY.CZ

Komentář	předsedy	Solární	asociace	Jana	

Krčmáře	k návrhu	Vlády	ČR	na	snížení	

maximální	výnosnosti	pro	solární	elektrárny	

v novele	zákona	o podporovaných	zdrojích	

energie

9. 12. 2020

ČESKÁ TELEVIZE – DÉČKO/WIFINA

Vystoupení	vedoucího	pracovní	skupiny	Pavla	

Hrziny	v dětském	pořadu	Wifina	(magazín	

o vztazích	a společnosti,	přírodě	a ekologii,	módě	

a designu	i nových	technologiích)	na	téma	jak	

funguje	solární	energie

https://decko.ceskatelevize.cz/wifina
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12. 2. 2020

MLADÁ FRONTA

Vypukl	spor	o soláry:	na	střechu,	nebo	na	zem

18. 9. 2020

MLADÁ FRONTA

Firmy	chtějí	solární	střechy

2. 10. 2020

MLADÁ FRONTA

Jak	restartovat	energetiku

29. 2. 2020

PRO MĚSTA A OBCE

Fotovoltaika	bez	starostí

5. 4. 2020

RESPEKT

Jak	na	vlastní	solární	elektrárnu?

5. 5. 2020

MLADÁ FRONTA DNES

Energie	ze	slunce,	jak	ji	využít?

TISK

6 MLADÁFRONTADNES ❘ středa 12. 2. 2020

Ekonomika

Č
eská solární energetika se
pomalu odráží ode dna. Po
letech paběrkování roste
počet instalací, výkon no-
vých elektráren byl loni pro-

ti roku 2018 dvojnásobný. Jenže
v porovnání s jinými evropskými
státy jsou to stále jen drobky.
Zatímco v tuzemsku se loni posta-

vily fotovoltaické elektrárny s insta-
lovaným výkonem 25 megawattů,
v Evropě se celkový výkon zvýšil
o 16,7 tisíce megawattů.
Zástupci solárního byznysu proto

tlačí na vládu, aby v připravované
novele přiznala podporu formou
aukcí také větším solárním zdro-
jům. Panely by neměly zůstat jen

na střechách budov, kde se dnes
takřka výhradně stavějí. Vláda by je
měla pustit také na zem. Třeba na
výsypky dolů nebo opuštěné po-
zemky po průmyslové činnosti.
Šéf Solární asociace Jan Krčmář

říká, že bez tohoto kroku Česko
sotva splní klimaticko-energetické
cíle, které vláda začátkem roku po-
slala do Bruselu. Podle plánumá in-
stalovaný výkon solárních elektrá-
ren stoupnout do roku 2030 z ny-
nějších dvou tisíc megawattů téměř
na dvojnásobek. Pokud však bude
výstavba postupovat současným
tempem, bude to trvat desítky let,
než se země k této metě přiblíží.
„Cíle nelze dosáhnout, aniž by-

chom opustili střechy a začali sta-
vět větší pozemní instalace. A navíc
spoléhat pouze na střešní instalace
s investiční podporou není náklado-
vě efektivní. Jsou dražší než ty po-

zemní,“ říká Krčmář. Ministerstvo
průmyslu si však stojí za svým. Za-
vedení aukčního mechanismu, kte-
rý přispěl k rozvoji obnovitelných
zdrojů v západní Evropě nebo tře-
ba v „uhelném“ Polsku, pro velké
solární elektrárny dlouhodobě od-
mítá.
„V rámci fotovoltaiky vůbec nepo-

čítáme s provozní podporou. Nedá-
vá to smysl, ekonomicky to dnes vy-
chází a my jsme připraveni dávat
slušnou investiční podporu,“ potvr-
dil MF DNES ministr průmyslu Ka-
rel Havlíček. Starost o dosažení kli-
matických závazků je podle něj pro-
blémem vlády, nikoliv solárníků.

Střešní instalace narazí na strop
Už dnes staví stát podporu solárů
hlavně na přímých dotacích.Malé in-
stalace na střechách rodinných či by-
tových domů dostávají z programu
Nová zelená úsporám, kde jsou pení-
ze z prodeje emisních povolenek.
Z celkového počtu 3 437 nových
elektráren jich na střechách rodin-
ných domů bylo vybudováno 2 905
s celkovým výkonem 12 megawattů.
Například ČEZ Prodej loni instalo-

val 537 elektráren na střechy do-

mácností. V 85 procentech případů
doplnily panely bateriové systémy
pro ukládání vyrobené energie.
„Roste zájem o výkonnější foto-

voltaické systémy. Chceme, aby se
to ideálně propojovalo i se zateple-
ním či s tepelným čerpadlem,“ uvá-
dí Petr Valdman, ředitel Státního
fondu životního prostředí, který
podporu přiděluje. Podle Krčmáře
však tempo růstu malých střešních
instalací narazí do dvou let na svůj
strop.
Větší systémy na průmyslových

budováchmohou zase získat evrop-
ské dotace v rámci operačních pro-
gramů. Loni jich bylo přes pět sto-
vek. Na loňském přírůstku se podí-
lely v součtu téměř 13megawatty in-
stalovaného výkonu.
Na aukce pro větrné elektrárny

má Havlíček opačný pohled, ty by
rád v aukcích podpořil. „U větr-
ných elektráren to v Česku zatím
pouze s investiční podporou moc
nevychází. Tyto zdroje ještě potře-
bují provozní podporu. Dáme ji prv-
ním 300 megawattům. A až se po-
staví, tak ostatní budou vznikat
pouze s investiční podporou,“ říká
ministr.

A proč ministerstvo není v přípa-
dě solárů aukcím nakloněno? Úřed-
níci mají před očima stále solární
boompřed deseti lety, kdy stát neu-
váženě vysokou podporou dal
vzniknout nové „třídě“ solárních
baronů. Během dvou let vyrostlo
v Česku obrovské množství solár-
ních elektráren, často na kvalitní ze-
mědělské půdě. Česko jejichmajite-
lům vyplatí v průběhu dvaceti let
celkově bilion korun.
Nizozemský profesor energetic-

kých systémů Kornelis Blok, s nímž
MF DNES nedávno hovořila, však
tvrdí, že by se Češi měli přes tento
solární neúspěch přenést. „Je třeba
brát to jako ‚utopené‘ náklady. Hlav-
ní zpráva by měla znít: Ano, tohle
byla chyba, špatně se to naplánova-
lo. Stejnou chybu ostatně udělali
Němci. Dnes dostanete stejnémnož-
ství elektřiny z fotovoltaických elek-
tráren za desetinu ceny,“ říká.
Růst solární energetiky v Evropě

pohánějí právě aukce nových kapa-
cit, v nichž vyhrává ten, kdo nabíd-
ne nejnižší cenu. Umožnil ho mimo
jiné prudký pokles cen solárních
technologií, v posledních deseti le-
tech až o 80 procent.

Vypukl spor o soláry:
na střechu, nebo na zem

24,89 -0,12 22,80 -0,10

SINGAPUR Evropský výrobce leta-
del Airbus v úterý na airshow v Sin-
gapuru představil svůj nový letoun.
ŘíkámuMaveric a na dopravní leta-
dlo má neobvyklý design. Jeho trup
je totiž přímo spojen s křídly, čímž
se má ušetřit až 20 procent paliva.
Dobrá aerodynamika je však vykou-
pena složitějším ovládáním.
Výrobci letadel s takzvaným BWB

(blended wing body) designem ko-
ketují od poloviny 20. století. Do re-
álného provozu se však dostala jen
hrstka letadel, která ho používá.
Asi nejznámějším zástupcem BWB
letounů jsou „neviditelné“ bombar-
déry americké armády B-2 Spirit.
Airbus by rád v tomto stroji jed-

nou přepravoval pasažéry. Letadlo,
jehož křídla splývají s trupem, má
totiž oproti běžným letadlům mno-
hem menší odpor vzduchu. Spotře-
buje až o 20 procent méně paliva,
díky čemuž se snižují i emise oxidu
uhličitého.
Maveric se na utajeném místě ve

střední Francii testuje od loňského
června. Zkušební lety dva metry
dlouhého a zhruba tři metry široké-
ho prototypu by měly skončit v po-
lovině letošního roku.
„Věříme, že nastal čas posunout

tuto technologii dál a prostudovat,
kam by nás mohla zavést,“ uvedl
pro agenturu Reuters Jean-Brice
Dumont, viceprezident Airbusu.

„Abychom se postavili klimatické
výzvě, potřebujeme tyto znepokoji-
vé technologie. Je to budoucnost le-
tectví, zkoumáme to jako mož-
nost,“ dodal. Říct, kdy by se podob-
ný design mohl u komerčních leta-
del masově objevit, však podle něj
zatím není možné.
Prototypy BWB letounů v minu-

losti testoval i americký Boeing. Ani
vojenský X-45C, ani X-48 určený
pro NASA se však však do výroby
nedostaly. Airbus je první, kdo ten-
to design zvažuje u letounu určené-
ho k přepravě lidí. Firma vysvětlu-
je, že chce zveřejněním svého kon-
ceptu především popohnat změny
v leteckém průmyslu. (osv)

BURZY index změna%

Na zkoušku Zatím funguje jenomdvoumetrový prototyp. Konstruktéři Air-
busu by však jednou v tomto stroji rádi vozili lidi pravidelně. Foto: Airbus

PRAHA Dvojí kvalitu potravin po-
važuje za problém 77 procent Če-
chů, zhruba každý sedmý kvůli
tomu nakupuje v zahraničí nebo si
odtud nechává zboží dovézt. Té-
měř třetina lidí některé potraviny
kvůli tomu nekupuje.
Vyplývá to z průzkumu poraden-

ské společnosti KPMG. Ten mezi ti-
síci respondenty uskutečnila vý-
zkumná agentura Data Collect.
Výrobky se stejnýmnázvem a oba-

lem, ale jiným složením než v ostat-
ních zemích Evropské unie považu-
je za problém 83 procent lidí mezi
55 a 64 lety. Ve skupině 18 až 24 let
je to 62 procent lidí.
Původ potravin řeší alespoň u ně-

kterých druhů téměř tři čtvrtiny Če-
chů. Chleba a pečivo si podle půvo-
du vybírá zhruba polovina Čechů.
Téměř všichni (98 procent) dávají
přednost českému chlebu, z toho
69 procent preferuje místního vý-
robce.
Mléko a mléčné výrobky s čes-

kýmpůvodem chce 96 procent lidí,
z toho zhruba pětina upřednostňu-
je lokální dodavatele.
V případě masa a uzenin požadu-

je český původ 95 procent lidí, více
než čtvrtina Čechů preferujemístní-
ho dodavatele.
Sněmovna v prosinci podpořila

vládní novelu zákona zakazující
prodej potravin v různé kvalitě, ale
ve stejném obalu v ČR a jiných stá-
tech Evropské unie. Za porušení
má prodejcům hrozit pokuta až
50milionů korun.

Martin Petříček
redaktor MF DNES

€ $ PALIVA včera před týd.

Benzin 31,92 31,92 32,07
Nafta 31,52 31,51 31,76

Nikkei 225 23 685,98 -0,60
Hang Seng 27 583,88 1,26
FTSE 100 7 499,44 0,71
DAX 13 627,84 0,99
CAC 40 6 054,76 0,65
WIG 20 2 107,40 0,69

Energetika

Nový blok pro
JE Dukovany
postaví ČEZ
Dohoda mezi vládou a firmou ČEZ
o stavbě nového bloku Jaderné
elektrárny Dukovany bude zveřej-
něna během několika týdnů. Podle
ministra průmyslu Karla Havlíčka
se ještě dolaďují poslední detaily.
Do konce roku by 2022 měl být vy-
brán dodavatel a stavební povolení
má být vydáno do roku 2029. Nyní
se k výstavbě bloku upřesňuje tech-
nický „jízdní řád“. Generální ředi-
tel společnosti ČEZ Daniel Beneš se
k obsahu chystané smlouvy mezi
firmou a vládou podrobněji vyjad-
řovat nechtěl s odkazem na to, že
bude po podpisu zveřejněna. Sou-
těž na dodavatele bude prý formál-
ně vypsána letos v prosinci. (ČTK)

Airbus šetří palivo. Díky nezvyklému křídlu
Evropský výrobce letadel testuje dvoumetrový prototyp letadla, které má uspořit pětinu spotřeby

Každý sedmý
Čech kupuje
jídlo v cizině.
Kvůli kvalitě

4. 2. 11. 2.
25,08 24,89 22,73 22,80

4. 2. 11. 2.

Pramen: Burzy, CCS, Patria

INZERCE

Češi a energie ze slunce
Instalovaný výkon nových
elektráren (v MWp)

Přírůstek instalovaného výkonu
ve vybraných zemích (v MWp)

Kolik přibylo nových
solárních elektráren

Česko 25

Polsko 784

Belgie 605

Nizozemsko 2 496

2017 2018 2019

4,8 11,0 25,1
3 437

nových solárních
elektráren přibylo

v roce 2019
v Česku.

2 905
na střechách

rodinných
domů

532
na podnicích
a veřejných
budovách

Pramen: Solární asociace, údaje za 2019

Motocykly
Koupím Moto, Auta a Díly, Škoda, Octavia,
Tatra, Wartburg 311, JAWA, ČZ, PAV,
775262334215381

Koupím
Koupím shozy a trofeje i celé sbírky. Výkup
vojenských věcí – military. Tel.: 776 192 242,
vykupparoziaeu@gmail.com213098

Soudní znalec zdarma ocení obrazy, znám-
ky, dopisy, pohledy, mince, bankovky. Sbírky
i jednotlivosti též rád koupím a platím nejvyš-
ší ceny. Ihned, profesionálně, 24 hodin den-
ně. Tel: 608709299213420

TERA-VARI, MF-70, TZ4K, MT8 koupím T:
603 897 100214155

Hodinářská pozůstalost. T:602303309214340

Výkup všech hodinek. T:602303309214393

Skla do hodinek T602303309214453

Koupím housle, violu, violoncello, kontrabas
i poškozené. T: 739907598216007

Hodinář koupí růz. staré a starož. hodiny, ho-
dinky i nejdoucí i části a také mince, bankov-
ky, šperky i poškozené. T.: 608868313216314

Sběratelství
Zaplatím nejvyšší ceny za mince i sbírku,
bankovky,hodinky,vyznamenání a známky,
odhad i po telefonu.Tel: 602 802 040215546

Solárníci tlačí na větší podporu
panelů na brownfieldech. Není
to třeba, brání se vláda.

březen 2020  55
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obce a města mohou využívat 
sluneční elektrárnu bez toho,  
aby ji stavěly a provozovaly

Fotovoltaika bez starostí

Po letech, kdy fotovoltaika byla 
v Česku téměř sprostým slovem 
a ten, kdo chtěl stavět sluneční 
elektrárnu, se mohl právem obávat, 
že bude označen za nepřítele 
národa, se konečně začíná situace 
normalizovat. Podle údajů Solární 
asociace se během uplynulého roku 
zvýšil počet instalovaných solárních 
elektráren u nás o 25,14 megawattů, 
což je oproti roku 2018 více než 
dvojnásobný nárůst. Drtivá většina 
z nových zdrojů sluneční elektřiny 
vyrostla na střechách a výstavba 
mnoha z nich byla podpořena 
dotací.

Dotaci z Ministerstva životní-
ho prostředí na pořízení střešních 
solárních elektráren mohou čerpat 
i obce a města a některé muni-
cipality ji s úspěchem využívají. 
Pro mnohé komunální politiky 
a úředníky je však proces výstav-
by a provozování vlastního zdroje 
elektrické energie i přes finanční 
podporu stále velmi složitý. Mimo 
standardní stavební dokumentaci 
a administraci veřejné zakázky je 
totiž nutné zajistit spoustu dalších 
úkonů a činností, které souvisí s vý-
robou elektřiny a s jejím případným 
předáváním do distribuční sítě. Na 
to města a obce zpravidla nemají 
odbornou kapacitu. Další bariérou 
může být nejistota, zda se investice 
do fotovoltaické elektrárny v ro-
zumné době vrátí a zda náklady 
na provoz, opravy poruch a řešení 
nestandardních situací radikálně 
nesníží zisk z vyrobené elektřiny. 
A tak mnoho vhodných střech 
v majetku obcí a měst zůstává stále 
nevyužito.

v režii dodavatele
Obcím, které si netroufají pustit se 
do stavby vlastní střešní fotovolta-
ické elektrárny vychází od začátku 
letošního roku vstříc společnost 

ČEZ Esco s projektem výstavby 
a provozování energetického zdroje 
ve vlastní režii. Obec společnosti 
ČEZ Esco poskytne vhodnou stře-
chu a zaváže se k odběru určitého 
množství vyrobené energie. ČEZ 
Esco na oplátku dlouhodobě zafixu-
je obci cenu této elektřiny na nižší 
úrovni, než je cena elektřiny ze sítě. 
Podmínkou ovšem je, že elektřina 
bude odebírána v jediném odběr-
ném místě, na něž je elektrárna 
připojena.

„Pokud se elektřina ze solární 
elektrárny spotřebovává v místě, 
kde se vyrobí, nemusíme hradit 
distribuční poplatky, a cena pro 
spotřebitele tak může být nižší,“ 
vysvětluje Jiří Novotný z ČEZ 
Esco. A dodává, že závazně odebra-
né množství elektřiny se stanovuje 
na základě reálné spotřeby dané-
ho objektu tak, aby bylo jisté, že 
elektřina bude skutečně využita. 

Případné přebytky vyrobené elektři-
ny provozovatel elektrárny prodá do 
distribuční sítě.

Kontrakt se uzavírá obvykle na 
15 až 25 let. Důvodem je dlouhá 
návratnost investice do vybudo-
vání fotovoltaické elektrárny, ale 
vzhledem ke své stabilitě a dlouho-
dobému působení na trhu je ČEZ 
ochoten tuto návratnost akcepto-
vat. Kratší kontrakt by znamenal 
zvýšení ceny elektrické energie pro 
odběratele.

Po uplynutí sjednané doby 
nabízí ČEZ Esco buď odprodej fun-
gující elektrárny za 1 Kč majiteli 
střechy, nebo pokračování provozu 
v dosavadním režimu až do konce 
životnosti elektrárny. Když elekt-
rárna doslouží, ČEZ Esco odstraní 
a ekologicky zlikviduje veškerá 
zařízení a technologie na svoje 
náklady.

V případě obcí bude asi častěji 
využívána druhá varianta, protože 
po získání elektrárny do vlastnictví 
by obec musela zajistit pokračování 

Příklad využití fotovoltaické 
elektrárny na městském objektu
Domov pro seniory
Využitelná plocha střechy: 

cca 7 m2/kW při šikmé střeše 
a 12 m2/kW při rovné střeše

Výkon elektrárny: 90 kWp
Cena elektrické energie z této 

elektrárny: 2 229 Kč/MWh
Úspora proti současné ceně: 

900 Kč/MWh
Úspora za prvních 10 let: 

více než 1 mil. Kč
Úspora emisí CO2: 2 500 t
Investice ze strany města: 0 Kč

Výstavba a provozování vlastního 
fotovoltaického zdroje elektrické 
energie představuje poměrně 
složitý proces
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Téma podpory solárních elek-
tráren se opět dostalo na strán-
ky novin po vládou schváleném 
zásahu do podpory. Současně 
však sílí zájem veřejnosti 
o vlastní solární elektrárny. 
O vzájemných souvislostech 
těchto dvou kroků jsme hovořili 
s Janem Krčmářem, předsedou 
představenstva Solární asocia-
ce. Ta je nejsilnějším českým 
sdružením provozovatelů foto-
voltaických elektráren.

n Zájem domácností 
o  vlastní solární elektrárnu 
neopadl ani během pandemie 
koronaviru. Těší vás to?

Solární elektrárny na stře
chách domů patří k  jasným hi
tům posledních let. Inovace 
a  průběžné zlevňování techno
logií solárních panelů udělalo 
z  fotovoltaiky řešení, které si 
může dovolit většina běžných 
domácností. V posledních dvou 
letech pak zaznamenáváme ra
ketový zájem o doplnění střešní 
solární elektrárny o  baterie. 
S  takovým systémem může ro
dina uspořit v průměru 12 tisíc 
korun ročně. Loni si svou solár
ní instalaci pořídilo téměř tři ti
síce domácností, letos čísla na
značují, že by jich mohlo přibýt 
ještě více.

n Co stojí za takovým úspě
chem fotovoltaiky?

Domácnosti mají o  solární 
elektrárny zájem díky státní 
podpoře, kterou poskytuje 
úspěšný program Nová zelená 
úsporám. Podle typu řešení mo
hou získat 70–150 tisíc korun. 
Díky solární elektřině a baterii 
si pak mohou pohodlně pokrýt 
vlastní spotřebu během dvou 
třetin roku.

Bohužel se však zapomíná na 
jeden zásadní fakt: nikdy by
chom nedosáhli takového úspě
chu a  dostupnosti solární ener
getiky, pokud by v  minulosti 
i  současnosti nevznikaly také 
velké solární parky. Právě ty po
mohly zlevnit výrobu solárních 
panelů a dnes je z oboru fotovol
taiky masová záležitost. Mimo
chodem za levnou cenu panelů 
tak vděčíme i  solárnímu boo
mu, který byl v Česku v  letech 
2009 a 2010. Spíš než koronavi
rus mohou zájem o fotovoltaiku 
ohrozit opakované útoky vr
cholných politiků vůči solární
mu byznysu. Aby víc lidí mohlo 
čerpat levnou energii ze slunce, 
potřebujeme více firem stavějí
cích elektrárny. Bohužel ale 
hodně českých firem dnes raději 
staví v zahraničí, kde jim nena
dávají do solárních baronů.

n Mají místní poměry sku
tečně takový vliv na světové 
ceny?

Česko bylo jednou ze zemí, 
která pomohla nastartovat solá
rní průmysl a vytvořit světovou 
poptávku. V  roce 2010 bylo 
Česko opravdu jedním z největ
ších solárních trhů v Evropě.

n Jenže současně čteme 
zprávy, že se vláda opět chystá 
snížit podporu právě pro tyto 
elektrárny, které vznikly před 
10 lety. Jak tomu máme rozu
mět?

Předně je dobré si připome
nout historii. Česko se zavázalo 
k  tomu, že do roku 2010 zvýší 

podíl elektřiny z obnovitelných 
zdrojů na osm procent. Aby se 
tento cíl splnil, přizvaly tehdejší 
vlády k investicím do solárních 
a  větrných elektráren nebo bi
oplynových stanic domácnosti, 
firmy či města a obce. Stát tak 
nemusel investovat nic, ale sou
kromým investorům slíbil, že se 
jim jejich investované prostřed
ky vrátí pomocí garantovaných 
výkupních cen. Šlo tak vlastně 
o zákonem posvěcenou dohodu. 
V  principu podobné opatření 
zvolila drtivá většina států po 
celém světě.

Tehdejší vlády však udělaly 
jednu zásadní chybu: neřekly, 
kolik má vzniknout daných typů 
obnovitelných zdrojů. Vše ne
chaly na volném trhu. Dlouho se 
nic nedělo, ještě v  roce 2008 
upozorňoval Nejvyšší kontrolní 
úřad, že se český cíl nepodaří 
naplnit. Pak však přišla vlna so
lární energetiky a pomohla náš 
závazek splnit. Do podpory fo
tovoltaiky tak jde opravdu velká 
částka, ale ne kvůli tomu, že pár 
vybraných pobírá enormní 
sumy, ale kvůli tomu, že podni
katelů a  rodin se solární elek
trárnou je víc než dvacet tisíc. 
Chybu udělali politici, trestat 
ale raději chtějí české firmy 
a rodiny. Nelze dnes měnit pra
vidla hry, za kterých tyto solár
ní projekty vznikly.

n Ministr průmyslu ovšem 
hovoří, že chce snížit podporu 
až o  10 miliard korun ročně. 
Jak toho chce dosáhnout?

Ministerstvo průmyslu ne
zveřejnilo žádné analýzy, vůbec 
netušíme, kde se takové číslo 
mohlo vzít. Ostatně ministr 
zmiňuje téměř v každém rozho
voru v  médiích jiné číslo, pár 
miliard sem, pár miliard tam. 
Vláda na svém dubnovém jed
nání schválila snížení výnos
nosti solárních elektráren pro
střednictvím zavedení nového 
parametru, limitu vnitřního vý
nosového procenta z  původně 
navržených 8,4 procenta jen na 
6,3 procenta.

Jde však o  retroaktivní změ
nu pravidel podpory pro solární 
elektrárny. Jak jsem uvedl výše, 
podpora byla určena garantova
nou výkupní cenou nastavenou 
na 20 let. Žádné limity ve formě 
vnitřních výnosových procent 
nikdy nebyly v pravidlech pod
pory obsaženy. Způsob stanove
ní limitů IRR (výnosnosti) je 
navíc diskriminační vůči provo
zovatelům solárních elektráren. 
Zatímco pro všechny ostatní 
druhy obnovitelných zdrojů by
ly zvoleny maximální indikova
né hodnoty IRR, pouze pro fo
tovoltaiku hodnota minimální. 
Výše IRR je však pro solární 
projekty tak nízká, že nestačí 
ani na splátku úroků z  úvěrů, 
které platí provozovatelé ban
kám.

n Díky vysokým výkupním 
cenám se ale přeci investice 
musely už vrátit, anebo ne?

To není pravda, protože stát 
ihned výkupní ceny snížil 
o  26  %. K  tomu tehdy nebyly 
levné úroky. A  když stát snížil 
výkupní tarif o 26 %, tak banky 
snížili částku peněz, kterou fir
mám měli půjčit a  investoři si 
museli chybějící částku půjčit za 
ještě větší úroky.

Stát systém a  výši podpory 
změnil několikrát, zavedl další 
poplatky a po každém ze 7 ret
roaktivních opatření investoři 
většinou museli refinancovat 
půjčku, protože by ji za nových 
podmínek nesplatili.

I  proto se dnes banky bojí 
o své peníze, protože úvěry ne
jsou stále ještě splacené. Podle 
bank se jedná o desítky miliard 
korun, které stále nejsou splace
né.

n Pokud by takový zásah do 
podpory opravdu vstoupil 
v  platnost, jaké bude mít do
pady?

Zavedení limitu IRR 6,3 pro
centa by v důsledku znamenalo 
snížení podpory (výkupních 
cen) solárním elektrárnám o 50 
až 100 procent. Každý jeden 
procentní bod snížení IRR způ

sobí další zhruba pětinový po
kles výkupní ceny.

Tisíce firem a domácností ne
budou schopny splácet úvěry, 
neboť výše navrhovaného IRR 
nestačí ani na úroky z  úvěrů. 
Stanovením nižších výkupních 
cen takto dramatickým způso
bem se velká část úvěrů pro so
lární elektrárny přesune do ka
tegorie klasifikovaných, tj. pro
blémových úvěrů, kde je 

ohroženo jejich splácení. Na 
pokrytí ztrát z těchto úvěrů bu
dou banky povinny tvořit rezer
vy. To sníží objem peněz, které 
jsou banky schopny vložit do 
ekonomiky prostřednictvím no
vých úvěrů. Dojde tak ke sníže
ní schopnosti bank financovat 
nové úvěry včetně úvěrů v rám
ci protikrizových programů 
COVID. Zásah do fotovoltaiky 
tak neovlivní negativně jen so
láry, ale hrozí, že zasáhne i dal
ší části české ekonomiky.

n Můžete popsat konkrétní 
dopad na provozovatele solár
ních elektráren?

Snížením výnosnosti na 
6,3 procenta se projekty dosta
nou do vážných ekonomických 
problémů. Musíme se na jejich 
ekonomiku dívat fokusem doby, 
ve které tyto fotovoltaické elek

trárny vznikaly. Úroky z těchto 
úvěrů byly v době realizace vět
šiny solárních projektů stanove
ny zpravidla v  rozpětí šest až 
devět procent navzdory tomu, 
co tvrdí ministr Havlíček. Zisk 
ve výši 6,3 procenta tedy nepo
krývá ani úroky z  těchto ban
kovních úvěrů. Na rovinu: krok 
vlády přinese lik vidaci tisíce fi
rem a  domácností, které nebu
dou schopny splácet úvěry (výše 
navrhovaného IRR nestačí ani 
na úroky z úvěrů). Nesmíme to
tiž zapomínat, že si firmy nebo 
domácnosti braly úvěry, za kte
ré většinou ručily veškerým 
osobním majetkem. A  jedná se 
o tisíce domácností a firem, kte
ré mají samozřejmě kromě foto
voltaiky jiné podnikání, ve kte
rém hrozí krach a  propouštění 
zaměstnanců.

n Co tedy vládě navrhujete?
Primárně požadujeme návrat 

k  jednotnému vnitřnímu výno
sovému procentu pro všechny 
typy obnovitelných zdrojů, a  to 
na úrovni výnosnosti 10,6 pro
centa. To je ostatně v  souladu 
s  výsledky procesu notifikace, 
tedy schválení, podpory Evrop
skou komisí. Projekty obnovi
telných zdrojů začaly před 15 
lety vznikat podle jasně defino
vaných pravidel a  garancí pod
pory. Ty by měla vláda zacho
vat. Jen tak se podaří udržet 
stabilní rozvoj moderní energe
tiky v Česku a budeme se moci 
zbavit uhelných elektráren.

n Jaké jsou podle vaší aso
ciace dlouhodobé možnosti 
solární energetiky v Česku?

Technický potenciál je až 39 
tisíc megawattů. Nové solární 
parky mohou vyrůstat na stře
chách obytných budov, v  prů
myslových objektech, ale také 
v  průmyslově znečištěných lo
kalitách, jako jsou bývalé sklád
ky nebo území zdevastovaná 
těžbou uhlí.

Do roku 2030 lze ekonomic
ky smysluplně zvýšit instalova
ný výkon solárních elektráren 
na čtyřnásobek dnešního stavu 
zejména novými projekty na 
střechách budov nebo v průmy
slově znečištěných lokalitách.

Rozvoj solární energetiky na
víc nemusíme financovat sami. 
Nabízejí se prostředky z  Evro
py, která chce podpořit rozvoj 
obnovitelných zdrojů v  rámci 
restartu ekonomiky. Další fi
nance budou k dispozici v rámci 
tzv. modernizačního fondu. Ten 
bude financovat rozjezd zele

ných projektů pomocí výnosů 
z  emisních povolenek. Největší 
část pak zafinancují samotní in
vestoři, ale pouze v případě, že 
zde bude stabilní prostředí, 
a pokud banky nebudou obnovi
telné zdroje vnímat jako toxic
ké.

n Jak se díváte na tržní 
způsob podpory, kde v  auk
cích soutěží zájemci o podpo
ru?

Zavedení aukcí do Česka na
še asociace dlouhodobě podpo
ruje. Jde o tržní princip podpo
ry. Zájemci nabízejí své projek
ty obnovitelných zdrojů, typicky 
solárních nebo větrných elektrá
ren, a musejí se vejít do předem 
stanoveného limitu. Vláda si 
pak vybere ty nejlevnější. To je 
výhodné pro spotřebitele, proto
že se na trh dostává levná elekt
řina z  obnovitelných zdrojů. 
A stát má přesnou kontrolu nad 
tím, kolik nové zdroje stojí, 
a  nehrozí, že by stály i  o  halíř 
víc.

Česká vláda sice v  současné 
novele zákona o podporovaných 
zdrojích navrhuje zavedení auk
cí, ale zcela nepochopitelně vy
nechala právě solární elektrár
ny. Ty přitom bývají nejúspěš
nější v aukcích, které již od roku 
2015 realizuje Německo nebo 
od roku 2016 Polsko. Česko tak 
bude posledním státem vise
grádské čtyřky, který tento mo
derní mechanismus podpory 
neotevře právě pro solární elek
trárny.

PŘEDSEDA PŘEDSTAVENSTVA SOLÁRNÍ ASOCIACE JAN KRČMÁŘ:

Solární elektrárny nám umožní zbavit se uhlí
Je předsedou představen

stva Solární asociace od roku 
2018. Solární asociace je nej
větší profesní sdružení pod
nikatelů v  solární energetice 
a  dalších příznivců fotovol
taiky, které si zakládá přede
vším na transparentnosti 
a  profesionalitě. V  součas
nosti sdružuje více než 450 
členů z  řad výrobců panelů 
a  baterií, instalačních firem, 
servisních firem, firem nabí
zejících řešení akumulace 
elektřiny, provozovatelů solá
rních elektráren, obchodníků 
s  elektřinou, univerzit, vý
zkumných pracovišť, finanč
ních institucí, bank a  počet 
členů trvale roste. Asociace 
sdružuje několik tisíc provo
zovatelů solárních elektráren 
o celkovém instalovaném vý
konu 1211 megawattů.

JAN KRČMÁŘ

–  České solární elektrárny vyrobí ročně 2400 gigawatthodin čis
té elektřiny. Taková produkce představuje roční úsporu více 
než dvou milionů tun hnědého uhlí. Historicky za 15 let po
stupného rozvoje solární elektrárny uspořily zhruba 17 milio
nů tun hnědého uhlí. Fotovoltaika tak pomáhá zlepšovat kvali
tu ovzduší a zvyšovat energetickou nezávislost Česka na fosil
ních palivech.

–  Do roku 2030 by šlo zvýšit výkon českých solárních elektrá
ren na devět tisíc megawattů. Jejich výstavba by podpořila do
mácí ekonomiku zasaženou pandemií koronaviru. Nové solár
ní projekty by přinesly pracovní místa a levnou elektřinu.

–  Provoz a výstavba nových fotovoltaických elektráren zaměst
nává okolo šesti tisíc lidí. Cena solárních panelů tvoří již jen 
třetinu investice, ekonomický přínos tedy zůstává v  Česku, 
neboť z drtivé většiny solární elektrárny staví a provozují men
ší a střední regionální firmy.

–  Pokud si domácnost pořídí střešní solární elektrárnu, může 
ročně uspořit v průměru 12 tisíc korun. Návratnost investice 
začíná na sedmi letech. Stále oblíbenější jsou systémy doplně
né o baterie.

FAKTA O ČESKÉ SOLÁRNÍ ENERGETICE

Stranu připravil 
Jiří Tichý

Požadujeme návrat 
k jednotnému 
vnitřnímu 
výnosovému 
procentu pro 
všechny typy 
obnovitelných zdrojů

Předseda představenstva Solární asociace Jan Krčmář.
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Solární pane-
ly by měly
být ideálně
na jižní stra-
ně střechy.

STAVBA ENERGIE
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Jak na vlastní solární
elektrárnu?
Text | Veronika Nováková
Foto | Shutterstock

oni se zvýšil počet instalovaných solárních
elektráren v Česku o 25,14 megawattu, což je
oproti roku 2018 dvojnásobek. Podle odbor-
níků k tomu přispěla možnost čerpání dotací
na malé systémy, které lze připevnit na rodin-
né domy. Jak ale střechu na umístění panelů
připravit? Opatření jsou jednoduchá a po-
měrně levná.
Pomocí slunce lze doma ohřívat vodu, ale také vy-

rábět elektřinu pro běžnou spotřebu. Malou solární
elektrárnu můžeme také připojit k distribuční síti
a dodávat do ní elektřinu. Hlavní je vlastnit dostateč-
ně velkou střechu nebo mít možnost umístění solár-
ních panelů na vedlejší budovu, třeba na garáž nebo
dílnu. Možná je také instalace na fasády, pokud není
na střeše dostatek místa. Optimální sklon se pak řeší
speciální konstrukcí. Panely umístěné úplně svisle
totiž nevyrábí tolik energie. Oproti těm v ideální po-
loze jde až o čtvrtinovou ztrátu.
Obecně platí, že střecha má být orientovaná na jih

a konstrukce se vyrábí přímo na míru podle typu kry-
tiny. „Není nutné střechu nějak speciálně upravovat.
Solární panely se zasazují do samostatné konstruk-
ce,“ podotýká Karel Červenka, který se stará o klien-
telu firmy Neosolar vyrábějící komponenty do solár-
ních systémů.

L
Výrobu elektřiny s maximální účinností zajistí na-

směrování panelů na jih. Před střechou nesmí ovšem
stát jiný stínící objekt. Své výhody má také instalace
solárních systémů na západ či východ, když majitelé
objektů nemají jinou možnost. Vyrobená elektřina se
pouze rozloží do delšího časového období. Energii
tak můžeme průběžně spotřebovávat a není nutné ji
složitě uchovávat.

OPTIMÁLNÍ SKLON 15 STUPŇŮ
Důležitý je především sklon panelů. Za optimální se
považuje 15 stupňů. Na sedlové střechy se tedy pa-
nely mohou instalovat současně s krytinou. Další
nadstavbové konstrukce pro dosažení optimálního
sklonu panelů už nejsou třeba. Obecně se doporu-
čuje instalace přímo na střešní krytinu. Montáž pa-
nelů, které se umisťují nad střešní krytinu a rovno-
běžně s ní, je podle odborníků jednodušší, výhodná
a bezpečná.
K vidění jsou také „soláry“ na balkonech v panelo-

vých domech, kde nemají všichni obyvatelé možnost
umístit si svou elektrárnu na střechu. Také v tomto
případě se instalují panely svisle nebo se sklonem,

2
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J eště před pár lety bylo pořízení so-
lární elektrárny na rodinný dům
pro mnoho domácností cenově

naprosto nedostupnou záležitostí,
zvláště pokud jste chtěli systém s bate-
rií, kam se elektřina ukládá. Dnes je si-
tuace jiná a fotovoltaické systémy na
střechách domů rostou „jak houby po
dešti“.
Nepřibývají však jen solární panely

na výrobu elektřiny, ale i termické ko-
lektory na ohřev vody. Jaký je mezi
nimi vlastně rozdíl?
„Solární kolektor je zařízení určené

k pohlcení slunečního záření a jeho
přeměně na tepelnou energii, která je
následně využita k ohřevu vody nebo
k vytápění. Naopak fotovoltaický pa-
nel je zařízení, které prostřednictvím
tzv. fotoelektrického jevu přeměňuje
dopadající sluneční záření na stejno-
směrný elektrický proud, který jemož-
né využít k přímému ohřevu vody

nebo po jeho převodu na střídavý
proud k napájení elektrických spotře-
bičů,“ vysvětluje Martin Smolka ze So-
lární asociace.
Pokud se rozhodnete, že budete so-

lárními kolektory jen ohřívat vodu,
připravte se na investici kolem 100 ti-
síc korun, ale lze na ně získat dotaci
v rámci programu Nová zelená úspo-
rám. „V rodinných domech je úspora
energie na přípravu teplé vody okolo
70 procent. Vyplatí se zejména, po-
kud se voda ohřívá elektrickou energií
nebo zemním plynem,“ říká docent
Tomáš Matuška z Univerzitního cen-
tra energeticky efektivních budov
ČVUT (UCEEB ČVUT).
Fotovoltaický systémna výrobu elek-

třiny je složitější, ale jak říká Martin
Smolka, z ekonomického hlediska
jsou po stránce celkových nákladů na
pořízení oba systémy v zásadě srovna-
telné.

I na něj lze čerpat dotaci z programu
Nová zelená úsporám.
„Pro fotovoltaické panely hovoří

menší nároky na údržbu – není totiž
třeba pečovat o provozní kapaliny
a oběhová čerpadla, a jednodušší regu-
lace výkonu. Ve spojení s různými for-
mami akumulace lze navíc dosáhnout
vysokémíry využitelnosti vlastní vyro-
bené energie,“ vysvětluje odborník
Martin Smolka.
Fototermika má zase vysokou účin-

nost přeměny sluneční energie na te-
pelnou – mezi 50 až 70 procenty,
a z toho vyplývající nižší požadavky
na střešní plochu nutnou k umístění
kolektorů, než je tomu u fotovoltaiky.
„Fotovoltaické panely se vyplatí

tam, kde je vysoká cena elektřiny,
tedy například pro domácnosti bez
elektrického vytápění nebo ohřevu
vody, ale využití produkce elektřiny
pouze pro osvětlení a spotřebiče je níz-

ké. Systémy s bateriemi jsou zatím re-
lativně drahé. Vyšší využití produkce
elektřiny je tam, kde se přebytky dodá-
vají do ohřevu vody, nicméně u tako-
vých systémů je zase nízká cena elek-
trické energie oproti investici,“ dopl-
ňuje Matuška.
Existují už i prototypy solárních ko-

lektorů a fotovoltaických panelů v jed-
nom. Například v UCEEB ČVUT byl
v rámci výzkumného projektu vyvinut
a patentován zasklený fotovoltaic-
ko-tepelný kolektor, který právě kom-
binuje fototermický a fotovoltaický pa-
nel.
„Chystá se jeho komercializace a vy-

užití předpokládáme především tam,
kde je plocha pro instalaci solárních
kolektorů omezená, například u byto-
vých domů, kde oproti klasickému od-
dělenému řešení produkuje o 35 pro-
cent více tepla i elektrické energie,“
doplňuje odborník Matuška.

Energie ze slunce, jak ji využít?
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„Soláry“	poplují	na	zatopených	lomech
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Česko	může	přijít	o miliony	eur
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Quo	vadis,	obnovitelné	Česko?
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České	zelené	švejkování

6. 6. 2020

PRÁVO

Solární	elektrárny	nám	umožní	zbavit	se	uhlí

ČR | Evropská unie uvažuje o impulzu
pro rozvoj zejména solárních a větr-
ných elektráren. Takzvaný „zelený
plán“ zahrnuje podporu obnovitelných
zdrojů, renovace budov nebo čisté mobi-
lity. Plán má oživit ekonomiku po pan-
demii koronaviru.

„Evropská unie chce současnou krizi
využít k tomu, aby se do budoucna sáze-
lo více na ekologicky šetrnou ekonomi-
ku. Připravují se fondy ve stovkách mi-
liard eur pro podporu mimo jiné obnovi-
telných zdrojů energie. Členské státy
EU chtějí své ambice vzhledem k život-
nímu prostředí zrychlit a navýšit,“ popi-
suje plán Jan Krčmář, předseda dozorčí
rady Solární asociace.

Podle asociace se ale Česko k „zelené-
mu plánu“ staví zády. „Vrcholní politi-

ci, od prezidenta Miloše Zemana přes
premiéra Andreje Babiše a vicepremié-
ra Karla Havlíčka, opakovaně tvrdí, že
Česko nemá kapacitu v ohledu na ochra-
nu přírody navyšovat podíl čisté energe-
tiky, a jsme dnes v podstatě posledním
členským státem, který současnou krizi
nevidí jako šanci se zlepšit, ale jako dů-
vod, proč nic neudělat,“ varuje Krčmář
a dodává: „Kromě toho jmenovaní poli-
tici dělají, co mohou, aby investory do
obnovitelných zdrojů odrazovali od in-

vestování v Česku tím, že neustále mění
pravidla pro provoz nejen solárních, ale
i dalších typů elektráren. Tím odhánějí
české firmy, které své projekty stavějí
třeba v Polsku či v Austrálii, kde je sta-
bilní prostředí pro investory.“

Spor o obnovitelné zdroje

Předseda dozorčí rady Solární asociace
tak mimo jiné upozorňuje na krok vlá-
dy, která nedávno schválila nižší podpo-

ru pro solární elektrárny. Ministr prů-
myslu Karel Havlíček rozhodnutí vlády
vysvětlil tím, že dosavadní podpora so-
lárních elektráren byla příliš vysoká.
„Je tam výrazný nepoměr vůči jiným ob-
novitelným zdrojům energie. Podíl
k celkové výrobě elektřiny je pouhých
2,6 procenta,“ uvedl ministr. Havlíček
předpokládá, že se úspora rozdělí mezi
pokles výdajů státního rozpočtu a sníže-
ní ceny elektřiny pro spotřebitele.

Podle Solární asociace mohou vládní
kroky Česku spíše ublížit. „Novela zá-
kona o podporovaných zdrojích v sou-
časné podobě má spíše potenciál sektor
obnovitelných zdrojů zcela zničit. Vlá-
da chce skrze novelu snížit podporu pro
stávající solární elektrárny o další desít-
ky procent, a to na takovou úroveň, že
firmy nebudou schopné splácet úvěry.
Hrozí, že tisíce firem, které před deseti
lety investovaly do zelené energetiky
na základě vládní pobídky, zkrachují,“
komentuje možná rizika pro solární sek-
tor předseda dozorčí rady Solární asoci-
ace. METRO

VŽDY NĚCO NAVÍC
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Díky zjednodušenému procesu registrace na Zákaznický portál
Pražské plynárenské teď mohou naši zákazníci ovládat svoje
účty snadněji než kdykoliv dříve.

Vyzkoušejte náš Zákaznický portál
a mějte možnost rychlé komunikace
s námi a kontrolu údajů vždy na dosah.

Jde to
snadn

o!

Česko může přijít o miliony eur
Podpora solárních
elektráren byla
v minulosti příliš vysoká,
říká ministr průmyslu.

Dosluhuje vámkotel? Pražskáplynárenská
aktuálně nabízí příspěvek až 10 tisíc korun
na výměnu starého plynového kotle.

Pražská plynárenská aktuálně
nabízí příspěvek až 10 tisíc korun
na výměnu starého plynového
kotle za nový a moderní, od reno-
movaných značek Viessmann nebo
Buderus, k tomu přičtěte slevu
až cca 20 tisíc Kč při koupi kotle
a jeho instalaci. Cenové zvýhod-
nění je k dispozici pro nové a stá-
vající zákazníky, kteří na základě
čerpané výhody prodlouží dobu,
po kterou budou odebírat plyn
od společnosti PP. Nabídka je časo-
vě omezená, proto se neváhejte po-
dívat na www.ppas.cz/akce-kotle.
Nedostatek finančních prostředků
pak můžete vyřešit spolu s partne-
rem Pražské plynárenské, Modrou
pyramidou (www.ppas.cz/financování).

Podobně je svým zákazníkům Praž-
ská plynárenská nápomocna i při
výměně dalších plynových spotře-
bičů. Řešení však společnost nabízí
i pro ty, kterým jejich plynový spo-
třebič vypoví službu zcela náhle
a nečekaně. Jako jeden z mála tu-
zemských dodavatelů plynu nabízí
asistenční službu, která se o opravu
porouchaného spotřebiče postará.

„Nechceme ve vztahu ke svým zákaz-
níkům končit pouze tím, že jim spo-
lehlivě dodáme energii. Jdeme dále
a snažíme se jim navíc poskytovat
i související užitečné služby, které mo-
hou potřebovat“, uvedl v této sou-
vislosti předseda představenstva
společnosti Ing. Pavel Janeček.

Pražská plynárenská je druhým
největším tuzemským dodava-
telem zemního plynu a jedním
z tzv. tradičních hráčů na trhu, kte-
rý dodává zemní plyn a elektřinu
více než 400 tisícům zákazníků po
celé republice. Jedná se o ryze čes-
kého dodavatele, jehož vlastníkem
je hlavní město Praha.

SPECIÁLNÍ PŘÍLOHA TÝDENÍKU 5plus2
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Je Huawei bezpečnostní hrozbou,
či nikoliv? Národní úřad pro ky-
bernetickou a informační bezpeč-

nost (NÚKIB) si myslí, že ano. Podob-
ný názor mají Spojené státy a Velká
Británie, kde se technologie od této
čínské společnosti v místních sítích
zakázaly. A je možné, že se domino
efekt rozjede v dalších zemích v Evro-
pě. Ty, včetně Německa či Francie, za-
čínají přehodnocovat svůj doposud
otevřený přístup k Číně.
Je to logický krok. Když se Čína

pouštěla do světových struktur včetně
Světové obchodní organizace, Západ
si od toho sliboval když už ne příklon
k demokracii, tak alespoň otevření ob-
rovského trhu. Ten ale v mnoha sekto-
rech nadále zůstává uzavřený a čínská
vláda toho využívá pro tlačení svých
národních šampionů. Trend se navíc
po nástupu dynastie Si Ťin-pchinga
zhoršuje. Čínský prezident například
na nedávném setkání s byznysmeny
apeloval na jejich vlastenecké cítění,
vývoj moderních technologií ve jmé-
nu silné Číny jako protipólu Západu
a výměnou za to sliboval další podpo-
ru ze strany státu.

Problém 5G sítě a ochrany dat
V technologických kruzích se mnozí
ale stále nemohou zbavit dojmu, že
blokování Huaweie je motivováno
především politicky. Nikdo totiž do-
posud nepředložil konkrétní důkazy
a informace, co přesně má být na vý-
robcích čínského kolosu nebezpečné-
ho a jak se liší od jiných dodavatelů.
Švédský Ericsson má například vý-
zkum o vývoji v Číně. Proč se varuje
před Huaweií, ale už ne třeba před Le-
novem, které je rovněž z Číny, má ko-
řeny v tamní armádě a u nás vyhrává
tendry na dodávky serverů a dalších
technologií do státní správy? A jsou
operátoři skutečně tak naivní a ne-
schopní, že by kupovali něco, co si ne-
dokážou uhlídat a otestovat?
Tuzemští operátoři a dodavatelé si

zároveň stěžují na nedostatečnou ko-
munikaci ze strany státu. Pokud mají
investovat do 5G sítí, musí mít jasně
daná pravidla. Telekomunikační sek-
tor se prozatím alespoň dovolal k po-
slancům. Sněmovní podvýbor pro IT
a telekomunikaci nedávno vydal usne-
sení, že NÚKIB, ministerstvo prů-
myslu a obchodu a Český telekomuni-

kační úřad musí s operátory a spol.
o bezpečnosti 5G více komunikovat.
O2 (vlastněné PPF se zájmy v Číně)
sdělilo, že by stát místo obecného va-
rování měl vydat konkrétní podnět
a že se sektor setkával pouze s těžko
čitelnou a nesrozumitelnou komuni-
kací bez možnosti ji prověřit.
NÚKIB a další to vzali na vědomí,

ale nelze čekat, že by se nyní na po-
vrch začaly dostávat konkrétní ukáz-
ky toho, proč je vlastně Huawei tak ne-
bezpečná. Stát konkrétně zmínil
v podstatě jen jednu věc, a to že
v Číně existuje zákon, který přikazuje
firmám i jednotlivcům podílet se na
zpravodajské činnosti. Z tohoto pohle-
du tedy ale stále čekáme na oficiální
vymezení se proti jinému zákonu, kte-
rý již platí ve Spojených státech. Pře-
zdívá se mu Trumpův cloudový zá-
kon (U. S. Cloud Act) a říká, že provo-
zovatelé amerických výpočetních
cloudů (IT infrastruktura běžící v ob-
řích datacentrech po celém světě)
musí vládě v některých případech (for-
málně kriminální činnost) poskytovat
určitá data o zákaznících. A je jedno,
že jsou uložena například v Evropě.
Možná by bylo lepší na rovinu říci,

že Číně nevěříme a považujeme ji spí-
še za nepřítele, protože o to tady ve
skutečnosti jde. Britská BBC nedáv-
no přišla s popisem toho, jak Čína

nejenom na tamním území operuje.
Každá velká čínská společnost má
v zahraničí buňku komunistické stra-
ny, která rozvíjí špionské aktivity.
Snaží se uplácet, platit výlety, nabízet
vysoké sumy peněz, vydírat a podob-
ně. Článek, který cituje i agenty MI6,
lze dohledat pod názvem The spying
game: China’s global network.

Průzkum trhu přes novináře
Já k tomumohu přidat své osobní zku-
šenosti z českého prostředí. Některé
čínské firmy působící na našem trhu
za mnou přišly s tím, zda bych jim ne-
pomohl zmapovat výzkumná a vývo-
jová centra zahraničních technologic-
kých společností v České republice
a to, na čem se v těchto centrech pra-

cuje. Číňané se dozvěděli, že se této
problematice jako novinář dlouhodo-
bě věnuji a mám určitý přehled. Na
našem území probíhá řada zajíma-
vých vývojových aktivit. Například
Cisco koupilo český start-up Cogniti-
ve Security, který původně vznikl na
Karlově univerzitě a na jehož základě
v Praze vznikla centrála amerického
giganta pro využití umělé inteligence
v kybernetické bezpečnosti.
Zástupci čínských podniků přišli

s tím, že v Česku rovněž zvažují ote-
vření výzkumu a vývoje, a argumento-
vali, že si chtějí udělat průzkum trhu,
aby bylo možné se kvalifikovaně roz-
hodnout. To dává smysl, mimo jiné
z toho důvodu, aby v oblasti byl dosta-
tek kvalifikovaných odborníků na
dané téma. Ovšem o tom, že by tyto
čínské firmy oficiálně o investicích to-
hoto typu skutečně vyjednávaly, napří-
klad s agenturou CzechInvest, jsem in-
formace neměl, a situaci jsem si tedy
vyhodnotil jako pokus dostat se k zají-
mavým cílům. Navíc není vůbec běž-
né, nebo by běžné být nemělo, aby si
firmy pro průzkumy trhu místo na to
zaměřených společností snažily objed-
nat práci novináře. Nebezpečí v podo-
bě čínských technologií by se tedy
mělo hodnotit spíše z tohoto pohledu,
a nikoliv v tom, zda výrobky obsahují
nějaká zadní vrátka.

Vláda chce tvrdě utnout podpo-
ru solární energii, a tím zpoma-
lit přechod na obnovitelnou

energetiku. Svým dřívějším závazkům
a opačnému přístupu ostatních evrop-
ských států navzdory.
V dubnu letošního roku česká vláda

schválila novelu zákona o podporova-
ných zdrojích. Ta snižuje tzv. vnitřní
výnosové procento, tedy maximální
možnou výnosnost pro solární projek-
ty, na 6,3 procenta. Předkladatelem no-
vely je ministerstvo průmyslu a obcho-
du. Za její prosazení argumentuje pře-
devším vysokými náklady, jimiž stát
fotovoltaiku podporuje. Jak ale zjistil
výzkum společnosti EY, státu se z foto-
voltaiky 14,1 miliardy prostřednictvím

přímých a nepřímých příjmů vrací.
Mezi přímé řadíme solární daň, daň
z příjmu právnických osob či z příjmů
ze zisku.Mezi ty nepřímé například od-
vody za zaměstnance. Tuto skutečnost
však vláda ve svém boji proti solárním
elektrárnám konstantně zamlčuje, stej-
ně jako to, že důvodem pro miliardové
výdaje není přestřelená podpora elek-
tráren, ale enormní počet firem, měst
a domácností, jež do těchto elektráren
investovaly. Nepřekvapivě.

Distance od dřívějších slibů
Ještě méně pochopitelný je postup stá-
tu v souvislosti s jeho dřívějšími závaz-
ky. V době, kdy většina fotovoltaic-
kých elektráren v ČR vznikala, tj. před
deseti a více lety, výnosnost projektů
nijak omezena nebyla. Výše podpory
byla navíc ze zákona určena garantova-
nou výkupní cenou nastavenou na
20 let. Jakkoliv lze polemizovat s takto
nastavenými podmínkami, neexistuje
jediný argument, proč by za chybu stá-

tu měli pykat samotní podnikatelé. Stát
potřeboval splnit své závazky v navyšo-
vání podílu obnovitelných zdrojů. Vy-
tvořil pobídku. Nastavil její podmínky.
Tisíce podnikatelů, ale i rodiny, města
a obce, ti všichni si draze půjčili peníze
od bank a v dobré víře vstoupili do do-
sud neprozkoumaného investičního
prostředí, aby pomohli státu plnit zá-
vazky za podmínek, které sám stát vy-
tvořil. Přesto by dle vládní novely měli
právě tito nést následky špatného hos-
podaření státu. Nepřekvapivě.
V případě, že by vládní novela pro-

šla v současné podobě Parlamentem
ČR, je možné očekávat signifikantní
dopady napříč různými oblastmi. Byly
by ohroženy rozpočty obcí, drobných
podnikatelů a domácností, kteří v minu-
losti investovali do fotovoltaiky a na
něž by daná novela dopadla nejtvrději.
Velká část z nich si brala půjčky na de-
set a více let, protože měla státem ga-
rantovanou výkupní dobu na 20 let.
Úroky se v době solárního boomu totiž

pohybovaly okolo šesti až devíti pro-
cent. Valná většina by tak své úvěry již
nesplatila. Bankovní sektor by tedy
mohl přijít o desítky miliard v úvěrech,
které stále běží. A také by byla zcela na-
rušena důvěra mezi státem a podnika-
telským sektorem. V případě další po-
dobné státní pobídky by si po této zku-
šenosti mnohý investor dobře rozmys-
lel, zda ji využít a znovu podstoupit ta-
kové riziko. Nepřekvapivě.
Vládní kroky však vyvolávají otáz-

ky především v souvislosti s celkovou
problematikou podpory obnovitelných
zdrojů. Naprostá většina států EU vidí
v obnovitelných zdrojích (včetně slu-
neční energie) obrovskou budoucnost
– a odpovídají tomu jejich masivní in-
vestice do tohoto sektoru, které již ně-
kolik let převyšují investice do „tradič-
ní“ energetiky. Nelze pominout ani
fakt, že ČR zcela jistě nese svůj podíl
odpovědnosti na současném stavu kli-
matu. Navzdory těmto skutečnostem si
česká vláda vytrvale odmítá připustit

realitu a namísto stabilní podpory obno-
vitelných zdrojů hází podnikatelům
v solární energetice neustále klacky
pod nohy. Nepřekvapivě.

Investujme raději v Indii
Fotovoltaika nezmizí, pravděpodobné
scénáře budoucnosti však nejsou příliš
příznivé. Podnikatelé ve fotovoltaice
přesunou své podniky do jiných zemí,
které jim zaručí stabilní návratnost in-
vestice. Ostatně již dnes české firmy
své peníze raději investují v Polsku,
Maďarsku, ale třeba i v Indii a Austrá-
lii. Stát bude muset na odchod podnika-
telů reagovat, neboť musí plnit své zá-
vazky. Vytvoří nové pobídky, na ty již
ale podnikatelé a banky nebudou reago-
vat. V Česku budou vznikat jen malé
solární elektrárny, ty ale nebudou sta-
čit k naplnění státní energetické kon-
cepce. Stát bude hledat nové zdroje.
Ty buď zatíží životní prostředí, nebo
budoumnohem nákladnější. Nepřekva-
pivě. Jako vždy.

JAN
KRČMÁŘ
Solární asociace

Každá velká čínská
společnost má v zahraničí
buňku komunistické
strany, která rozvíjí
špionské aktivity

JAN SEDLÁK
redaktor serveru
Lupa.cz

Masaryk vinu
zpochybňoval

Ad LN 1. 8.:
... a to slovo bylo zbraň

Ve stati Raniho Tolimata se uvá-
dí, že se T. G. Masaryk „ve skuteč-
nosti nezastával konkrétního obža-
lovaného Leopolda Hilsnera a ne-
zpochybňoval jeho vinu na vraždě
mladé Anežky Hrůzové v roce
1889, jak se dnes často píše“. To
však není pravda. Masaryk na-
opak vyslovil podezření, že Anež-
ku mohl v hádce zabít její bratr
Jan, případně že mohla být
hrubým zacházením v rodině do-
hnána k pokusu o sebevraždu.
„Rituální řez“ pak mohl být vy-

konán dodatečně, aby odvedl po-
zornost od rodinné hanby a případ-
ného nepříjemného podezření.
Tak vysvětluje Masarykův postoj
spisovatel Bohumil Černý v knize
Justiční omyl. Masaryk zpochyb-
ňoval i místo činu. Tvrzení, že se
nezastával Leopolda Hilsnera, je
šířením fake news...
Pavel Pelák, Chrudim

Kanga bude chybět

Ad LN 30. 7.:
Rozhodnuto, Kanga se vrací
do Bělehradu

Jsem slušný fanda Sparty a je mi
líto, že Kanga musel odejít. Klást
nejlepšímu hráči tolik podmínek
je ponižující. Jak se má cítit Kan-
ga, který se velkou měrou postaral
o to, že Sparta bude hrát evropské
poháry, když vidí, že Rosický na-
bídne Čelůstkovi smlouvu na tři
roky, ale jemu jen na rok? Aby
o kvalitách hráče rozhodovalo ně-
kolik lidí, se mi nezdá férové, v ko-
lektivních sportech je to však běž-
né. Proto jsou sporty jednotlivců,
jako je například tenis, daleko ob-
jektivnějším hodnocením hráčů.
Tam si to musí uhrát každý sám –
a já pevně věřím, že tam by si to
uhrál i Kanga. Mně bude Kanga
chybět. Byla to ozdoba našich tráv-
níků. Kanga odešel do Bělehradu,
i když mu dávají o třetinu nižší
roční plat než ve Spartě. Už tam
hrál a asi se k němu vedení chova-
lo lépe než ve Spartě. Nás fandy to
může mrzet, ale to je asi tak vše.
Dušan Valenčík,
dusanvalencik@seznam.cz

Jižní továrna Huawei v Dongguanu. Spojené státy i Velká Británie již technologie od této čínské společnosti zakázaly. FOTO PROFIMEDIA

Čína jako nepřítel
Hrozba se neskrývá pouze v čínských technologiích, nebezpečné jsou i její špionážní snahy
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Quo vadis, obnovitelné Česko?

ÚHEL POHLEDU

26 19. června 2020 Energie

ČR | Celé rodiny byly doma. Vařilo se
i peklo. Děti byly od rána do večera na
počítačích. Na první pohled by se mohlo
zdát, že během nouzového stavu v Čes-
ku narostla spotřeba elektřiny. Opak je
ale pravdou. Pandemie koronaviru a s ní
související opatření snížily v tuzemsku
spotřebu elektřiny i její výrobu.

Setrvalý pokles spotřeby elektrické
energie začal už druhý týden v březnu.
V období kolem velikonočních svátků,
kdy se již naplno projevilo omezení vý-
roby ve velkých továrnách, dosáhl po-
kles spotřeby elektřiny v pracovních
dnech hodnoty 15 procent. Tato hodno-
ta již pracuje s údaji očištěnými po eli-
minaci výkyvů počasí, respektive po
přepočtu na normály teploty a sluneční-
ho svitu.

Přibližně 20. dubna se relativní snižo-
vání spotřeby zastavilo a na konci dub-
na a po většinu května se pohybovalo ko-
lem 12 procent. V posledním květno-
vém týdnu činila jeho hodnota devět pro-
cent. Velikost současné spotřeby odpo-

vídá letnímu období v minulých letech.
Ještě výrazněji ovlivnila pandemie

vývoj salda neboli součtu všech toků
elektřiny směrem z Česka a do Česka.
„Pokles hodnoty salda za březen dosáhl
proti minulému roku 47 procent, v dub-

nu dokonce 60 procent. V deseti dnech
byla přenosová soustava v Česku čistě
importní, což je z hlediska historie mno-
ha minulých let výjimečné,“ komento-
val situaci Zbyněk Boldiš, člen předsta-
venstva akciové společnosti ČEPS pově-

řený řízením úseku Energetický ob-
chod, regulace a dispečink a současně
viceprezident Evropské sítě provozova-
telů elektroenergetických přenosových
soustav. Nízká spotřeba se odrazila také
v poklesu výroby. METRO

ČR | Japonsko, Austrálie, Británie nebo
Nizozemsko. Tady všude už fungují plo-
voucí solární elektrárny. O jejich využití
se již uvažuje také v Česku. Vzniknout
mají na zatopených dolech na Ústecku.

S konkrétním projektem před časem
přišel podnikatel a filantrop Martin Hau-
senblas. Do týmu si přizval nejen spon-
zory, ale například i České vysoké učení
technické v Praze. Celý projekt je teprve
na začátku. Nyní se rodí pilotní projekt.
Na vodní ploše by panely měly vyrůst
zhruba do jednoho až dvou let.

Umístění solárních elektráren na jeze-
ra má hned několik výhod. Vodní hladi-
na systém solárních panelů přirozeně
chladí, což zvyšuje účinnost celé elek-
trárny. Systému může pomoci také s bo-
jem proti suchu. Panely totiž zamezují

vypařování vody. Další výhodou může
být i zamezení šíření sinic a řas ve vodě.
Právě tyto organismy čerpají energii ze
slunečního záření, pokud však bude hla-
dina zakryta solárními panely, jejich růst
se značně omezí. Nevýhodou plovou-
cích elektráren naopak mohou být vyšší
investiční náklady.

Podle předsedy dozorčí rady Solární
asociace Jana Krčmáře mají plovoucí so-
lární elektrárny velký potenciál. Jejich
budování ale momentálně naráží na pře-

kážky. „Opakovaně se mluví o plovou-
cích elektrárnách, které mají vznikat
v bývalých lomech. Konkrétní kroky se
podnikají u malých projektů, kde však
zájemci narážejí na bariéry, které je tře-
ba odstranit. Největší bariéra je ovšem
postoj státu k solárním elektrárnám, kdy
stát se nyní chystá deset let po uvedení
do provozu tisíce elektráren osekat pod-
poru a odradit investory od výstavby no-
vých elektráren,“ říká Krčmář.

Proti plovoucím solárním elektrárnám
nejsou ani ekologové. Podle nich by tyto
elektrárny mohly být chytrým rozšíře-
ním potenciálu obnovitelných zdrojů.

„Kombinace s přečerpávací vodní
elektrárnou využívající zbytkové jámy
po těžbě hnědého uhlí je myslím velmi
efektivní využití jedné plochy dva-
krát. Jistě, vždy musí být brán přísný
ohled na ochranu přírody a zdraví lidí,
ale to platí pro všechnu činnost v kraji-
ně,“ uvedl nedávno pro ČTK Jiří Ko-
želouh, ředitel ekologické organizace
Hnutí Duha. MAREK HÝŘ

Život v ulicích na týdny
utichl, kdo mohl,
pracoval z domova.
Přesto spotřeba
elektrické energie
klesla až o 15 procent.

První projekt elektráren
na vodě by měl
vzniknout do dvou let.

Elektrárna instalovaná na nádrži
Tengeh v západní části Singapuru.

FOTO | SOLARMAGAZINE.COM

MENŠÍ
ZNEČIŠTĚNÍ

Pandemie ochromila Evropu.
Zatímco většina jejích důsledků
je spíše negativního charakteru,
nalézt lze i pozitiva

■ Například studie Centre for Research
on Energy and Clean Air porovnávala
znečištění oxidem dusíku mezi
25. březnem a 24. dubnem 2020
a stejným obdobím vloni. Letošní
hodnota byla o 37 procent nižší
než ta z roku 2019.

■ O 12 procent méně než loni za stejné
období bylo také polétavého prachu,
který pochází z dopravy, průmyslu,
uhelných elektráren a individuálního
topení uhlím.

■ Výzkumníci přirovnávají toto zlepšení
k hypotetické situaci, během které by
všichni Evropané přestali na celý jeden
měsíc kouřit.

VĚDĚLI JSTE?

Na vodní hladině
vznikají také větrné
elektrárny

■ Švédská energetická společnost
Vattenfall na začátku června potvrdila
svůj záměr na vybudování největší
offshore větrné farmy na světě
u pobřeží Nizozemska. V provozu
má elektrárna být v roce 2023.

■ Se stavbou větrných elektráren
na mořských mělčinách (tzv. offshore
instalace) začalo Dánsko. Na souši
totiž byly příznivé lokality již většinou
obsazeny a dochází tam už jen
k obměně techniky a k náhradě
výkonnějšími elektrárnami
na ověřených stanovištích.

Opatření v boji s koronavirem
snížila spotřebu elektřiny

„Soláry“ poplují na zatopených lomech

ILUSTRAČNÍ FOTO | MAFRA
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Českézelenéšvejkování

Pokud někdo pochyboval o klimatickém směřo‑
vání Evropské unie, konec července ho musel
vyvést z omylu. I když se během koronakrize
začaly z některých zemí a průmyslových odvětví

ozývat hlasy, že je potřeba snahy o ochranu klimatu
zpomalit a nechat firmy oddychnout, šéfové evropských
vlád jakékoliv debaty na summitu v Bruselu utnuli. Právě
pomocí investic do zelených řešení totiž chtějí postavit
evropskou ekonomiku zpátky na nohy.
Dohoda nebyla jednoduchá. Evropští lídři vyjednávali

o mimořádném fondu na podporu evropské ekonomiky té‑
měř sto hodin. Nakonec se ale dohodli, že si členské země
mezi sebe rozdělí 750 miliard eur. A třetina z této sumy
má jít na ekologická řešení.
Státy visegrádské čtyřky byly ve srovnání se svými dal‑

šími evropskými partnery zatím v otázkách klimatu vždy
velmi zdrženlivé. Pokaždé když se v EU dojednávala nová
přísnější klimatická politika, mohli se bruselští politici
spolehnout na to, že se Česko, Slovensko, Polsko a Maďar‑
sko budou snažit vyjednat pro sebe výjimky.
Premiér Andrej Babiš se z Bruselu vracel s úsměvem.

Chlubil se hlavně tím, že pro Česko vyjednal 8,7 miliardy
eur, téměř 230 miliard korun.

Hlavně nic nevracet
Hlavní otázkou nyní je, jestli bude mít Česko nově přislíbe‑
né evropské peníze vůbec za co utratit. Ve svých klimatic‑
kých ambicích země zaostává i za svými partnery z vise‑
grádské čtyřky. Vyšší cíle má dokonce i Polsko, které vždy
platilo za evropskou klimatickou černou ovci. V tuzemsku
navíc neexistuje žádná ucelená strategie, jak v roce 2050
dosáhnout slibované uhlíkové neutrality, tedy v souhrnu
nulových emisí CO2.
Vláda proto nyní narychlo připravuje programy, do kte‑

rých peníze poslat. Jediný konkrétnější plán zatím s kli‑
matem příliš společného neměl – ministerstvo pro místní
rozvoj navrhlo, aby několik miliard putovalo na výstavbu
cyklostezek, které se prý během koronakrize osvědčily
jako bezpečná alternativa k hromadné dopravě.
V dalších vágních vyjádřeních ministři zmiňovali inves‑

tice do úspor energií nebo programy na obnovu regionů

po útlumu těžby uhlí. Ovšem například na masivní výstav‑
bu zelených elektráren řeč zatím nepřišla.
České tápání je důsledkem časté skepse vůči čemukoliv

zelenému. Česko bylo jednou z mála zemí, které odmí‑
taly zmiňovanou uhlíkovou neutralitu. A ještě na jaře se
ozývaly hlasy proti zvyšování evropských klimatických cílů
pro rok 2030. Ty byly původně stanovené na 40procentní
snížení emisí CO2 oproti roku 1990, už od loňského roku
se nicméně vede debata o posunutí této hranice na 50 nebo
55 procent. Změna cílů pro rok 2030 se nelíbila ani vládě,
ani průmyslu. Podle nich byla debata předčasná.

„Neuvážené zpřísnění cíle ve snížení emisí sklení‑
kových plynů pro rok 2030 odmítáme. Návrhům musí
předcházet zhodnocení stávající situace. Je třeba zohlednit
finální vnitrostátní plány v oblasti energetiky a klimatu,
analyzovat dopady pandemie či odchodu Velké Británie
z EU,“ říká Bohuslav Čížek, ředitel Sekce hospodářské
politiky Svazu průmyslu a dopravy.
Česko proto zvolilo strategii nabízet naprosté minimum,

které v Bruselu ještě projde. Nejlépe to ilustruje vyjednání
ohledně takzvaného Národního klimaticko‑energetického
plánu. Ten měly v letech 2018 a 2019 připravit všechny
členské země EU. Byl to zásadní dokument určující dese‑
tiletou strategii, ve které si země mimo jiné měly nastavit,
z čeho budou v budoucnu vyrábět energii.
Z těchto národních plánů následně Evropská komise

skládá celoevropská čísla a zjišťuje, zda jednotlivé závazky
„stačí“ na naplnění toho unijního. Ten počítá s tím, že
se zelené zdroje budou v roce 2030 podílet na konečné

–t e x t– P e t r L u k á č

Ministerstvo spočítalo

náklady na splnění cílů

v oblasti obnovitelných zdrojů

na 900 miliard. Experti ale tvrdí,

že to bude podstatně méně.
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Itálie 0,95 0,96 1,07
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INZERCE

PRAHA Luxusním obchodůmnastá-
vá po létě, které alespoň mírně vy-
rovnalo ztráty z první vlny pande-
mie, opět krušnější období. Prodej-
ny luxusního zboží ve vyhlášené Pa-
řížské ulici v centru Prahy se potýka-
jí s odlivem cizinců, zhoršenou eko-
nomickou situací zákazníků i přís-
nějšími hygienickými pravidly.
Kvůli výpadku turismu i přecho-

du zaměstnanců na práci z domova
se odhaduje propad tržeb kamen-
ných obchodů a restaurací v centru
metropole až na čtyřicet procent.
Podle Kateřiny Daňkové ze společ-

nosti Carollinum, která provozuje
butiky s luxusními hodinkami, bylo
léto alespoň malým vysvobozením.
„Léto u nás bylo silné, alespoň tak
vydělalo na propad, který se dá na
podzim očekávat,“ říká.
Za slabší odbyt si však zčásti mo-

hou i prodejci, kteří se v předešlých
úspěšných letech zaměřili spíše na

cizince a na tuzemské zákazníky za-
pomněli.
„Mnoho jich sbíralo turisty, teď

jim jsou Češi dobří. Najednou věr-
ným klientům chodí pozvánky a
maily od značek, které se o ně roky
nezajímaly. Mnozí už semnou sdíle-
li, že je to úsměvné,“ říká VladanHá-
jek z klenotnictví Boucheron poblíž
Pařížské ulice.
Ačkoliv se příliš úspěšný podzim

neočekává, prodejci doufají, že jim
část tržeb přijde alespoň v předvá-
nočním období. Kromě návratu zá-
kazníků je však u některých značek
nutná i změna konceptu.
„Společenské události, na které se

dříve nakupovaly luxusní šperky,
jdou do pozadí a na řadu přicházejí
krásné kousky, které člověk unosí
denně. Vnímám to tak, že se bude
klást větší důraz na to, aby si lidé po-
řizovali to, co jim bude dělat radost
dlouhodobě,“ uzavírá Hájek. (kou)

F
otovoltaiky na střechách fi-
rem pomalu nabírají druhý
dech. Ačkoliv instalovaný
výkon zdaleka nedosahuje
čísel jako v době solárního

boomu před deseti lety, každým
rokem se objem střešních panelů
zdvojnásobí. Zájem firem částečně
přiživily investiční dotace z evrop-
ských peněz. A dodavatelé, kteří pa-
nely na střechy instalují, teď vymýš-
lejí další způsoby, jak trh ještě víc
rozhýbat.
Za první pololetí letošního roku si

firmy a domácnosti nainstalovaly
23 megawattů nových zdrojů, což
je téměř tolik jako za celý loňský
rok. Lidé z oboru tak čekají, že ob-
jem instalací bude letos proti loň-
sku dvojnásobný. A že poroste i v
dalších letech. „Věříme, že v letech
2021 a 2022 se trh může dostat přes
100 megawattů nových fotovoltaic-
kých instalací ročně, ale mělo by se
zvládnout více,“ říká předseda Ce-
chu akumulace a fotovoltaiky Aleš
Hradecký.
„Evidujeme stále rostoucí zájem o

komerční fotovoltaiku pro podniky.
Pomalu narážíme na strop kapacity
instalačních firem. Pokud budeme
dál stavět pouze na střechách, zcela
určitě nestihneme naplnit energetic-

ké cíle do roku 2030, ale hlavně ne-
využijeme plný potenciál, který fo-
tovoltaika v Česku má,“ říká šéf So-
lární asociace Jan Krčmář.

Tahanice o dotace
Rostoucí zájem mezi firmami uka-
zuje i počet žádostí o dotace z ope-
račního programu OPPIK. Celkem
bylo podáno 437 žádostí s dotací
2,6 miliardy korun. Dotace hradí
jen část výdajů, celkové investice

by takmohly dosáhnout částky oko-
lo 5,5 miliardy korun. „Stavět se
bude zejména v příštím roce, bude
to dobrý impulz pro českou ekono-
miku probouzející se z koronaviro-
vé krize,“ říká generální ředitel
ČEZ ESCO Kamil Čermák.
V mnoha případech firmy ani na

dotace nesázejí. „Je s nimi spojena
složitá byrokracie a příliš přísné po-
žadavky, například na míru vlastní

spotřeby. Obecně jsou problémy s
dobou vyřizování a celkovou nároč-
ností procesu při žádosti o podpo-
ru,“ říká Krčmář.
„Mezi rozhodnutím o fotovoltaice

a realizací projektu klidně uběh-
nou dva roky. I proto stále více fi-
rem staví bez dotace. Malé elektrár-
ny firmy typicky financují z vlast-
ních zdrojů nebo v kombinaci s úvě-
rem,“ dodává jednatel S-Power
Energies Jaroslav Šuvarský.
A dodává, že malé instalace bez

dotace jsou výrazně rychlejší. „Fir-
my si uvědomují, že pořízením elek-
trárny si vlastně fixují cenu elektři-
ny na 25 let a chrání se tak před jas-
ným trendem rostoucích cen ener-
gií,“ říká Šuvarský. U instalací pod-
pořených z programu OPPIK podle
něj ve většině případů firmy využí-
vají úvěr.
Vznikají proto i další nápady, jak

bariéry vzniku nových střešních
elektráren odstranit. Například
ČEZ ESCO se nyní domlouvá s Ko-
merční bankou na produktu, díky
němuž si budou moci firmy pořídit
panely na střechy bez vlastních in-
vestic. „Kromě toho, že elektrárnu
zainvestujeme, také se o ni dlouho-
době staráme a bereme na sebe
všechna technická rizika a adminis-
trativu spojenou s provozem,“ říká
Čermák.

Zaplatím až později
Zákazník – ať už je jím město, nebo

podnik – neplatí nic předem ani si
nemusí brát úvěr. Investiční nákla-
dy bude splácet v cenách elektřiny,
kterou z fotovoltaické elektrárny
odebere. „Ta je přitom typicky stej-
ná nebo nižší než v případě klasic-
kého odběru ze sítě, protože odpad-
nou síťové poplatky,“ doplňuje Čer-
mák. Takový postup se vyplatí spí-
še větším zákazníkům. Tento mo-
del dokáže vyřešit problém s dlou-
hou návratností, která může být u
větších firem kolem 15 let (bez dota-
ce).
Komerční banka do projektu vstu-

puje, aby měl ČEZ dostatek financí
a mohl oslovit víc klientů. Nyní se
ladí a dojednávají detaily smlouvy.
„Očekáváme, že formálně bude
naše spolupráce s ČEZ ESCO zaháje-
na ještě v průběhu letošního podzi-
mu, pravděpodobně na přelomu říj-

na a listopadu,“ říká mluvčí banky
Pavel Zúbek.
„Financování obnovitelných zdro-

jů energie je pro nás jedno z priorit-
ních obchodních témat. Konkrétně
u fotovoltaických elektráren vnímá-
me na trhu velký potenciál rozvoje,
hlavně pro instalaci přímo v místě
spotřeby, například na střechách.
Koncept, na kterém ve spolupráci s
ČEZ pracujeme, funguje na princi-
pu technologie jako služby,“ říká
Zúbek. Banka ho chce postupně
společně s ČEZ rozšířit i na další
technologie.

Čím víc svítí, tím víc chladí
Jaké firmy mají vlastně o fotovoltai-
ku zájem? „Zaprvé jde o větší spo-
lečnosti, které se zajímají o svou kli-
matickou stopu a vedle úspory fi-
nancí za odběr energií chtějí také

ulevit životnímu prostředí. Plní to i
marketingový účel. Pak jde o spo-
lečnosti, které se zajímají přede-
vším o úsporu nákladů. Třetí skupi-
nou jsou firmy, kterým přináší
vlastní fotovoltaika ve spojení s ba-
teriovým úložištěm výhody při od-
běru, pokud například jejich odběr
kolísá,“ říká Čermák.
„Největší zájem vidíme u firem,

které přes létomusí chladit své pro-
vozovny. V tomto ohledu je doko-
nalá synergiemezi potřebou chlaze-
ní a potenciálem fotovoltaiky. Čím
víc slunce svítí, tím víc potřebují
chladit, ale tím víc zároveň vyrábí
fotovoltaika,“ dodává příklad z pra-
xe Šuvarský z S-Power Energies. Vý-
kon elektrárny by podle nějměl op-
timálně pokrýt zhruba třetinu spo-
třeby, aby bylo jisté, že se veškerá
energie okamžitě spotřebuje.

Část ztrát pomohlo obchodníkům
vykrýt silnější léto. FOTO:MAFRA

Obchodům v Pařížské se stýská
po cizincích. Vyhlížejí Vánoce

Foto: Petr Eret,
MAFRA
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Martin Petříček
redaktor MF DNES

Umění a starožitnosti
Výkup knih! Praha a okolí. T: 603478873226354

Sběratelství
Zaplatím nejvyšší ceny za mince i sbírku,
bankovky,hodinky,vyznamenání a známky,
odhad i po telefonu.Tel: 602 802 040224919

Koupím
Soudní znalec zdarma ocení obrazy, znám-
ky, dopisy, pohledy, mince, bankovky. Sbírky
i jednotlivosti též rád koupím a platím nejvyš-
ší ceny. Ihned, profesionálně, 24 hodin den-
ně. Tel: 608709299220851

TERA-VARI, MF-70, TZ4K, MT8 koupím T:
603 897 100223697

Pozůst. po hodináři. 777311101224811

Červenou krabičku od hodinek HEUER za
1000,--Kč, HELMU od hodinek HEUER za
1500 Kč. Tel. 777311101224837

Koupím křesla, chromová křesla, psací sto-
ly, gauče a chromové gauče. Platba v hoto-
vosti, slušné jednání. Nabídky na tel.:
775045003 p. Hugo Kouřil, email:
nabytek.kouril@seznam.cz225352

Starý nábytek,porcelán,šicí stroj, hodiny,kni-
hy aj..T.775290390225844

Koupím housle, violu, violoncello, kontrabas
i poškozené. T: 739907598225924

Motocykly
Koupím Moto, Auta a Díly, Škoda, Octavia,
Tatra, Wartburg 311, JAWA, ČZ, PAV,
775262334225433

Prodám
Domácí česnek,mák Tel.604779185223869

Knihy a časopisy
Knihy! Odkoupím velkou knižní pozůstalost,
Praha a okolí. Tel:603478873226232

Firmy si pořízením
elektrárny vlastně
fixují cenu elektřiny
na 25 let.

TÝDENÍK právě v prodeji

ZáHAdY
LidSKÉHo
TěLA
• Prof. MUDr. Sedmera: „Po čtyřicítce

žijeme vypůjčený čas“
• Jaké nemoci ovlivňuje výška postavy
• Jak vůlí změnit výkonnost srdce
• Nehty: Proč rostou na rukách třikrát

rychleji?

A navíc:
• Vendula Pizingerová: o Karlu

Svobodovi, třech manželstvích
i těhotenství

• Čím se dnes živí filmový Danny
Smiřický

megawattů nových so-
lárních elektráren si

za 1. pololetí 2020 na-
instalovaly firmy a do-
mácnosti. Loni to bylo

25 MW za celý rok.

Firmy chtějí solární střechy
Podniky zelenají a šetří. ČEZ spolu s KB spustí projekt, který jim pořízení fotovoltaiky usnadní

DLUHOPISY včera před týd.
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Jitka Vlková
redaktorkaMF DNES

V láda se ještě loni s gustem na
konci roku chlubila rozpočty,
které díky příznivému vývoji

ekonomiky končily výrazně lépe,
než plánovala. Dvakrát se dokonce
povedlo převrátit plánovaný deficit
v přebytek. Letos a v příštím roce je
všechno jinak.
Kabinet premiéra Andreje Babiše

(ANO) navrhuje rozhazovat stamili-
ardy, protože to prý pomůže ekono-
mice v koronavirové recesi. Minis-
terstvo financí tento týden předloži-
lo vládě návrh rozpočtu s deficitem
320 miliard korun, druhým nejvyš-
ším v historii Česka. Možná to bude
ještě mnohem víc.
V dubnumakroekonomičtí analy-

tici ministerstva financí ve své pra-
videlné rozpočtové strategii počíta-
li se stropem minus 273 miliard ko-
run. Ještě před několika týdny mi-
nistryně Alena Schillerová v České
televizi hovořila o deficitu pouhých
116 miliard.
Podle Národní rozpočtové rady,

která dohlíží na dodržování roz-
počtových pravidel, si vláda navýše-

ním plánovaných výdajů ztěžuje si-
tuaci. „Neponechává vůbec žádný
prostor pro řešení nenadálých a ne-
očekávaných událostí v roce 2021,
což nelze považovat v současné ne-
jisté době za racionální,“ tvrdí člen

rady Jan Pavel. Jinými slovy – vláda
naplánovala tak vysoké výdaje, že
nemá kam couvnout, kdyby se eko-
nomická situace v důsledku pande-
mie ještě zhoršila.
Obří cifra navíc nezahrnuje vlád-

ní slib na snížení daně z příjmů spo-
jený se zrušením superhrubé

mzdy. Ten má ze státního rozpočtu
odsát dalších 60 miliard a zhruba
poloviční částku z rozpočtů obcí
a krajů.
„Návrh státního rozpočtu nemá

obsahovat neschválené příjmy z dů-
vodu nejistoty, zda a v jaké formě
budou schváleny,“ vysvětlil Tomáš
Weiss z tiskového oddělení minis-
terstva. Nicméně pokud by bylo sní-
žení daní schváleno, je minister-
stvo připraveno zákon o státním
rozpočtu pro rok 2021 novelizovat
a deficit prohloubit. Odpovídal by
tedy 380 miliardám.
Podle ekonoma České spořitelny

Michala Skořepy by to zhoršilo už
nyní dlouhodobě neudržitelné
směřování českých veřejných fi-
nancí. „Zdůvodňovat to podporou
spotřeby domácností nedává smy-
sl: ta nijak zvlášť nekolabuje a v od-
větvích, kde je slabší, je tomu spíše
ze zdravotních důvodů. To ale niž-
ší daní z příjmů nejde vyvážit,“ do-
mnívá se.
Podle něj jsou plánované veřejné

investice ve výši 190 miliard těžko
k uvěření a vláda by udělala lépe,
kdyby podpořila investice soukro-
mé, například urychlením odpisů.
Skořepa i rozpočtová rada si při-

tom všímají, že při přepočtu na veli-
kost ekonomiky bude mít Česko
dvakrát vyšší schodek než Němec-
ko. Proč se Česko snaží být o tolik
horší, nedává smysl.
Národní rozpočtová rada proto

varuje, že přehnaná výdajová roz-
volněnost si dříve nebo později vy-
žádá zásah. „Ten je zpravidla spoje-
ný s nárůstem daní a redukcí rozsa-
hu poskytovaných veřejných slu-
žeb a negativně tak dopadá na život-
ní úroveň obyvatel,“ říká Eva Za-
mrazilová, předsedkyně Národní
rozpočtové rady.
Podle ekonoma Komerční banky

Františka Táborského Česko při ta-
kovém deficitu čeká minimálně
zdražení úroků na dluhopisových
trzích, kde si Česko půjčuje. Inves-
toři si naše dluhopisy stále rádi kou-
pí, ale už s menší ochotou než le-
tos.
Letos má hospodaření státu skon-

čit půlmiliardovou sekyrou. Rýsuje
se však možnost, že to bude méně.
Po třech kvartálech jsme zatím na
minus 253 miliardách. V závěru
roku se ale dá čekat, že se ještě
bude narychlo utrácet. Ekonomo-
vé proto letos předpokládají finální
deficit ve výši minus 350 miliard.

miliard korun je plá-
novaný schodek
státního rozpočtu
pro letošní rok.500

S
tát hledá cesty, jak dál pod-
porovat rozvoj zelených
zdrojů energie. Na tom, že
je třeba postupně opustit
výrobu elektřiny ze špina-

vých zdrojů, tedy hlavně uhelných
elektráren, a nahradit je ve větší
míře bezemisními zdroji, se nyní
shodují téměř všichni klíčoví hráči.
A díky stále zelenějším požadav-
kům, které zaznívají z evropských
struktur, by na tento přerod mělo
mít Česko dostatek peněz.
Poslanci dostanou zanedlouho na

stůl vládní materiál, který by k re-
startu rozvoje zelených zdrojů měl
přispět. A spolu s tím se vypořádat
s důsledky nevydařeného solární-
ho boomu z let 2009 a 2010, na kte-
rý Češi dodnes doplácejí desítkymi-
liard ročně v cenách elektřiny i ze
svých daní.
Zdrojů, které by se daly na nové

fotovoltaické a větrné elektrárny
použít, je přitom několik – od výno-
sů z prodeje emisních povolenek
přes vznikající Modernizační fond
a peníze pro „uhelné“ regiony až
po novýNárodní plán obnovy. V po-
sledním případě jde o evropské pe-
níze, které mají pomoci překonat
ekonomické následky pandemie ko-
ronaviru. Podle Komory OZE může
jít v letech 2021 až 2030 dohroma-
dy až o půl bilionu korun.
„Stát by se měl primárně zaměřit

na malé a středně velké zdroje,“
říká předseda Komory OZE Štěpán
Chalupa. Je to v souladu s evrop-
ským trendem decentralizace ener-
getiky, která počítá s přesunem vý-
robních zdrojů blíže ke spotřebě.
Tedy se vznikem solárních panelů
na rodinných domech či firmách
nebo s obecními větrníky na poli
kousek za vesnicí. To vše na úkor
klasických velkých elektráren.
Šéf Solární asociace Jan Krčmář

se však domnívá, že jen panely na
střechách nestačí, chce-li Česko pl-
nit evropské cíle pro čistou energii.
Ty se totiž zřejmě ještě zpřísní.
Umístit panely na tisíce střech ro-

dinných domků podle něj navíc vy-
jde výrazněji dráž než vybudovat
několik větších solárních parků tře-
ba v bývalých průmyslových areá-
lech, na brownfieldech.
Jde také o formu podpory. Zatím-

co dříve se stavělo hlavně na úřed-
ně stanoveném výkupním tarifu,
nyní stát tvoří finanční podporu
především na investičních dotacích
tím, že se bude zčásti podílet na vý-
dajích za výstavbu.
„Provozní podpora je teď na chod-

bách ministerstva průmyslu poma-
lu sprostý výraz,“ říká mimo zá-
znam člověk, který se v oboru dlou-
ho pohybuje.
V návrhu aktuální novely se to

projevilo tím, že solární elektrárny
na rozdíl od jiných obnovitelných
zdrojů nebudou moci o budoucí
podporu soutěžit v aukcích. Určitá
garance – která, jak ukazují příkla-
dy z Německa, nemusí být o moc
vyšší než aktuální tržní ceny elektři-
ny – by přitom dala investorům
i bankám jistotu.
„V sektoru panuje velká nejistota.

Všechny transakce se zastavily,
jsou problémy s refinancováním.
Nové projekty jsou u ledu, protože
nikdo neví, s čím bude moci do bu-
doucna počítat,“ uvádí Krčmář.

Soláry jsou nejlevnější
Banky navíc podle něj mnohem ra-
ději vidí provozní podporu, což zna-
mená, že projekty mají zajištěný
přístup k levnějším úvěrům. „U in-
vestiční podpory nemá stát vůbec
kontrolu nad tím, jakou má elek-
trárna návratnost. A opět by mohl
hrozit problém s překompenzací,“
tvrdí Krčmář.
„Dnes je fotovoltaika absolutně

nejlevnější zdroj elektřiny a žasnu,
že ji ministerstvo průmyslu vyřazu-
je z programů, třeba z aukcí. Při-
tom na tuto energii nepotřebujete
dotaci. Je potřeba, aby stát povolil
a garantoval, že výkupní cena bude
na úrovni tržní. To je vše. Dnes se
dokážeme dostat na 1,5 či 1,6 koru-
ny v tržní ceně, což je ale zároveň
už tržní cena silové elektřiny,“mys-
lí si Zdeněk Zemek, investor a maji-
tel společnosti Z-Group.
Překompenzaci teď stát řeší u star-

ších fotovoltaických projektů
z doby solárního boomu. Právě so-
lární baroni udělali před deseti lety
čistým zdrojům energie špatné jmé-
no. Stát je teď chce skřípnout a údaj-
ně nepřiměřené zisky jim vzít. Vlá-
da na jaře srazila přípustnou výši
vnitřního výnosového procenta
(IRR) překvapivě na 6,3 procenta,
zatímco u jiných podporovaných
zdrojů ponechává vyšší úroveň.
Podle lidí z oboru to znamená, že

mnoho fotovoltaických elektráren
by se ocitlo na hranici rentability
nebo i pod ní. Retroaktivní zásahy
navíc mohou zhoršit vnímání země
a oboru u investorů i bank.
Komora OZE přišla s vlastním le-

gislativním návrhem, jak situaci vy-
řešit. Ziskovost počítaná podle IRR
by měla být stanovena pro všechny
typy zdrojů bez rozdílu na 10,6 pro-
centa. Výrobny z doby solárního

boomu by navíc platily zvláštní daň
– ty z roku 2009 nově 10 procent
a ty z roku 2010 nově 20 procent
místo současných 10 procent.
Podle Chalupy by se tím definitiv-

ně vyřešil problémnesprávného na-
stavení podpor z tehdejší doby.
„Snížilo by to roční náklady na ve-
řejnou podporu obnovitelných
zdrojů o 4,7 až 5,5miliardy korun,“
říká Chalupa. Solární elektrárny
nyní dostávají podporu 29 miliard
korun ročně, což jsou zhruba dvě
třetiny peněz pro podporované
zdroje.
Krčmář ze Solární asociace však

namítá, že na tyto zdroje byly uvale-
nymimořádné solární daně už vmi-
nulosti a už tehdy představitelé stát-
ní správy tvrdili, že problém nad-
měrných zisků je vyřešen. Jak to ve
Sněmovně dopadne, není jisté.
Řada poslanců se snížením IRR u so-
lárních elektráren na 6,3 procenta
nesouhlasí a chtějí přijít s vlastními
návrhy.

miliard je návrh roz-
počtu pro rok 2021,
který ministerstvo
poslalo do vlády.

DOBRUŠKA Česká pošta spustila
testovací provoz nové služby nazva-
né Mobilní pošta. Prozatím pořídila
dvě speciálně upravené dodávky,
každou zamilion korun, z nichž jed-
na objíždí tři obce v okolí Dobrušky
a druhá v okolí Dvorců u Bruntálu.
Vůz nabízí služby jako běžná poš-

ta, včetně platby kartou. Uvnitř má
trezor i internet. Vozidlo je pouze
potřeba připojit k elektrické síti.
Výsledky testovacího provozu

ukážou, zda se služba bude rozšiřo-
vat. „V prvním kvartálu příštího
roku provoz vyhodnotíme. Pak by-
chom to upravili a řešili další obce,
kde bychom to mohli nabídnout,“
tvrdí manažer České pošty pro roz-
voj služeb Martin Vránek.
Nápad vrátit se k modelu pojízd-

ných pošt, které v Česku sloužily
do poloviny 90. let, vznikl loni. Poš-
ta jimi chce vylepšit pokrytí obyva-
telstva, které jí nařizuje zákon.

Jak restartovat energetiku
26,85 -0,16 22,86 -0,13

320

Stamiliardové dluhy

miliard bude deficit
pro příští rok, pokud
projde slíbené sní-
žení daní z příjmů.

Martin Petříček
redaktor MF DNES

PALIVA včera před týd. BURZY index změna%

380

Obnovitelné zdroje energie
v Česku
Z kterých obnovitelných zdrojů se vyráběla energie v roce 2019
(podíl v %)

biologicky rozložitelný odpad (BRKO)

větrné elektrárny

vodní elektrárny nad 10 MW

malé vodní elektrárny do 10 MW

biomasa

fotovoltaika

bioplyn a skládkový plyn

13,6%
byl podíl obnovitel-

ných zdrojů na
tuzemské spotřebě

energie
v roce 2019.

spotřeby energie mají
v roce 2030 v ČR pokrýt
obnovitelné zdroje.20,8%

Výroba versus podpora obnovitelných zdrojů v roce 2019

Jak mají přibývat fotovoltaické elektrárny (výkon v MW)

větrné elektrárnymalé vodní elektrárnybiomasabioplynsluneční elektrárny
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Pramen: Komora OZE, ERÚ

Mobilní pošta se testuje
na východě Čech

€ 26,91 26,85
23. 9. 01. 10. $ 23,06 22,86

23. 9. 01. 10.

Benzin 27,77 27,78 27,77
Nafta 27,05 27,06 27,08

Nikkei 225 23 185,12 -1,50
Hang Seng 23 459,05 0,79
FTSE 100 5 879,45 0,23
DAX 12 730,77 -0,23
CAC 40 4 729,66 -0,69
WIG 20 1 694,18 -1,08 PX 859,11 -1,06%
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Pramen: Burzy, CCS, Patria

Nové projekty jsou
u ledu, protože
nikdo neví, s čím
bude moci do
budoucna počítat.

Návrh rozpočtu 2021: minus 320miliard

Česko ví, že musí modernizovat
výrobu energie. Zamrzlo však
u toho, jak vyřešit minulost.

Foto:Martin Veselý, MAFRA
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INTERNET

30. 1. 2021

Oenergetice.cz

ČR	se	loni	na	rozvoji	fotovoltaiky 

v Evropě	podílela	z 0,14 %

24. 6. 2021

Českénoviny.cz

Státu	se	podle	analýzy	vrací	polovina 

roční	podpory	solárním	zdrojům

4. 3. 2020

Pro ‑energy.cz

Česko	přechází	na	levnou	solární	energetiku 

–	ztrácíme	na	ostatní	státy	V4

8. 7. 2020

Seznamzpravy.cz

Vládní	tažení	proti	solárům	zřejmě 

narazí	ve	Sněmovně

21. 5. 2020

Oenergetice.cz

Svazy:	Bez	aktivního	přístupu	přijde	ČR 

o evropské	peníze	na	OZE

15. 7. 2020

Ekolist.cz

Jan	Krčmář:	S další	solární	daní	nesouhlasíme

2. 6. 2020

Euractiv.cz

Cesta	k obnově	ekonomiky	vede	podle	Komise 

skrze	obnovitelné	zdroje.	Jde	Česko	správnou	cestou?

30. 11. 2020

EURO.cz

Zdotované	fotony.	Solární	byznys	kvete 

i bez	oslňující	finanční	podpory

3. 6. 2020

Ihned.cz

Rozhodnutí	potlačit	podporu	solárů	mají	solárníci 

za	diskriminační.	Havlíček	argumentuje,	že	stát 

dříve	podporu	neukočíroval

20. 12. 2020

Ekolist.cz

Jan	Krčmář:	Agrivoltaika	může	být	budoucností	

zemědělství	i energetiky.	Pokud	to	nezvoráme
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V roce	2020	jsme	založili	dva	nové	komunikační	kanály	Solární	

asociace	na	sociálních	sítích	LinkedIn	a Twitter	a nadále	jsme	

pokračovali	i v komunikaci	na	Facebooku	a Instagramu.	Na	všech	

sociálních	 sítích	 je	 možno	 sledovat	 konstantní	 nárůst	 počtu	

sledujících	i reakcí	na	příspěvky.	Jejich	výše	se	přitom	odvíjí	od	

samotného	tématu,	přičemž	největší	sledovanost	mají	příspěvky	

s novinkami	a zajímavostmi	ze	světa	fotovoltaiky	a obnovitelných	

zdrojů	obecně.	Nejvíce	komentářů	pak	vzbuzují	příspěvky	týkající	

se	podpory	stávajících	elektráren	nebo	příspěvky	s politickým	

přesahem.	Na	jednotlivých	sociálních	sítích	 jsme	kombinovali	

příspěvky	z oficiálních	prohlášení	a postojů	Solární	asociace	

zveřejněných	jak	v médiích,	tak	na	webu	Solární	asociace.	Pro	

každý	z kanálů	byly	příspěvky	přizpůsobeny	podle	charakteru	dané	

platformy	a její	cílové	skupiny.	

SOCIÁLNÍ SÍTĚ

80 
příspěvků

Přehled příspěvků na sociálních sítích 2020:

57 
příspěvků

32 
příspěvků

57 
příspěvků

založeno 
13. 4. 2020

založeno
11. 9. 2020
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PARTNERSTVÍ 
A MEZINÁRODNÍ SPOLUPRÁCE

ZLATÉ PARTNERSTVÍ

Decci, a. s.
http://www.decci.cz/

EKOTECHNIK	Czech, s. r. o.
www.ekotechnik.cz

SOLARTEC	HOLDING, a. s.
www.solartec.eu

Beas, a. s.
www.beas.cz

Hlavní barevnost

Barevnost CMYK

C:0 M25 Y:100 K:0

Barevnost BW

Barevnost NEGATIV 1 Barevnost NEGATIV 2

C:89 M:71 Y:50 K:50

Enery	Energy
https://enery.energy/

Solar	Global, a. s.
https://www.solarglobal.cz/

Doucha	Šikola	advokáti, s. r. o.
www.dsadvokati.cz

JUFA, s. r. o.
www.jufa.cz

SUNFIN	PRAHA, s. r. o.
www.sunfin.cz

Energy21, a. s.
www.energy21.cz

REsolar, s. r. o.
www.resolar.cz

UniCredit	Bank	Czech	Republic 
and	Slovakia, a. s.

www.unicresditbank.cz

Solarhome, s. r. o.
www.solarhome.cz

Photon	Energy	Operations	CZ, s. r. o.
www.photonenergyoperations.cz

STŘÍBRNÉ PARTNERSTVÍ

MEDIÁLNÍ PARTNEŘI

Obnovitelně, s. r. o.
www.obnovitelne.cz

ENERGY	‑HUB, s. r. o.
www.cz.energyhub.eu

SolarPower	Europe
www.solarpowereurope.org

MEZINÁRODNÍ SPOLUPRÁCE



SPOLUPRACUJEME

AKU	‑BAT	CZ,	z.s.
www.akubat ‑asociace.cz/

Asociace	nezávislých	dodavatelů	energií
www.ande.cz

České	vysoké	učení	technické	v Praze
www.cvut.cz

Vysoká	škola	báňská	‑	Technická	
univerzita	Ostrava

www.vsb.cz/cs

Klastr	energeticky	efektivních	budov
www.clbpisek.cz

Svaz	průmyslu	a dopravy	České	republiky
www.spcr.cz

Asociace	malých	a středních	
podniků	a živnostníků	ČR

www.amsp.cz

Česká	rada	pro	šetrné	budovy,	z.s.
www.czgbc.org

Hospodářská	komora	České	republiky
www.komora.cz

Svaz	moderní	energetiky
www.modernienergetika.cz

Univerzitní	centrum	energeticky	
efektivních	budov	(UCEEB)

www.uceeb.cz
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Aliance	pro	energetickou 
soběstačnost,	z.s.

www.alies.cz

Czech	Info	Energy, s. r. o.
www.czechinfoenergy.cz

Evropský	týden	udržitelného	rozvoje
www.tydenudrzitelnosti.cz

Technologická	platforma	„Udržitelná	
energetika	ČR“

www.tpue.cz

Vysoké	učení	technické	v Brně
www.vutbr.cz

Slovenská	asociácia	fotovoltaického	
priemyslu	a OZE	(SAPI)

www.sapi.sk

Asociace	energetických	
manažerů,	z.s.
www.aem.cz

Česká	peleta,	z.s.p. o.
www.ceska ‑peleta.cz

Hasičský	záchranný	sbor
Středočeského	kraje

www.hzscr.cz/hzs ‑stredoceskeho ‑kraje.aspx

Unie	zaměstnavatelských	svazů	ČR
www.uzs.cz

Smíšená	obchodní	komora	
Česko	‑tichomořská	aliance

www.cesta.lat
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STRUKTURA
SOLÁRNÍ ASOCIACE

Dozorčí rada

Mgr. Jan	Fousek
předseda dozorčí rady

Mgr. Jan	Krčmář
předseda představenstva

Představenstvo

Robert	Doucha
člen představenstva

(od 6. 12. 2018 do 3. 6. 2020)

Ing. Jiří	Fast
člen představenstva

Ing. Dušan	Horčička
člen představenstva

Jan	Patřičný
člen představenstva

Ján	Horváth
člen představenstva 

(od 3. 6. 2020)

Ing. Jaromír	Řehák
člen představenstva

(od 8. 11. 2012 do 3. 6. 2020)

Matěj	Řehák
člen představenstva

(od 3. 6. 2020)

Ladislav	Seidler
člen představenstva

Ing. Miroslav	Calda
člen dozorčí rady

(od 26. 3. 2013 do 3. 6. 2020)

Tomáš	Korostenský, MBA
člen dozorčí rady

Lukáš	Kubásek
člen dozorčí rady 

(od 3. 6. 2020)

Ing. Veronika	Šilhová
výkonná ředitelka

Náš tým

Michaela	Černá
manažer členského servisu

Ing. David	Malének
Content Editor

Mgr. Petra	Písková
Event Manager

Ing. Martin	Smolka
technický konzultant

Blažena	Linhartová
finanční manažer

Ing. Michaela	Ječná
finanční oddělení
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STRUKTURA
SOLÁRNÍ ASOCIACE

VALNÁ HROMADA

SOLÁRNÍ ASOCIACE

(ČLENSKÁ ZÁKLADNA)

Organizační struktura Solární asociace

DOZORČÍ	RADA

PŘEDSTAVENSTVO

VÝKONNÁ	ŘEDITELKA

PRACOVNÍ SKUPINA

NA OCHRANU  

INVESTIC

EXPERTNÍ PRACOVNÍ 

SKUPINA PRO KONTROLY 

PŘEKOMPENZACE

PRACOVNÍ SKUPINA

PRO	MALÉ	ZDROJE

A AKUMULACI
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ÚČETNÍ ZÁVĚRKA 
A ZPRÁVA AUDITORA
Rozvaha	(bilance)	k 31. 12. 2020	v tis.	Kč

Stav	k 1. 1. 2020 Stav k 31. 12. 2020

AKTIVA 2 528 11 525

A.

Dlouhodobý majetek 38 86

Ostatní	dlouhodobý	nehmotný	majetek	 96 96

Dlouhodobý	hmotný	majetek 146 205

Ostatní	dlouhodobý	finanční	majetek	 20 20

Oprávky	k	dlouhodobému	majetku	celkem -224 ‑235

B.

Krátkodobý majetek 2 490 11 439

Odběratelé 1 170 1 440

Poskytnuté	provozní	zálohy 0 0

Ostatní	pohledávky 0 0

Daň	z	přidané	hodnoty 0 364

Nároky	na	dotace	a	ostatní	zúčtování	se	st.rozpočtem 0 0

Jiné	pohledávky 0 0

Dohadné	účty	aktivní 0 300

Opravná	položka	k	pohledávkám -11 0

Pokladna 17 15

Bankovní	účty 1 220 9 206

Náklady	příštích	období	 94 114

Příjmy	příštích	období 0 0

PASIVA 2 528 11 525

A.

Vlastní zdroje 71 233

Účet	výsledku	hospodáření -16 162

Nerozdělený	zisk,	neuhrazená	ztráta	min.	let 87 71

B.

Cizí zdroje 2 457 11 292

Dodavatelé 1 838 1 149

Přijaté	zálohy 0 3 870

Ostatní	závazky 3 0

Zaměstnanci 63 104

Závazky	ze	sociálního	zabezpečení	a	zdr.pojištění 20 33

Daň	z	příjmů 19 35

Daň	z	přidané	hodnoty 204 0

Ostatní	přímé	daně 11 18

Dohadné	účty	pasivní 61 76

Výdaje	příštích	období 46 1 066

Výnosy	příštích	období	 192 4 941

Výkaz	zisku	a ztráty	k 31. 12. 2020	v tis.	Kč
Hlavní	činnost Hospodářská	činnost Celkem

A. NÁKLADY 24 791 152 24 943

I. Spotřebované nákupy a nakupované služby celkem 18 704 152 18 856

Spotřeba	materiálu	a	energie 206 1 207

Opravy	a	udržování	 0 0 0

Cestovné 0 0 0

Náklady	na	reprezentaci 256 0 256

Ostatní	služby 18 242 151 18 393

II. Změny stavu zásob vlastní činnosti a aktivace 0 0 0

III. Osobní náklady celkem 1 853 0 1 853

Mzdové	náklady 1 594 0 1 594

Zákonné	sociální	pojištění 259 0 259

IV. Daně a poplatky celkem 18 0 18

Ostatní	daně	a	poplatky 18 0 18

V. Ostatní náklady celkem 3 729 0 3 729

Smluvní	pokuty	a	úroky	z	prodlení	 0 0 0

Odpis	nedobytné	pohledávky 11 0 11

Úroky 0 0 0

Kursové	ztráty 7 0 7

Dary 3 666 0 3 666

Manka	a	škody 0 0 0

Jiné	ostatní	náklady 45 0 45

VI. Odpisy, prodaný majetek, tvorba rezerv a opravných položek celkem 1 0 1

Odpisy	dlouhodobého	nehmotného	a	hmotného	majetku 12 0 12

Tvorba	a	použití	rezerv	a	opravných	položek -11 0 ‑11

VII. Poskytnuté příspěvky celkem 310 0 310

Poskytnuté	členské	příspěvky		 310 0 310

VIII. Daň z příjmů 176 0 176

Daň	z	příjmů 176 0 176

B. VÝNOSY 24 951 154 25 105

I. Provozní dotace 0 0 0

Provozní	dotace 0 0 0

II. Přijaté příspěvky 4 188 0 4 188

Přijaté	příspěvky	(dary) 3 638 0 3 638

Přijaté	členské	příspěvky 550 0 550

III. Tržby za vlastní výkony a za zboží 20 763 154 20 917

Tržby	z	prodeje	služeb 20 763 154 20 917

IV. Ostatní výnosy celkem 0 0 0

Kursové	zisky 0 0 0

Jiné	ostatní	výnosy 0 0 0

V. Tržby z prodeje majetku 0 0 0

Tržby	z	prodeje	majetku 0 0 0

C. VÝSLEDEK HOSPODAŘENÍ PŘED ZDANĚNÍM 336 2 338

D. VÝSLEDEK HOSPODAŘENÍ PO ZDANĚNÍM 160 2 162
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ÚČETNÍ ZÁVĚRKA 
A ZPRÁVA AUDITORA

ZPRÁVA AUDITORA
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REFERENCE 
NAŠICH ČLENŮ

Josef Pulíček
majitel kozí farmy Pěnčín

Asociace pomáhá obyčejným českým 
podnikatelům a zemědělcům  
v solární energetice.

VÍCE ZDE

www.solarniasociace.cz

Georg Hotar
CEO Photon Energy

Více o členství na  
www.solarniasociace.cz

MÁME SILNĚJŠÍ 
VYJEDNÁVACÍ 
POZICI PŘI 
HÁJENÍ 
NAŠICH ZÁJMŮ

Důvod č. 6 proč se stát členem Solární asociace

Radek Brychta
Jednatel INFRAPRO, s.r.o.

Asociace hájí nejen zájmy  
investorů, ale především  

spotřebitelů energie

www.solarniasociace.cz
VÍCE ZDE

asociace hájí nejen 
zájmy investorů,

ale především 
spotřebitelů 

elektřiny

Více o členství na  
www.solarniasociace.cz

Důvod č. 7 proč se stát členem Solární asociace

aleš korostenský
Chief Executive Officer

EKOTECHNIK Czech, s.r.o.

Více o členství na  
www.solarniasociace.cz

CHCEME BÝT 
VE STŘEDU 
DĚNÍ

Jaroslav Jakubes
Managing Director

ENACO - Energy Consulting 

Důvod č. 5 proč se stát členem Solární asociace Důvod č. 3 proč se stát členem Solární asociace

Jan Jašek
Head of Industry  
Expertise Center
UniCredit Bank

Společně pomáháme 
rozvíJet zelenou 
energetiku

Více o členství na  
www.solarniasociace.cz
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REFERENCE 
NAŠICH ČLENŮ

Lukáš Kubásek
Managing Director 

Photon Energy Operations

Více o členství na  
www.solarniasociace.cz

CENÍME SI INFORMAČNÍHO
SERVISU PRO ČLENY  

A SLEDOVÁNÍ 
LEGISLATIVNÍCH  

ZMĚN 
V ENERGETICE

Důvod č. 4 proč se stát členem Solární asociace

Kateřina Zychová
Výkonná ředitelka 
Green Horizon Renewables

& 
HÁJÍME STABILITU  
                     INVESTIC

OTEVÍRÁME 
DVEŘE 
NOVÝM 
TRHŮM

Důvod č. 8 proč se stát členem Solární asociace

Více o členství na  
www.solarniasociace.cz

ASOCIACE POSKYTUJE
ODBORNOU PODPORU NAŠIM

INOVAČNÍM PROJEKTŮM  
A CHRÁNÍ NAŠE 

INVESTICE

Ondřej Žídek
Fund Manager Redside

 

www.solarniasociace.cz

Důvod č. 9 proč se stát členem Solární asociace

TĚŠÍME SE
NA SPOLUPRÁCI
I V ROCE 2021
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SOLÁRNÍ ASOCIACE, SPOLEK
Drtinova 557/10, 150 00 Praha 5

IČ: 22829181, 
DIČ: CZ22829181
Číslo účtu: 2109700253/2700
IBAN: CZ26 0800 0000 0021 3277 2319

E ‑mail: info@solarniasociace.cz
Tel.: +420 724 486 254
www.solarniasociace.cz


